
با هدف کاهش تخلفات در خرید، فروش و اجاره املاک صورت می گیرد؛

اجرای آزمایشی طرح »سند تعهد به بیع«  درقم
رییس جمهوری در جمع مدیران ارشد صدا و سیما تاکید کرد: 

شرایط سخت تحریم و واقعیات
 به مردم گفته شود
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معاون وزیر آموزش و پرورش در قم :

شرایط برای شروع سال 
تحصیلی درقم مهیاست
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 سلامت دانش آموزان در اولویت قرار دارد 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

آمار بیماران کرونایی 
درقم پنج برابر شده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

وخامت حال 83 بیمارکرونایی در قم

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم 
پاکبان  از  اعم  قم  شهرداری  خدماتی  نیروی  آمادگی 2500  از 
رعایت  با  محرم  مراسم  برگزاری  برای  سبز  فضای  نیروهای  و 
دستورالعمل های بهداشتی خبر داد. سید محسن میرهادی در 
جلسه ستاد محرم شهرداری قم با اشاره به تفاوت برگزاری مراسم 
امسال با سالهای گذشته، اظهار داشت: مسئله کرونا موجب شده 
تا رعایت کردن نکات بهداشتی به فصل مشترک تمام برنامه های 

محرم شهرداری قم تبدیل شود. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برنامه ریزی 
برای ایجاد شور حسینی در قالب تبلیغات شهری با شعار »به تو 
از دور سلام« توسط شهرداری قم خبر داد. مهدی کلانترزاده در 
جلسه ستاد محرم شهرداری قم با اشاره به انتخاب شعار »به تو از 
دور سلام« از تبلیغات محیطی محرم امسال، اظهار داشت: شعار 
»باید تمام زندگی ام مثل او شود« هم توسط جامعه ایمانی مشعر 
برای تمام هیات های مذهبی تهیه شده که آن هم مورد استفاده 

خواهد بود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی ۲۵۰۰ نیروی خدماتی 
برای برگزاری مراسم محرم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

تبلیغات شهری محرم امسال با شعار 
»به تو از دور سلام«
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معاون توسعه منابع و مدیریت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
خدمات این اداره کل که به صورت الکترونیکی ارائه می شود از ۱۵ خدمت در 
اردیبهشت ماه امسال به ۵۰ خدمت افزایش یافته است.  اعظم شالبافان با اشاره به 
ارائه ۱۱۳ خدمت توسط این اداره کل افزود: تاکنون ۴۴ درصد از کل خدمات اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم به صورت الکترونیکی شده است. وی ادامه داد: 
برنامه عملیاتی این اداره کل ارتقای تعداد خدمات ارائه شده توسط این اداره کل به 

صورت الکترونیکی از ۵۰ خدمت به ۸۴ خدمت تا پایان سال جاری است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم گفت: در حال حاضر روزانه ۲۵۰ هزار 
عدد ماسک سه لایه و دو هزار و پانصد عدد ماسک ان ۹۵ نیاز روزانه استان است که 
در ماه های گذشته بیش از ۲ برابر این مقدار ظرفیت تولید ایجاد شده است. غضنفری 
که در یازدهمین جلسه تنظیم بازار سخن می گفت به تولید روزانه ۲۰۰ هزار عدد 
ماسک ۳ لایه در بخش صنعت اشاره کرد و افزود: دست کم روزانه ۴۰ تا ۶۰ هزار عدد 
ماسک در بخش خانگی و کارگاهی تولید میشود. وی به مصوبه ستاد ملی مبارزه با 

کرونا برای اختصاص روزانه ۱۷ هزار ماسک ۳ لایه برای تامین ذخایر استراتژیک

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

44 درصد ازخدمات ارشاد قم الکترونیکی شده است
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

توان قم بر تولید ماسک دو برابر نیاز استان است
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رییس جمهوری در جمع مدیران ارشد صدا و سیما تاکید 
کرد: اگر اشکالات بیان می شود، شرایط سخت تحریم و 
دستاوردها و خدمات دولت و واقعیت ها هم باید به مردم 

گفته شود.  حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی 
عصر روز دوشنبه در نشست با مدیران ارشد صدا و سیما 

با اشاره به اظهارات مدیران این سازمان افزود: فلسفه این

 معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه سلامتی دانش آموزان در اولویت قرار دارد، 
گفت: استان قم با تمام ظرفیت آماده آموزش دانش آموزان 

در هر شرایطی است. علی الهیار ترکمن دیروز در جلسه 
شورای معاونین آموزش و پرورش استان قم در تالار آموزش 

مجتمع رفاهی خانه معلم شماره یک این استان با اشاره به

• روش اول: واریز مبلغ ۵۰/۰۰۰ ریال به حساب جام شماره 5790629164 
نزد بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این 
شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول – اتاق 

112
• روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
37770077 که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست 

پست پیشتاز خواهد شد.
qom.tci.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی •

• محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.
• متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 
تلفن 37201414 و 37201920 )اداره تدارکات( تماس حاص و یا به آدرس 
اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا کلیه 

پیشنهادات مختار است

مناقصه گذار: شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
آگهی مناقصه عمومی

www.qom.tci.ir  شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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بدون  افشاگری های  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس   
اقدام و عمل اعتمادساز نیست؛ مردم انتظار دارند به 

فساد و خیانت عادلانه رسیدگی شود. 
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه صبح روز دوشنبه شورای عالی قوه قضاییه با 
اشاره به نزدیک بودن ماه محرم و ایام سوگواری سید 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، 
بر لزوم کسب معرفت از آموزه های عاشورا و برگزاری 
پروتکل های  و  اصول  رعایت  با  عزاداری  آیین های 

بهداشتی تأکید کرد.
کودتای ۲۸ مرداد نتیجه غفلت از راهبرد 

مقاومت بود
رئیس قوه قضاییه، مقاومت و ایستادگی در برابر 
حسینی  عاشورای  آموزه های  مهم ترین  از  را  ظلم 
که   32 مرداد   2۸ در  اگر  افزود:  و  کرد  عنوان 
کودتاچیان دنبال امیال پلید خود علیه ملت ایران 
بودند، راهبرد مسئولان وقت مقاومت بود، کودتاگران 

هرگز به هدف خود نمی رسیدند.
انقلاب  ساله   40 دستاوردهای  و  برکات  رئیسی 
محصول  را  بزرگ  قدرت های  افول  و  اسلامی 
ایستادگی و مقاومت رهبران نظام اسلامی و ملت 
ایران دانست و افزود: امروز آمریکایی ها حقیقتاً در 
منطقه و سطح جهان در حال افول هستند و شرایط 
اقتصادی و سیاسی آن ها بیانگر شکست سیاست 

هایشان است.
رئیس قوه قضاییه، بدهی 26 هزار میلیارد دلاری 
آمریکا و اعتراضات عدالت خواهانه در این کشور، 
مرگ و میر و ابتلای بیش از یک پنجم آمریکایی ها 
به کرونا، بیکاری بیش از 30 میلیون آمریکایی به 
تنها  و  بار  و شکست فضاحت  خاطر سوءمدیریت 
ماندن آمریکا در تمدید تحریم تسلیحاتی ایران را از 
نشانه های افول اقتصادی و سیاسی سردمداران کاخ 

سفید دانست.
عزت و اقتدار جمهوری اسلامی ثمره 

مقاومت و ایستادگی است
رئیسی با تأکید بر این که ایستادگی و مقاومت، یک 
راهبرد کاملًا اثربخش و پر ثمر است، اظهارداشت: 
اقتدار جمهوری اسلامی در سایه  و  افتخار  عزت، 
هر  و  آمده  دست  به  مقاومت  و  ایستادگی  راهبرد 
ملتی که این راهبرد را سرلوحه خود قرار دهد، زندگی 

عزتمندانه، افتخارآمیز و مقتدرانه خواهد داشت.
خیانت امارات به آرمان فلسطین بدون 

پاسخ نخواهد ماند
رئیس قوه قضاییه در ادامه سخانش توافق امارات 
و رژیم صهیونیستی برای توسعه روابط شان را نتیجه 
فریب خوردن اماراتی ها دانست و با خائنانه خواندن 
و  شریف  قدس  و  اسلام  به  نسبت  توافقنامه  این 
آرمان های فلسطین، به حاکمان این کشور که در 

برج های شیشه ای نشسته اند هشدار داد که منتظر 
واکنش مردم با غیرت امارات و دیگر کشورهای جهان 

باشند.
رئیسی خاطر نشان کرد: خیانت حاکمان امارات 
پاک  هم  زمان  گذشت  با  و  نیست  گذشت  قابل 
نخواهد شد و همدستی و همراهی و همکاری امارات 
با رژیم کودک کُش و متجاوز اسراییل از چشم آزادگان 

جهان مخفی نمی ماند و در یاد ملت ها خواهد ماند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخاننش 
تشکیل  قضاییه  قوه  در  که  پرونده هایی  گفت: 
می شود و یا گزارش هایی که به این قوه می رسد، 
با دقت و حوصله و بر اساس قانون و عدالت مورد 

رسیدگی قرار می گیرند.
رئیسی با بیان این که قضات متعهد و پر تلاش 
دستگاه قضا تحت تأثیر جوسازی ها و فشارها قرار 
نگرفته و دین خود را به دنیای دیگران نمی فروشند و 
ملاک آن ها در دادرسی ها، حقیقت و اجرای عدالت 
است، به صاحبان قلم و تریبون و چهره های متنفذ 
سیاسی و اجتماعی توصیه کرد که از پیشداوری و 
گمانه زنی پرهیز کرده و حوصله به خرج داده و اجازه 
دهند گزارش هایی که به قوه قضاییه می رسد، بر 

اساس عدالت مورد رسیدگی قرار گیرد.
رئیس قوه قضاییه گفت:  مردم خواستار رسیدگی 
به کاستی ها، نارسایی ها و برخورد متناسب با خیانت 
ها، تخلفات و مفاسد هستند و افشاگری ها درباره 
تخلفات و مفاسد هم اگر به اقدام و عمل مورد انتظار 
مردم منتهی نشود، برای جامعه اعتمادآفرین و مؤثر 

نخواهد بود.
اعلام نظر کارشناسی قوه قضاییه درباره 

طرح نفتی دولت
اشاره  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  رئیسی 
به طرح نفتی دولت گفت که این طرح در شورای 
هماهنگی سران قوا مطرح شده و قوه قضاییه هم 
با  اندیشی  هم  از  پس  را  نظراتش  قوا  دیگر  مانند 
کارشناسان اقتصادی اعلام و به دولت منتقل کرده 
که  کرد  امیدواری  ابراز  قضاییه  قوه  رئیس  است. 
دولت شرایط اعلام شده از سوی نخبگان اقتصادی 
و دستگاه قضایی را به صورت جامع در طرح نفتی 
خود لحاظ نماید تا اجرای آن گره گشای مسائل و 

مشکلات کشور و مردم باشد.

آیت الله جنتی در دیدار روسای کمیسیون های مجلس؛

نمایندگان نباید مقابل یکدیگر قرار بگیرند
 دبیر شورای نگهبان گفت: اختلافات نظر و تنوع افکار و ایده ها در مجلس هیچ 
اشکالی ندارد بلکه لازم هم هست اما نباید نمایندگان به واسطه نظرات مخالف 
و موافق در مقابل یکدیگر قرار بگیرند. تضارب آرا و مشورت داشته باشید اما از 

درگیری و مقابل هم قرار گرفتن پرهیز کنید. 
آیت الله احمد جنتی در جلسه  ای که اعضای کمیسیون های تخصصی مجلس 
و دبیر و شماری از اعضای شورای نگهبان حضور داشتند، توجه به تقوا، مراقبت 
و تزکیه نفس را برای همه افراد خصوصاً مسئولان کشور ضروری برشمرد و یادآور 
شد: باید دائماً توجه داشته باشیم از کجا آمده ایم، در کجا هستیم و به کجا 
می رویم؛ باید این دنیا را گذرا بدانیم و از این فرصت اندک مسئولیت صرفاً برای 

خدمت به خلق خدا و جلب نظر خداوند متعال استفاده کنیم.
دبیر شورای نگهبان، روسای کمیسیون های مجلس و سایر نمایندگان مردم را 
به خدمت هرچه بیشتر به مردم در 4 سال دوره نمایندگی فراخواند و تاکید کرد: 
هرچه می توانید به مردم خدمت و مشکلات آنها را حل کنید که خیر دنیا و آخرت 

در همین است.
وی با تاکید بر اینکه مردم به شما نمایندگان اطمینان کرده اند پس قدر این حسن 
اعتماد آنها را بدانید، خاطرنشان کرد: امروز در ابتدای دوره نمایندگی هستید و 
برای 4 سال در پیش رو برنامه ریزی کنید و خود مراقبتی دائمی داشته باشید تا ان 

شاء الله از انحرافات و لغزش های احتمالی مصون بمانید.
شورای نگهبان از رد صلاحیت هیچ یک از نمایندگان خرسند نمی شود 
آیت الله جنتی افزود: شورای نگهبان از رد صلاحیت هیچ یک از نمایندگان 
خرسند نمی شود لکن چه کنیم که به دلیل عدم توجه و دقت، فسادها و انحرافات 
گوناگون سراغ برخی نمایندگان می آید از این رو همه باید مراقب انحرافات باشیم و 

از سرگذشت گذشتگان خود درس بگیریم.
وی در توصیه دیگر و مهم خود خطاب به همه نمایندگان مجلس متذکر شد: 
بعضی افراد در ایام انتخابات در کنارتان بوده اند و در ستادها برای شما کار و 
تبلیغات کرده اند که پس از انتخابتان به عنوان نماینده از شما انتظارات و توقعات 
بی جایی دارند؛ خدای نکرده خواسته های غیرقانونی و نامشروع آنها را انجام 

ندهید و کاری هم به عزل و نصب های اجرایی نداشته باشید.
دبیر شورای نگهبان با تاکید بر اینکه امید مردم به نمایندگانشان است و باید 
مهم ترین و فوری ترین مشکل آنها که مساله معیشتی است هرچه سریعتر رسیدگی 
شود، تاکید کرد: باید با هم افزایی و همکاری مسئولان اجرایی و مجلس و البته 

نظارت جدی بر کار آنها، به رفع سریعتر مشکلات مردم کمک کرد.
نباید قطب بندی های مضر در مجلس شکل بگیرد 

آیت الله جنتی مساله نظارت نمایندگان بر مسوولان اجرایی را مهم خواند و 
گفت: نظارت یکی از وظایف اصلی مجلس است که شامل سوال، تحقیق و 
تفحص و استیضاح است از این رو می ¬شود از ابزار مهمی همچون سوال البته با 
ارائه راهکار و با حفظ احترام و ادب برای نظارت بر کار مسئولان اجرایی استفاده 

کرد؛ این مساله نه تنها اشکالی ندارد بلکه حق قانونی نمایندگان مجلس است.
توجه به "مسائل اصلی و اولویت دار" و "پرهیز از قطبی کردن مجلس" از جمله 
به روسای کمیسیون های مجلس  آیت الله جنتی خطاب  بود که  نکاتی  دیگر 
یادآور شد. وی تصریح کرد: نباید قطب بندی های مضر در مجلس شکل بگیرد؛ 
اختلافات نظر و تنوع افکار و ایده ها در مجلس هیچ اشکالی ندارد بلکه لازم هم 
هست اما نباید نمایندگان به واسطه نظرات مخالف و موافق در مقابل یکدیگر قرار 
بگیرند. تضارب آرا و مشورت داشته باشید اما از درگیری و مقابل هم قرار گرفتن 

پرهیز کنید.
دبیر شورای نگهبان حضور دائمی در بین مردم را از دیگر توصیه های خود به 
نمایندگان عنوان کرد و افزود: با مردم باشید و مرتب به میان آنها بروید و از نزدیک 
مشکلات آنها را بشنوید و در حل مسائل آنها کوشش کنید چرا که نه تنها این امر 
عبادت است بلکه ارائه طرح ها و قانون گذاری شما را کاملًا عینی می کند؛ پس تا 
می توانید به مردم خدمت کنید و آنها را راضی نگه دارید که رضایت خدا در این کار 
است. آیت الله جنتی با بیان اینکه قوانین دست و پا گیر باید اصلاح یا منسوخ 
شوند، خاطرنشان کرد: با نسخ و اصلاح قوانین ناکارآمد باید قوانین درست و جامع 

جایگزین آنها شود تا قانون جامعیت و کارآمدی لازم را داشته باشد.

محمد جواد ظریف:

 شکست قطعنامه ضدایرانی آمریکا، نتیجه 
تغییر در روابط بین الملل است

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران عصر دوشنبه و در چهارمین سخنرانی 
زنده اینستاگرامی خود از سلسله نشست های "جهان درحال گذار" ، به شکست 
قطعنامه پیشنهادی اخیر آمریکا به شورای امنیت برای تمدید تحریم تسلیحاتی 
ایران اشاره کرد و این ناکامی را نتیجه شکل گیری تغییراتی در روابط بین الملل 

دانست. 
محمدجواد ظریف در سخنرانی دیروز خود، به طرح مباحث جلسات پیش و 
تغییر مراکز قدرت از غرب به شرق پرداخت و گفت: نه غرب، بلکه آمریکا نیروی 

تئوری ساز و شکل دهنده روابط بین المللی است.
وی با طرح این پرسش که چرا انحصار غرب در حال پایان یافتن است، افزود: 
آمریکا در جریان جنگ سرد مجبور بود که در موارد فراوان به حق وتو متوسل شود.

ظریف با اشاره به اینکه آمریکا را تنها یک کشور در جلسه اخیر شورای امنیت در 
خصوص قطعنامه تمدید تحریم تسلیحاتی ایران همراهی کرد، این رخداد را ناشی 

از تغییرات اساسی در روابط بین الملل دانست.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: آمریکا هم می تواند اشتباه 
محاسباتی انجام دهد. با قطعنامه 35 پاراگرافی هم یک رای همراهی اش کرد 
و با قطعنامه 4 پاراگرافی هم یک رای. وزیر امور خارجه آمریکا مجبور است که از 

دومینیکن برای همراهی خواهش کند.
ظریف استکبار و غیر حرفه ای گری را از دیگر نقاط ضعف دستگاه دیپلماسی 

آمریکا دانست که در انتصابات وزارتخانه امور خارجه آن کشور نمود داشته است.
ظریف تکبر و غیر حرفه ای گری را از دیگر نقاط ضعف دستگاه دیپلماسی آمریکا 

دانست که در انتصابات وزارتخانه امور خارجه آن کشور نمود داشته است.
وی گفت: دیگر آنچه که در دنیا رخ می دهد ناشی از تعامل قدرتهای بزرگ 

نیست.
رئیس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه جهان در واقع 
وارد عصر پساغرب شده است، گفت: دیگر آنچه که در دنیا رخ می دهد ناشی از 
تعامل قدرتهای بزرگ نیست. وی در ادامه با اشاره به تبعات مداخله برخی غربی ها 
درامور داخلی دیگر کشورها، گفت: کشورهای غربی پس از مداخله، دولت های 
شکست خورده ای  ایجاد کردند. آنها شروع به ملت سازی کردند که در خارج از 

کشورهای خودشان، کار آسانی نیست.
ظریف گفت: غربی ها در دوره ای که  اطلاع رسانی به امری جهانی تبدیل 
شده است، نمی توانستند از مزدورهای محلی برای تسلط بر مردمی مانند عراق 
استفاده کنند، زیرا با مقاومت و مخالفت های محلی روبه رو می شدند و باید هزینه 

های جمعیتی، نظامی و ... متحمل می شدند. 

عضو حقوقدان شورای نگهبان:

ستاد ملی کرونا صلاحیت جرم انگاری و 
وضع مجازات ندارد

 عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: ستاد ملی کرونا صلاحیت جرم انگاری و 
وضع مجازات در خصوص تخلف از دستورالعمل های بهداشتی ندارد.

هادی طحان نظیف عضو حقوقدان شورای نگهبان در حساب کاربری خود در 
توئیتر نوشت: به موجب اصل 36 قانون اساسی، حکم به مجازات و اجرای آن باید 

تنها به موجب قانون باشد.
در  و وضع مجازات  انگاری  تاکید کرد: ستاد ملی کرونا صلاحیت جرم  وی 
خصوص تخلف از دستورالعمل های بهداشتی ندارد و اگر تعیین مجازات جدیدی 

لازم باشد، صرفاً در صلاحیت مجلس، با تایید شورای نگهبان است.

عصر پسا کرونا و مرزهای 
جابجا شده اجتماعی

از  بعد  و  گذشته  سال   100 طول  در  حداقل 
جنگ جهانی دوم هیچ عامل و مسئله ای به اندازه 

تاثیر ویروس کرونا در انزوای انسان ها نقش نداشته است. انسان امروز بیشتر از 
گذشته در انزوای خود خواسته خویش فرو رفته است زیرا در کنار انزوای ناشی 
از ویروس کرونا، تاثیرات اجتماعی زندگی مدرن نیز باعث شده تا خانواده ها از 
حالت گسترده به حالت هسته ای تغییر شکل پیدا کنند و انسان  را تنها تر از 
گذشته سازند. انسان تنهای امروزی، اسیر چرخ های بی رحم مدرنیته است 
که سرعت آن هر روز به صورت شتابان در حال افزایش است. کشف و توسعه 
تکنولوژی های جدید همچون ارتباطات تصویری و رسانه ای و افزایش مشغله 
های انسان باعث شده است که نیاز به حضور فیزیکی و صمیمیت های دوستانه 

کمرنگ تر از گذشته باشد.
این مسئله در حالی ابعاد پر رنگ تری به خود گرفته است که ویروس کرونا با 
تهدید زندگی اجتماعی انسان، گام های موثرتری در انزوای انسان ها برمی دارد. 
انسان ها مجبور هستند برای حفظ سلامت و زندگی خود به فاصله گذاری 
اجتماعی روی بیاورند.  این تاکید و استمرار بر فاصله گذاری موجب می شود 
که در بلندمدت انسانها نسبت به یکدیگر احساس خاصی نداشته باشند و این 
بی احساسی باعث سلب مسئولیت های اجتماعی می شود. در جامعه ای که 
مسئولیت اجتماعی افراد نسبت به دیگران کمرنگ می شود بستر وقوع جرایم 
اجتماعی بعنوان یک معضل و مساله، بسیار پررنگ می شود. وقوع مسائل 
اجتماعی به طور مشخص، سد محکمی میان هم افزایی و مشارکت اجتماعی 
با توسعه سیاسی اقتصادی و فرهنگی جامعه است که به عقیده متخصصان در 
بلند مدت پیامدهای این مسئله به رانده شدن هویت های مشروعیت بخش و 
هویت  گفتمان  قالب  در  طبقاتی  بالای  خشونت  و  افراط گرایی  شکل گیری 
مقاومت است که نوعی عقب گرد و فرد گرایی غیر توسعه یافته و ابتدایی را شکل 

می دهد.
شکل گیری گفتمان های مقاومت ضربه بزرگی به سرمایه های اجتماعی 
جامعه است که ماحصل قرن های زندگی اجتماعی بشر در کنار همدیگر 
است. کمرنگ شدن سرمایه های اجتماعی نهایتا به کاهش مسئولیت های 
اجتماعی و ضعف جامعه مدنی منجر خواهد شد. درست است که ما در عصر 
پس از کرونا شاهد شکل گیری های شکل های جدیدی از ارتباطات اجتماعی 
هستیم ولی به طور حتم این مدل ارتباطی منجر به گفتگو بعنوان کلید شکل 
گیری سرمایه اجتماعی نمی شود و به استحکام سرمایه هایی همچون اعتماد، 
مشارکت، همکاری و رعایت حقوق یکدیگر خلل وارد خواهد ساخت، مساله ای 
که استواری تاروپود جامعه، را تضعیف می کند. در چنین فضایی باید منتظر 
شکل گیری موج های تازه ای از خشونت اجتماعی، بی هویتی و بی مسئولیتی 
باشیم که در کنار کاهش آستانه تاب آوری و صبر جامعه و وقوع ورشکستگی های 

اقتصادی باید منتظر عواقب جبران ناپذیری برای جامعه باشیم.
لذا برای پیشگیری و کنترل سطح تاثیرات ویروس کرونا بسیار ضروری است 

که:
در گام اول: تضعیف کننده های اقتصادی که به انفصال اجتماعی کمک 
می کنند شناسایی شده و سیاستگذاری مناسب صورت پذیرد. در حال حاضر 
شغل های زیادی بواسطه وقوع کرونا از بین رفته و یا حیات آن با مشکل مواجه 
شده است. در اینجا دولت و نهاد های عمومی موظفند تا بخشی از منابع خود 
را برای احیا و بازسازی مشاغل آسیب دیده و خلق فرصت های جدید شغلی 

اختصاص دهند. 
در گام دوم: فرصت های جدید تعامل، تعاون و همیاری برای تقویت سرمایه 
های اجتماعی از طریق شبکه سازی های نوین صورت گیرد. ما در کشور نهاد 
های زیادی داریم که موظف به ایجاد بستر  تعاونی و تقویت اصل تعاون برای 
ایجاد همکاری های بین فردی و گروهی هستند. این ضرورت وجود دارد که 
این نهاد ها با استفاده از پتانسیل های فرهنگی کشور  بستر تحقق این اقدامات 

رافراهم کنند. 
در گام سوم: رسانه های عمومی و خصوصی و نخبگان اجتماعی باید به ارائه و 
بسط محتواهایی بپردازند که تقویت کننده رفتارها مشارکت پذیرانه و در مجموع 
تقویت سرمایه های اجتماعی است. زمانی که سرمایه های اجتماعی در معرض 
تخریب عوامل بیرونی قرار می گیرد رسانه ها می توانند نقش زیادی در بازسازی و 
تقویت آن ها ایفا کنند که البته این امر نیازمند کار حرفه ای، تخصصی و دغدغه 

مند است. 
کشور ما تا به امروز همواره در پس بالا و پایین شدن صفحات روزگار، هر آنچه 
که مانع فروپاشی آن شده است وجود سرمایه های اجتماعی عظیمی بوده است 
که قرن ها تار و پود جامعه ایرانی را گره زده و بهم چفت کرده بود و این گره ها به 
سادگی و آسانی قابل باز شدن نیست ولی باید به فکر ترمیم و تقویت آن بود. إن 
شالله که نه تاثیرات ویروس کرونا و نه تبلیغات رسانه های بیگانه که تمام تلاششان 
بر نابودی انسجام جامعه ایرانی است در پرتو انوار رحمت بخش الهی به جایی 

نخواهد رسید.

انتظاری که افراد مشهور 
برآورده  نکردند!

لبخند به لب دارند، لباس های شیک پوشیده اند و 
با نظم و ترتیب کنار هم نشسته اند، ماسک نزده اند و 

ضرب المثل قدیمی ایرانی ” هر چه بگندد نمکش میزنند وای از آن روز که بگندد 
نمک “ را تصویر سازی کردند.

واقعا دیگر این روزها نباید از کرونا برای مردم نوشت. باید به سراغ آدم مشهورها 
برویم و بگوییم برادر و خواهر عزیز، کرونا آمده است، خطرناک است، جان آدمی را 

می گیرد، لطف کن و ماسک بزن، فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کن!
از آن سو یک روحانی روی منبر نشسته و می گوید، همه ایام مذهبی را در 
خانه اش درست در روزهایی که کرونا بود، مراسم برگزار کرده و میزبان مردم بوده 

است. تازه می خواهد محرم هم در کوچه شان هیات بزند.
مردم شما را نگاه می کنند، نکنید این کارها را. از شما آدم مشهورها انتظار ایفای 
نقش اجتماعی نداریم. نمی خواهیم مثل آدم مشهورهای دیگر نقاط جهان که 
می دانند  شهرت برای آنها یک وظیفه اجتماعی به همراه دارد و نمی شود خیلی 
ساده از کنار بحران های اجتماعی گذشت و ساکت بود، مسئولیت اجتماعی 
داشته باشید ولی حداقل ماسک که می توانید بزنید. حداقل فاصله گذاری 

اجتماعی را که می توانید رعایت کنید.
این روزها مردم احتیاجی به دیدن لبخندهای شما ندارند بلکه باید تصاویر 
ماسک زدۀ شما را ببینند. با ماسک در حال خرید کردن، با ماسک در حال حرف 

زدن با رعایت فاصله گذاری اجتماعی.
این روزها آدم مشهورها با هر هنری که دارند باید مردم را به رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی و زدن ماسک در مبارزه با کرونا ترغیب کنند نه اینکه خودشان عامل 

جدی نگرفتن کرونا باشند.
نکته دیگری که باید به آن اشاره کرد این است که اصلا چه لزومی داشت جشن 

حافظ برگزار شود؟ امکان مجازی برگزار کردن این مراسم نبود؟
وقتی مردم این رفتار را می بینند با خود می گویند همه در حال برگزاری مراسم 
و جشن های خود هستند، چرا ما نباید ختم و عروسی خود را برگزار کنیم؟ اگر 
یک عروس و داماد با خود بگویند جشن حافظ عیب نداره، عروسی ما عیب داره، 
قطعا مقصر شما هستید. شمایی که دور هم جمع شدید، لبخند زدید و جایزه 
دادید و جایزه گرفتید. باید یاد بگیریم کرونایی زندگی کنیم. زندگی کرونایی یعنی 
ماسک زدن و رعایت فاصله گذاری اجتماعی، یعنی تلاش برای تجمع نکردن به 
هر دلیلی. کرونا سرطان نیست که فقط خودمان و خانواده مان را درگیر کند. این 
ویروس لعنتی اگر به جان ما بیفتد ممکن است یک ساختمان، یک شهر، یک 

استان را درگیر کند. یادتان نیست کرونا از چین به جان جهان افتاد.
به خاطر خودمان و آنهایی که دوست شان داریم دستورالعمل های بهداشتی 

را رعایت کنیم.

اخبار

مصطفی داننده*

حمید رضا نیکومنش*

رئیس قوه قضاییه: 

 افشاگری های بدون اقدام و عمل اعتمادساز نیست

 معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: همه دستگاه های اجرایی ضمن توجه بر 
اجرای کامل ماموریت ها و انجام تکالیف و وظایف خود، به دنبال کاهش هزینه ها و 

صرفه جویی باشند. 
»اسحاق  جمهوری،  رییس  اول  معاون  رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
جهانگیری« ظهر دوشنبه در جلسه شورای عالی استاندارد که به ریاست وی برگزار 
شد، با تاکید بر اهمیت سازمان ملی استاندارد و اعتماد مردم به این سازمان گفت: 
سازمان ملی استاندارد ایران به عنوان مرجع تایید کننده ایمنی و کیفیت محصولات 

باید حساسیت ویژه ای در ارائه تاییدیه و صلاحیت ها داشته باشد.
معاون اول رییس جمهوری نشان استاندارد را برای مردم نشان اطمینان بخش 
دانست و افزود: مردم با مشاهده این نشان بر روی محصولات،   نسبت به سلامت و 

کیفیت کالا آسوده خاطر می شوند.
وی با اشاره به شرایط سخت و محدودیت های منابع بودجه در سال جاری تصریح 
کرد: شرایط سخت بودجه ای مشکلاتی را برای تولیدکنندگان ایجاد کرده و لازم 
است سازمان ملی استاندارد ایران در تدوین مقررات و دستورالعمل ها روش هایی 
را به کار گیرد تا در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان سال »جهش 

تولید« نامگذاری شده، شرایط و بسترهای لازم برای تحقق جهش تولید فراهم شود. 
جهانگیری افزود: در سال جاری که با تنگنای منابع بودجه ای مواجه هستیم لازم 
است همه دستگاه ها ضمن توجه بر اجرای کامل ماموریت ها و انجام تکالیف و وظایف 

خود، به دنبال کاهش هزینه ها و صرفه جویی باشند.
در این جلسه که »محمد شریعتمداری« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی،   »جعفر 
رییس  کلانتری«  »عیسی  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست  سرقینی« 
سازمان حفاظت محیط زیست، رییس سازمان غذا و دارو، رییس اتاق بازرگانی ایران 
و نمایندگان دستگاه های مرتبط نیز حضور داشتند،   »نیره سادات پیروزبخت« رییس 
سازمان ملی استاندارد ایران گزارشی از وضعیت بودجه و منابع مالی این سازمان 
در سال های 9۸ و 99 ارائه کرد. در این جلسه همچنین برخی پیشنهادات از سوی 
سازمان ملی استاندارد ایران مطرح شد که پس از بحث و تبادل نظر و ارائه نظرات و 

دیدگاههای مختلف با تعدادی از این پیشنهادات موافقت شد.
و  استاندارد عسل  اجباری  اجرای  پیشنهاد  استاندارد،  پژوهشگاه  شرح وظایف 
پیشنهاد تفویض تدوین استانداردهای صرفاً  دفاعی به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 

مسلح از جمله موضوعاتی بود که در این جلسه مورد بررسی و تصویب قرار گرفت.

معاون اول رییس جمهوری: 

دستگاه های اجرایی به دنبال کاهش هزینه ها باشند

 فرمانده کل ارتش با تاکید بر این که ارتش، سپاه 
و سایر نیروهای مسلح ید واحده هستند گفت: در 
دوران دفاع مقدس دست در دست یکدیگر مقابل 
دشمن ایستادگی کردند و ما باید امروز تصویر این 
وحدت، همدلی و هم افزایی را به نسل جوان نشان 

دهیم. 
در  موسوی«  عبدالرحیم  »سید  سرلشکر  امیر 
فرماندهان  هماهنگی  و  »هم اندیشی  نشست 
)ویژۀ  ملی«  رسانه  مدیران  و  مسلح  نیروهای 
که  مقدس(  دفاع  سالگرد  چهلمین  گرامیداشت 
با  در محل ستاد کل نیروهای مسلح برگزار شد، 
اشاره به نقش ارزنده سازمان صدا و سیما در تبیین 
ارزش های دفاع مقدس اظهار داشت: رسانه ملی 
نقش بسیار مهمی در ابهام زدایی و استمرار وحدت و 
همبستگی ملی در حوزه های مختلف به ویژه حفظ 

و نشر و گسترش دست آوردهای دفاع مقدس دارد.
وی ادامه داد: انتظار می رود رسانه ملی در پوشش 

رشادت ها و فداکاری های نیروهای مسلح در دوران 
دفاع مقدس و پس از آن همچون همیشه فعال و 

گسترده عمل کند.
ارتش 50  اینکه  به  اشاره  با  ارتش  کل  فرمانده 
هزار شهید در دوران دفاع مقدس و بعد از آن تقدیم 
آرمان های انقلاب اسلامی کرده است، گفت: بر 
اساس آمارهای موجود، نیروهای ارتش در دوران 
دفاع مقدس بیش از 200 هزار جانباز را نیز با افتخار 

تقدیم نظام و انقلاب اسلامی کرده اند.
سرلشکر موسوی با بیان اینکه ارتش تعداد سه 
میلیون رزمنده در دوران دفاع مقدس و مقابله با 
رژیم بعثی داشته است، عنوان کرد: حدود 2 و نیم 
میلیون نفر از این تعداد را سربازان تشکیل می دادند 
و این افراد از سرباز عادی تا پزشک وظیفه را در بر 
می گیرند که انتظار می رود به نقش این عزیزان نیز 

در دفاع از کشور توجه بیشتری شود.
وی با اشاره به اهمیت کارکرد سازمان صدا و سیما 

در شکل دهی و ایجاد تصویری مناسب از تمامی 
سازمان های کشوری و لشکری در اذهان عمومی، 
تا  دارد  را  و قدرت  این ظرفیت  ملی  افزود: رسانه 
تصویری مناسب از یک سازمان یا نهاد ارزشی ارائه 
دهد که قطعاً این موضوع می تواند بر ذهن جوان ها 
و اشتغال و آینده شغلی آن ها جهت حضور در آن 
سازمان مؤثر واقع شود؛ از این رو رسانه ملی می تواند 
آینده یک سازمان را با تصویرسازی مناسبی که از آن 

ارائه می دهد، رقم بزند.
فرمانده کل ارتش در پایان با اشاره به اینکه ارتش 
و سپاه و سایر نیروهای مسلح ید واحده هستند، 
دفاع  دوران  در  سپاه  و  ارتش  کرد:  خاطرنشان 
مقدس دست در دست یکدیگر در برابر دشمن تا 
بن دندان مسلح ایستادگی کردند و ما باید امروز 
تصویر این وحدت، همدلی، همبستگی و هم افزایی 
و موفقیت های ناشی از آن را به نسل جوان نشان 

دهیم.

سرلشکر موسوی: 
ارتش، سپاه و سایر نیروهای مسلح ید واحده هستند

 وزیر کشور بر لزوم یکپارچه کردن صدور پروانه ها در کشور تاکید کرد و گفت: 
یکپارچه و ساختارمند کردن صدور پروانه ها در شهر و روستا می تواند جلوی بخش 

عمده ای از تخلفات را بگیرد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در این نشست پس از استماع گزارشی از وضعیت 
ساخت و ساز غیرقانونی در کشور و اقدامات استان های حاضر در جلسه، با اشاره به 
پیگیری های مسبوق و مکرر بعمل آمده و تلاش های مستمر و موفقیت های خوب 
در این عرصه گفت: با این همه تلاش و اقدامات انجام شده، همچنان شاهدیم که 

این مسئله متوقف نشده است.
وزیر کشور با اشاره به آسیب های ناشی از افزایش ساخت و ساز غیرقانونی در 
کشور، یادآور شد: عده ای سطحی و جزئی نگر،  فقط منفعت های آنی را می بینند، 

اما متوجه ضررهای مهم آتی نیستند.
رحمانی فضلی یکی از آسیب های بی توجهی به قوانین و مقررات در ساخت و 
سازهای غیر مجاز را رواج فرهنگ بی اعتنایی به قانون در جامعه دانست و افزود: این 

مخرب ترین نتیجه ممکن است.
رحمانی فضلی با اشاره به برخی از چالش ها و خلأهای قانونی در این زمینه و 
پراکندگی مسئولیت ها میان نهادهای حاکمیتی مختلف در این مسیر گفت: انتظار 
این است که مسئولان و مجریان امر، منفذهای قانونی را پیدا کرده و راه حلی برای آن 
تدارک ببینند. علاوه بر آن، استانداران و فرمانداران باید با تمرکز بر اختیارات قانونی 

خود، اجرای مسئولیت سایر دستگاه ها را مطالبه کنند و در این مسیر از ظرفیت 
مراجع قضایی هم بهره مند شوند.

وزیر کشور با تاکید بر تدوین طرح های کارشناسی برای رفع قانونی نیازهای موجود 
به ساخت و ساز خصوصا در استان های شمالی کشور، تصریح کرد: این موضوع 
پیش از این به دولت ارائه و تصویب شده و بر اساس آن پهنه های مشخصی تعریف 
می شود تا با اعمال کافی نظارت های قانونی و در یک روند کاملا قانونی، نیازهای 
موجود برطرف و همچنین از ساخت و ساز غیرقانونی خصوصا در اراضی ملی 

جلوگیری می شود.
رحمانی فضلی در انتقاد از تغییر بی رویه کاربری اراضی کشاورزی، گفت: در 
فرایندهای ساخت و ساز و تغییرکاربری اخذ چندین مجوز با چند متولی جداگانه، در 
مقررات قانونی موجود وجود دارد که درصورتی که این نهادها به درستی کار خود را 

انجام دهند، امکان انجام و پیشرفت کار برای متخلفین وجود ندارد.
وی با اشاره به برخی زمینه های مبنائی در این عرصه، درباره تفاوت فاحش ارزش 
افزوده در فعالیت های مختلف اقتصادی مرتبط با زمین، اظهار کرد: باید مناسباتی 
اعمال شود که با اصلاح موازنه ارزش های افزوده، حرکت در مسیرهای تولیدی 
مثل کشاورزی تشویق شود، اما در هر حال  قانون باید اجرا، از ساخت و سازهای 
غیرقانونی پیشگیری و درصورت نیاز به اصلاح مقررات قانونی، پیگیری های لازم 

انجام شود.

وزیر کشور: 

صدور پروانه  ساخت و ساز در کشور یکپارچه شود
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 توصیه هایی برای تغذیه سالم در سالمندان 

سلامت 

تب ناشناخته، تبی است که حداقل 101 درجه فارنهایت 
یا 3۸.3 درجه سانتی گراد باشد و برای سه هفته به طول 
بیانجامد و یا اغلب بدون هیچ توضیحی اتفاق بیفتد. حتی 
گاهی پزشک هم نمی تواند علت را بیابد ولی اولین قدم برای 

درمان، تشخیص علت است.
تب ناشناخته به چهار گروه تقسیم می شود

کلاسیک
تب ناشناخته کلاسیک بر افراد سالم تأثیر می گذارد. این 
بیماری به عنوان یک تب غیر قابل توضیح که به مدت سه 
هفته ادامه دارد تعریف می شود. عفونت یا نئوپلاسم ها مانند 
لوکمیا )سرطان خون(، ممکن است باعث تب ناشناخته 
کلاسیک شود. سایر اختلالات مانند بیماری هایی که بر روی 

بافت پیوندی تأثیر می گذارند نیز می توانند علت آن باشند.
بیمارستانی

به نظر می رسد افرادی که دچار تب بیمارستانی هستند 
به دلیل بستری شدن در بیمارستان دچار تب می شوند. 
آن ها به دلیلی به غیر از تب بستری شده اند و سپس تب غیر 
قابل توضیح را بروز دادند. علل شایع عبارت اند از: · آمبولی 
ریوی · انتروکولیت · سینوزیت · ترومبوز سیاهرگی عمقی 
· ترومبوفلبیت عفونی)نوعی التهاب که روی رگ ها تأثیر 

می گذارد(
کاهش ایمنی

سازشگر  ایمنی  سیستم  دارای  افراد  در  تب  نوع  این 
اتفاق می افتد. این مسئله آن ها را در معرض خطر عفونت 
دلیل  به  اغلب  سازشگر  ایمنی  سیستم  می دهد.  قرار 

شیمی درمانی اتفاق می افتد.
HIV مرتبط با

HIV می تواند باعث ایجاد تب شود. HIV همچنین فرد را 
مستعد عفونت هایی می کند که ممکن است تب ایجاد کنند.
اگر تب کودک شما به 102.2 درجه فارنهایت )39 درجه 
سانتی گراد( رسید، باید آن را درمان کنید. می توانید به آن ها 
استامینوفن یا ایبوپروفن بدهید، اما نباید به آن ها آسپرین 
داده شود. در کودکان، آسپیرین با یک بیماری بسیار جدی 

معروف به سندرم ری همراه است.
علل تب ناشناخته

شناسایی نوع تب ناشناخته به پزشک کمک می کند تا 
علت آن را پیدا کند. دلایل تب ناشناخته را می توان در هر 

یک از موارد زیر طبقه بندی کرد:
· عفونت: سل، مونونوکلئوز، بیماری لایم، تب خراش 

گربه، اندوکاردیت و سایر موارد
· التهاب: لوپوس، آرتریت روماتوئید، بیماری التهابی روده 

و غیره
· بدخیمی: لنفوم، لوسمی، سرطان لوزالمعده و سایر 

سرطان ها و سارکوم
· متفرقه: تب ناشی از مصرف یا سوءمصرف مواد مخدر، 

پرکاری تیروئید، هپاتیت و عواملی که در دسته های دیگر 
قرار نمی گیرند.

تست  چندین  است،  ناشناخته  تب  دارای  که  فردی  به 
کند.  محدود  را  آن  طبقه بندی  تا  می شود  توصیه  بالینی 
تشخیص تب ناشناخته همچنین می تواند توجه را به یک 

بیماری غیر تشخیص داده شده جلب نماید.
علائم

تب ناشناخته ممکن است با علائم دیگری همراه باشد که 
به پزشکان کمک می کند تا علت اصلی را تشخیص دهند.

علائم معمولی تب شامل موارد زیر است:
درجه   3۸( فارنهایت  درجه   100.4 از  بیش  دمای   ·
سانتی گراد( برای نوزادان یا 99.5 درجه فارنهایت )37.5 

درجه سانتی گراد( برای کودکان و بزرگسالان
· تعریق · لرز و سرما · سردرد

علائم دیگری که معمولًا همراه با تب است شامل موارد 
زیر است:

· درد بدن یا مفاصل · ضعف · گلودرد · خستگی · سرفه · 
جوش و دانه · گرفتگی سینوس تست های تشخیصی

علائم  با  و  است  کوتاه مدت  تب  که  موارد  بعضی  در 
هشداردهنده همراه نیست، تنها باید منتظر ماند و مشاهده 
کرد. اما در مواردی که تب به اندازه ای طولانی است که 
در دسته تب های با منشأ ناشناس قرار بگیرد، ممکن است 

پزشک تست هایی را برای تشخیص علت انجام دهد.
احتمالًا پزشک ابتدا از شما این سؤالات را خواهد پرسید:

· آیا خارج از کشور بوده اید؟

· آیا هیچ گونه تغییر در آب و هوا و اقلیم را تجربه کرده اید و یا 
از مواد غذایی دارای سموم شیمیایی کشاورزی و ... استفاده 

نموده اید؟
· در محیط روزانه شما تغییری ایجاد شده است؟

پزشک  است  ممکن  دارید،  کار  و  سر  حیوانات  با  اگر 
بیماری های ناشی از تماس با حیوانات را در نظر بگیرد. 
بیماری هایی  و  آن ها همچنین در مورد سابقه خانوادگی 

مانند لنفوم یا تب روماتیسمی سؤال خواهند کرد.
تست خون و معاینه بدنی

ممکن است پزشک شما آزمایش خون را توصیه کند تا 
شرایط خاصی از جمله بیماری خود ایمنی را، که ممکن 
است علائم واضحی نداشته باشد، بررسی نماید. آن ها علائم 
رنگ پریدگی، بثورات یا زردی پوست شما را با دقت بررسی 
می کنند. اگر تست خون یا معاینه فیزیکی نشانه های مثبتی 
داشته باشد، پزشک قبل از تأیید تشخیص، آزمایش های 

بیشتری را توصیه می کند.
تست های کشت

بررسی  برای  ادرار و خلط ممکن است  از کشت خون، 
دلایلی مانند باکتری و قارچ استفاده شود. آزمایش های ویژه 
همچنین می تواند به بررسی عفونت های باکتریایی، قارچی 

یا ویروسی غیرمعمولی کمک نماید.
تست های تصویری

غیرمعمول  صدای  یک  شما  پزشک  که  صورتی  در 
ممکن  است،  مظنون  اندوکاردیت  به  شدت  به  یا  شنیده 
استفاده  شما  قلب  ارزیابی  برای  اندوکاردیوگرام  از  است 

شود. اندوکاردیت عفونت یکی از دریچه های قلبی است. 
همچنین ممکن است از اشعه X قفسه سینه برای معاینه 

ریه ها استفاده شود.
درمان

تا 50 درصد موارد مبتلا به تب ناشناخته، بدون تشخیص 
قطعی از بیمارستان مرخص می شوند. در بسیاری از این 

موارد، تب ناشناخته خودبه خود قطع می شود.
درمان تب با منشأ ناشناخته، بسته به علت متفاوت است:

غیراستروئیدی  ضدالتهابی  داروهای  است  ·ممکن 
نوع  این  درمان  برای  آنتی هیستامین ها  و   )NSAIDs(
استفاده  نشده،  یافت  برایشان  دلیلی  هیچ  که  تب هایی 
شوند. در بسیاری از افراد، این داروها می توانند به کاهش 

تب کمک کنند.
کارایی  کاهش  آن ها  تب های  منشأ  که  افرادی   ·
سیستم ایمنی است، ممکن است با طیف گسترده ای از 
آنتی بیوتیک ها درمان شوند. این ها به احتمال زیاد عوامل 
بیماری زا را هدف قرار می دهند. عفونت ها دلیل بین 20 تا 

40 درصد کلیه تب های با منشأ ناشناخته هستند.
· در مبتلایان به تب HIV، درمان، بر داروهای ضدویروسی 
متمرکز است. پس از آن، به علائم یا عوارضی که ممکن 

است ناشی از HIV باشد، پرداخته می شود.
شناسایی تب ناشناخته کودکان

در  به ویژه  و  است  شایع  سنین  تمام  در  کودکان  در  تب 
نوزادان و کودکان نوپا مشاهده می شود. فرزند شما دچار 

تب است اگر:
· کمتر از حالت عادی فعال است یا صحبت می کند

· دچار کاهش اشتها یا افزایش تشنگی است
و  نوزادان  در  )به ویژه  از همیشه گریه می کنند  بیشتر   ·

کودکان نوپا(
· احساس گرما دارند

اگر تب کودک شما به 102.2 درجه فارنهایت )39 درجه 
سانتی گراد( رسید، باید آن را درمان کنید. می توانید به آن ها 
استامینوفن یا ایبوپروفن بدهید، اما نباید به آن ها آسپرین 
داده شود. در کودکان، آسپیرین با یک بیماری بسیار جدی 

معروف به سندرم ری همراه است.
به مراقبت فوری پزشکی دارند که  نیاز  از علائم  برخی 
شامل زمانی است که تب فرزندتان تا 105 درجه فارنهایت 
)40.6 درجه سانتی گراد( افزایش یابد. همچنین باید با 

پزشک متخصص اطفال تماس بگیرید اگر کودکتان:
· به طور غیر قابل تحملی گریه می کند

· دچار سفتی گردن شده است
· برای نفس کشیدن تلاش می کند

· بثورات بنفش روی پوستش ظاهر شده است
· به سختی از خواب بیدار می شود

· دچار مشکل در بلع است

دلایل تب ناشناخته ؛

وسیله خانگی که حتماً باید تمیز شوند ؛چرا بی دلیل تب می کنیم؟

وسایل خانگی که می تواند شما را بیمار کند

تمیز کردن خانه بی شک یکی از بهترین راه ها برای مقابله با بیماری و انتقال 
ویروس و میکروب ها به بدن است اما گاهی به رغم رعایت بهداشت باز بیمار 
می شوید و علت آن را نمی دانید. ما در این مطلب به معرفی چند مورد از وسایل 

خانه که نقش اساسی در بیماری شما دارند، می پردازیم.
وسایل زیادی در خانه وجود دارد که حتی باکتری و میکروب های بیشتری 
نسبت به توالت دارند زیرا ما نمی دانیم چقدر کثیف هستند و به همین دلیل 
مرتباً آنها را تمیز نمی کنیم. این عناصر مضر می توانند منجر به ناراحتی معده، 
این  از شر  وتنگی نفس شوند. خلاص شدن  سرماخوردگی، کرونا،آنفولانزا 
میکروب ها به ویژه برای نوزادان،کودکان و افرادی با سیستم ایمنی ضعیف بسیار 
مهم است. موارد زیر از جمله وسایل کثیف خانگی هستند که با رعایت نکاتی 

می توانید از تأثیر آنها بر سلامت خانواده جلوگیری کنید: 
۱.جارو برقی

جاروبرقی یکی از ابزارهای اصلی برای تمیز کردن خانه است اما این وسیله 
به همان اندازه که گرد و غبارها را از بین می برد، می تواند باکتری و آلرژن های 
بیشتری را در هوا تولید کنند. جاروبرقی های قدیمی و آنهایی که فیلتر تمیز 
یا قابل تعویض ندارند، بدترین وسایل برای بیمار کردن شما هستند. مطالعات 
نشان داده است که باکتری ها می توانند تا دو ماه در کیسه جاروبرقی زنده 
بمانند؛ بنابراین سعی کنید مرتباً فیلتر جاروبرقی را تمیز کرده و یا کیسه را بعد از 

هر بار خالی کردن، برای از بین بردن آلاینده ها از خانه خود، بشویید. 
۲.کیسه های مواد غذایی قابل استفاده مجدد

ساک های دستی قابل استفاده مجدد برای محیط زیست عالی هستند اما 
این کیسه ها می توانند خطری برای سلامتی خانواده شما باشند زیرا بعد از هر 
بار خرید، باکتری موجود در محصولات شسته نشده در کیسه ها قرار می گیرند؛ 

بنابراین شستن کیسه ها پس از هر بار استفاده ضروری است.  
۳.مسواک

تحقیقات بنیاد ملی علوم)NSF( نشان می دهد که مسواک یکی از کثیف ترین 
محققان  شود.  بیماری  انتقال  باعث  می تواند  راحتی  به  که  است  وسایلی 
شواهدی از انتقال باکتری های کلیفرم مدفوعی در دستشویی های مشترک 
پیدا کردند؛ چنانچه وقتی مسواک را در دستشویی و در معرض مدفوع شخص 
دیگری) که دارای باکتری، ویروس یا انگل است( قرار می دهید، باکتری های 
برای  افراد  برخی  می شود.  منتقل  مسواک  به  راحتی  به  مدفوعی  کلیفرم 
محافظت از مسواک آن را در جا مسواکی قرار می دهند اما این کار باعث می شود 
تا محیط مناسبی برای رشد باکتری ها به وجود آمده و تا استفاده بعدی، مسواک 
مرطوب باقی بماند. بنابراین برای جلوگیری از انتقال بیماری از طریق مسواک، 
هر سه یا چهار ماه مسواک خود را عوض کنید، مسواک را پس از هر بار استفاده 
در آب داغ بشویید و بگذارید در فضای مناسب خارج از سرویس بهداشتی 

خشک شود. 
۴.اسپری خوشبوکننده هوا

اغلب افراد برای خوشبو کردن خانه به خصوص سرویس بهداشتی از اسپری 
خوشبوکننده هوا استفاده می کنند اما آیا می دانید آنها در آلودگی هوای داخل 

خانه نقش دارند؟ 
خوشبوکننده ها، روغن ها و شمع ها حاوی مواد شیمیایی مانند لیمونن، 
فرمالدئید، استرها و الکل هستند که می توانند باعث سردرد وسوزش چشم 
از  استفاده  جای  به  است  بهتر  بد  بوی  با  مقابله  برای  وجود،  این  شوند.با 
اسپری های خشبو کننده، درها و پنجره ها را کنید و اجازه دهید هوای تازه وارد 
خانه شود و یا جوش شیرین، ذغال فعال یا سرکه سفید را در اطراف خانه قرار 

دهید تا بوی بد را جذب کند. 
۵.تابلو فرش

تابلو فرش ها اگرچه ظاهر زیبایی به پذیرایی می دهند اما شاید باورتان نشود که 
این وسیله می تواند در بیماری شما 

گوشه ها و زوایای یخچال محل مناسبی برای رشد میکروب ها است. همچنین 
شلوغ شدن و روی هم قرار دادن مواد غذایی درون قفسه های یخچال و تمیز 
نکردن لکه ها می تواند باعث رشد قارچ و باکتری ها شده، به غذاها جذب شود و 

درنهایت شما را بیمار کند
نقش داشته باشد. تابلو فرش یکی از مکان های مناسب برای تجمع میکروب و 
باکتری است که معمولًا هیچگاه تمیز نمی شود. این تابلوها مانند فرش و موکت 
گرد و غبار زیادی را به خود جذب می کنند که این گرد و غبارها اگر زود به زود تمیز 
نشوند در الیاف فرش گیر کرده و باعث تولید باکتری و قارچ خواهند شد. برای 

جلوگیری از این مسائل، مرتباً تابلو فرش ها را تمیز کرده یا جاروبرقی بکشید.
۶. حوله دست

حوله ی ظاهراً تمیزی که دستتان را با آن خشک می کنید ممکن است کثیف 
و بیماری زا باشد زیرا به گفته جان آکسفورد، استاد ویروس شناسی در دانشگاه 
کوئین مری لندن، مرطوب شدن حوله پس از خشک کردن دست و ذرات معلق 
موجود در هوا محل مناسبی را برای رشد میکروب ها فراهم می کند. آکسفورد 
توصیه می کند برای جلوگیری از رشد باکتری ها از دستمال کاغذی استفاده 

شود و یا حداقل دو روزیکبار حوله ها را بشویید.
۷.یخچال

همیشه با خیال راحت غذا، میوه و سبزیجات را در یخچال می گذارید و تصور 
می کنید مواد غذایی در یخچال به دور از هرگونه میکروب و باکتری است اما 
باید بدانید گوشه ها و زوایای یخچال محل مناسبی برای رشد میکروب ها است. 
همچنین شلوغ شدن و روی هم قرار دادن مواد غذایی درون قفسه های یخچال 
و تمیز نکردن لکه ها می تواند باعث رشد قارچ و باکتری ها شده، به غذاها جذب 
شود و درنهایت شما را بیمار کند. بنابراین برای جلوگیری از رشد باکتری ها در 

یخچال نکات زیر را رعایت کنید: 
-مواد غذایی پخته شده را بیشتر از 4 روز و مرغ و گوشت خام را بیشتر از یک 

روز در یخچال نگهداری نکنید.
-هر چند روز یکبار گوشه ها و زوایای یخچال را ضد عفونی کرده و برفک ها را 

آب کنید.
-لکه های ریخته شده در یخچال را با آب گرم و صابون تمیز کرده و بشویید.

-ازقراردادن غذای گرم درون یخچال جداً خودداری کنید زیرا باعث افزایش 
رطوبت و در نهایت تولید باکتری می شود. 

-از باز و بسته نمودن زیاد درب یخچال به علت تغییر درجه حرارت داخل آن 
جلوگیری کنید. 

۸. سردوش حمام
سردوش حمام یکی دیگر از وسایل بیماری زا در خانه است که اگرچه ممکن 
باکتری های  اما می تواند  نباشید  به دیدن میکروب های آن  است شما قادر 
جزو   )NTM(غیر سلی مایکوباکتری های  دارد.  نگه  خود  در  را  خطرناکی 
باکتری هایی هستند که در آب و خاک وجود دارند و می توانید آنها را در سر دوش 
حمام هم پیدا کنید زیرا سردوش ها به دلیل گرما و رطوبت محل مناسبی برای 
زندگی باکتری ها هستند و با هر بار دوش گرفتن شما این باکتری ها تغذیه شده و 
بیشتر می شوند. درحالی که 150 گونه از باکتری های)NTM( بی ضرر هستند 
اما بعضی گونه ها می توانند باعث عفونت شدید ریه به خصوص در افرادی که 

دارای سیستم ایمنی ضعیفی هستند، شود.

یک متخصص تغذیه، رژیم غذایی مناسب را راهبردی موثر در کنترل استرس 
عنوان کرد.

مرجان عجمی، با اشاره به اینکه تغذیه صحیح می تواند کمک موثری برای 
کنترل استرس باشد، گفت: یک رژیم غذایی درست مبتنی بر سه اصل مهم 
تعادل، تنوع و البته میانه روی در دریافت گروه های غذایی مختلف است و علاوه 
بر رعایت این اصول کلی باید توجه داشت که نوشیدن آب کافی و فعالیت فیزیکی 

کافی می تواند تاثیر بسزایی در کاهش بروز استرس داشته باشد.
وی افزود: همچنین دریافت منابع غذایی حاوی ویتامین B12 ،B6 و فولات 
و پرهیز از دریافت منابع غذایی حاوی کافئین برای کاهش استرس و اضطراب 

مهم است.
این متخصص تغذیه با بیان اینکه دریافت غذا به صورت وعده های منظم و 
کوچک و با نمایه گلیسمی پایین به ثبات بیشتر قند خون کمک می کند، اظهار 
ایجاد  و گرسنگی می تواند محرک  قند خون  اختلالات  که  کنید  توجه  کرد: 
استرس و اضطراب باشد و در صورتی که از منابع غذایی حاوی قند و شکر و یا 
کربوهیدرات های ساده به میزان زیاد در رژیم غذایی استفاده کنید، قند خون و 

به دنبال آن انسولین در خون افزایش پیدا می کند و سپس کاهش پیدا می کند.
عجمی توضیح داد: نوسانات سریع قند خون و به دنبال آن انسولین می تواند 
باعث ایجاد تغییرات در خلق و خو و رفتار شود و افراد احساس کنند که برای 
کاهش استرس خود نیاز به شیرینی جات بیشتر دارند و این سیکل معیوب 
مرتبا تکرار شود؛ بنابراین دریافت فیبر کافی، میوه و سبزیجات به جای قند و 
شکر و شیرینی جات و همچنین دریافت منابع حاوی پروتئین و چربی های سالم 
می تواند نوسانات قند خون را کمتر کند و به کاهش حس استرس و اضطراب 

کمک بیشتری کند.
وی با اشاره به اینکه مغزها و دانه ها، لوبیای سویا، گردو و روغن آفتابگردان 
حاوی اسیدهای چرب ضروری برای بدن هستند، بیان کرد: دریافت ماهی های 
چرب مثل سالمون و ساردین برای کاهش افسردگی و استرس می تواند مفید 
باشد و مصرف آن به ویژه در نوجوانی با عملکرد شناختی بهتر مغز در سال های 

بعدی زندگی همراه است.
عجمی با بیان اینکه حبوبات از منابع خوب پروتئین است و در عین حال 
حاوی ریز مغذی های ضروری برای بدن است، عنوان کرد: ویتامین D یکی 
از ویتامی های مهم با عملکردهای بسیار در بدن است و کمبود آن می تواند با 
تغییرات خلق و خو در ارتباط باشد همچنین این ویتامین نقش مهمی در حفاظت 
از مغز و عملکرد صحیح ناقل های عصبی دارد و حتی به عنوان یک درمان کمکی 

برای آلزایمر می تواند مفید باشد.
این متخصص تغذیه اضافه کرد: مصرف جگر، ماهی، شیر و تخم مرغ می تواند 
به دریافت ویتامین D کمک کند، اما راه اصلی تامین آن سنتز از طریق پوست و 

قرار گرفتن در مجاورت نور آفتاب است.
مدیر واحد ترجمان دانش و آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع 
غذایی کشور، یادآور شد: پس به طور کلی برای حفظ سلامتی و کاهش استرس 
و اضطراب سعی کنید منابع حاوی قند و شکر مثل انواع شیرینی جات، آب 
میوه های سنتتیک، آب نبات، انواع نوشابه ها و نوشیدنی های حاوی قند و یا شکر 
را محدود کرده و به جای آن منابع حاوی فیبر، میوه و سبزی و غلات کامل و 
سبوسدار استفاده کنید تا نوسانات قند خون که یکی از عوامل ایجاد استرس 

است را به حداقل برسانید.
وی با بیان اینکه بسیاری از افراد به مصرف قهوه و یا نوشیدنی های انرژی زا 
عادت دارند، تاکید کرد: مصرف زیاد کافئین فارغ از اینکه از چه منبع و یا منابعی 
باشد می تواند باعث تغییرات خلق و خو شود و به ایجاد استرس، اضطراب و حتی 

افسردگی کمک کند.
عجمی با اشاره به اینکه برای کاهش دریافت کافئین، توصیه می شود قهوه را 
با چای سبز جایگزین کنید، افزود: چای سبز علاوه بر کافئین کمتر حاوی اسید 
آمینه ای به نام تیانین است که برای کاهش استرس و اضطراب مفید است ؛ 
همچنین دریافت آب کافی و فعالیت فیزیکی روزانه به حفظ سلامتی و آرامش 

بیشتر کمک می کند.

یک متخصص تغذیه:

تغذیه صحیح به کنترل استرس
 کمک می کند
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مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی 2500 
نیروی خدماتی شهرداری قم اعم از پاکبان و نیروهای فضای سبز برای برگزاری 

مراسم محرم با رعایت دستورالعمل های بهداشتی خبر داد.
سید محسن میرهادی در جلسه ستاد محرم شهرداری قم با اشاره به تفاوت 
برگزاری مراسم امسال با سالهای گذشته، اظهار داشت: مسئله کرونا موجب شده 
تا رعایت کردن نکات بهداشتی به فصل مشترک تمام برنامه های محرم شهرداری 

قم تبدیل شود.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: ستاد محرم 

شهرداری با هشت کمیته کار خود رادر سطح مناطق هشتگانه آغاز کرده است.
میرهادی افزود: یکی از موضوعات مهمی که در راستای گرامیداشت ماه محرم 
پیگیری می کنیم مسئله یکپارچه مشکی پوش کردن سطح مناطق هشت گانه به 

صورت همزمان است.
وی با اشاره به اینکه از روز سه شنبه سیاه پوش سازی سطح شهر را به صورت 
همزمان آغاز می کنیم، گفت: به دلیل اینکه این کار زمانبر است مقداری زودتر آغاز 

می شود تا به موقع به نتیجه برسد.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اهمیت 
توجه به دستورالعمل برگزاری مراسم عزاداری محرم و صفر، ادامه داد: امسال 
عزاداری در محیط های روبسته امکان پذیر نیست و اگر هم امکان برگزاری مراسم 
مساجد و حسینیه ها وجود داشته باشد بیش از یک سوم جمعیت امکان حضور 

وجود ندارد.
میرهادی افزود: سامانه 137 امسال نقش مهم و جدی دارد تا در ایام محرم بتوانیم 

به درخواست شهروندان در اسرع وقت رسیدگی کنیم.
وی اضافه کرد: دو هزار و 500 نیرو در حوزه خدمات شهری و فضای سبز به صورت 

هماهنگ خدمت رسانی به عزاداران حسینی در ایام محرم را به عهده دارند.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به ممنوعیت 
حرکت دسته های عزاداری در سطح شهر، گفت: برای مراسم شام غریبان هم در 
میدان آستانه و سطح شهر پیش بینی لازم را برای ظروف یکبار مصرف و جایگاه های 
خاص روشن کردن شمع را خواهیم داشت تا اگر این مراسم برگزار شد به مبلمان 

شهری آسیب نرسد.
میرهادی با اشاره به ممنوعیت ذبح دام در سطح شهر ادامه داد: در این زمینه 
اطلاع رسانی شده و سازمان کشتارگاه شهرداری قم هم آمادگی پذیرش ذبح از 

سوی مردم را دارد.
وی با اشاره به برنامه های کمیته تبلیغات ستاد محرم، اظهار داشت: در قالب این 
کمیته تعدادی پرتابل، بیلبورد، عرشه پل ها و 900 آویز در سطح شهر پیش بینی 

شده است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: در قالب کمیته 
تبلیغات گروهی راه اندازی شده که طرح های مناسب برای فضاسازی سطح شهر 

در محرم امسال انتخاب کنند.
میرهادی با اشاره به برنامه  ریزی های کمیته فضای سبز ستاد محرم شهرداری قم، 
گفت: سازمان زیباسازی در قالب این کمیته به طراحی و نصب المان هایی در سطح 

شهر مخصوص به ایام محرم اقدام می کند.
وی افزود: بازدیدهای ایمنی از مساجدو تکایا یکی از موضوعات بسیار مهمی است 

که امسال هم در دستور کار سازمان آتش نشانی قرار گرفته است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به وجود 
درخواست هایی برای برگزاری مراسم تعزیه در شهر قم ادامه داد: در این زمینه 
مجوزی صادر نمی کنیم تا با دستگاه های متولی درباره نحوه اجرای دستورالعملهای 

بهداشتی در قالب تعزیه به تفاهم برسیم.

میرهادی تاکید کرد: فضاسازی و آماده سازی محلات را برای برگزاری نماز ظهر 
عاشورا را انجام خواهیم داد تا با حفظ فاصله اجتماعی اتفاق بیافتد.

وی با اشاره به آمادگی کامل اتوبوسرانی و تاکسیرانی برای خدمت رسانی در ایام 
محرم، افزود: بحث ایستگاه های صلواتی به سمت و سوی تبلیغات محیطی رفته و 

پذیرایی در این ایستگاه ها را نخواهیم داشت.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:
تبلیغات شهری محرم امسال با شعار »به تو از دور سلام«

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم نیز در این جلسه  از برنامه ریزی 
برای ایجاد شور حسینی در قالب تبلیغات شهری با شعار »به تو از دور سلام« توسط 

شهرداری قم خبر داد.
مهدی کلانترزاده با اشاره به انتخاب شعار »به تو از دور سلام« از تبلیغات محیطی 
محرم امسال، اظهار داشت: شعار »باید تمام زندگی ام مثل او شود« هم توسط 
جامعه ایمانی مشعر برای تمام هیات های مذهبی تهیه شده که آن هم مورد استفاده 

خواهد بود.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به طراحی هشتگ 
»عرض ارادت حفظ سلامت« برای محرم امسال، اضافه کرد: همچنین شعارهایی 
با مضامین مربوط به امر به معروف و نهی از منکر برای محرم امسال در نظر گرفته 

خواهد شد.
کلانترزاده با بیان اینکه مجموعه استان مسئولیت طرح هر منزل یک حسینیه را 
به شهردای قم واگذار کرده، گفت: همه دست به دست هم دادیم تا اتفاق خوبی در 

این زمینه رقم بخورد.
وی افزود: هر خانه ای که از طریق سامانه 137 درخواستی به شهرداری ارائه دهد 
می تواند از خدمات اعزام مبلغ استفاده کرده و برای در اختیار دادن پرچم عزاداری 

هم اقداماتی انجام شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: پرچم هایی با عنوان 
»این خانه عزادار حسین است« هم تهیه خواهد شد و در اختیار برخی خانه ها قرار 

می گیرد.
کلانترزاده با اشاره به ممنوعیت تبلیغات محیطی هیات های عزاداری در سطح 
شهر برای محرم امسال، گفت: در ورودی هیات یک سازه برای معرفی خواهیم 

داشت اما تبلیغات هیات ها در سطح شهر در ایام محرم را نداریم.
وی افزود: فضاسازی ناوگان حمل و نقل عمومی هم همکاری اداره کل اوقاف 

برای ایام محرم امسال صورت خواهد گرفت.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

طرح »هر خانه یک حسینیه« توسط شهرداری قم اجرا می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم نیز در این جلسه  از اجرای 
طرح هر خانه یک حسینیه توسط شهرداری قم در ایام محرم و صفر امسال خبر داد.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به صحبت های مقام معظم رهبری در تاکید به برگزاری 
روضه های خانگی، اظهار داشت: در این راستا طرح »خانه یک حسینیه« توسط 

شهرداری قم اجرا می شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم افزود: در قالب این طرح 
فراخوان شهری در قالب سامانه 137 به مردم داده شود تا علاقه مندان تماس گرفته 

و برگزاری روضه های خانگی خود را به شهرداری اعلام کنند.
به گفته مقیمی، در این طرح سه گروه جهادی که کار اعزام مبلغ را انجام می دهند 

اعلام آمادگی کرده اند تا برای این روضه ها مبلغ بفرستند.
فراگیر متصل  به سامانه تشکل  و  با 137 تماس می گیرد  افزود: شهروند  وی 
می شود. مبلغ برای یک برنامه نیم ساعته به خانه شهروند رفته و علاوه بر مطرح 

کردن چند نکته اخلاقی و … روضه خوانی را هم خواهد داشت.
برگزاری  به  اشاره  با  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
سوگواره تصویری از اتفاقات شهری و روضه های خانگی، ادامه داد: این سوگواره 
تصویری در قالب عکس و فیلم های چند دقیقه ای فراخوان می شود تا شهروندان 

در آن مشارکت کنند.
مقیمی همچنین به برگزاری استیج های عزاداری در سطح شهر اشاره کرد و گفت: 
مناطقی که عزاداری نیست و روضه های بزرگ وجود ندارد با استیج سیار سازمان 

فرهنگی شهرداری قم پوشش داده می شود.
وی افزود: یکی دیگر از برنامه ها، تولید پادکست های صوتی محرم با مشارکت حوزه 
هنری استان قم است که هم می تواند در سیستم صوتی های سطح شهر و هم در 

فضای مجازی استفاده شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: در این پادکست ها 
هم از توصیه های ایمنی و هم توصیه های اخلاقی مطرح می شود و هم موضوعاتی 

درباره مباحث سلامتی و مبارزه با شیوع کرونا.

مسئول دفتر نهاد رهبری در دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

لزوم استمرار رزمایش مواسات و همدلی 
با مشارکت عموم مردم 

مسئول دفتر نهاد رهبری در دانشگاه علوم پزشکی قم بر لزوم استمرار رزمایش 
مواسات و همدلی با مشارکت عموم مردم تاکید کرد و گفت: در این دانشگاه تهیه 313 
بسته معیشتی هر کدام به ارزش بیش از 500 هزار تومان برای توزیع میان نیازمندان 

هدف گذاری شده است.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد طاهری در نخستین نشست شورای مواسات، 
همدلی و کمک های مؤمنانه که ظهر دیروز در سالن شهید مطهری ستاد دانشگاه 
علوم پزشکی قم برگزار شد، با بیان اینکه بر اساس روایات معصومین)ع( مراجعه مردم 
به شما برای رفع حاجات از جمله بزرگ ترین نعمت هاست، اظهار کرد: کمک و جهاد 
مالی همانند جهاد نفس است چراکه سخت است که انسان تلاش و دستاورد خود را 

در مسیر حق هزینه کند.
وی با اشاره به اینکه بخشی از جهنم را افراد دور از بخشش و انفاق تشکیل می دهند، 
اضافه کرد: شرایط امروز یکی از بزرگ ترین امتحان ها را برای ما رقم زده است تا مشخص 

شود تا آیا حاضر هستیم به دیگران نیز توجه کنیم یا اینکه فقط به خود توجه داریم.
مسؤول دفتر نهاد رهبری در دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اینکه انسان های 
خودساخته و با تقوا به شرایط زندگی دیگران نیز توجه دارند، عنوان کرد: اکنون بخشی 
از جامعه به علت محدودیت های ناشی از کرونا مورد فشار هستند اما کمک های مؤمنانه 
مردم منجر شده که قشر ضعیف جامعه با مشکل جدی روبرو نشوند و این نقطه عطف، 

تفاوت ایران اسلامی نسبت به دیگر کشورهاست.
وی خاطرنشان کرد: اگر اکنون در میدان نباشیم و به وظیفه خود که کمک به 
نیازمندان است عمل نکنیم نمی توانیم در روز قیامت پاسخگوی خداوند متعال باشیم.

طاهری یادآور شد: در مرحله نخست طرح مواسات و همدلی با مشارکت بخش های 
مختلف از جمله بسیج جامعه پزشکی و بسیج دانشجویی توانستیم نزدیک به سه هزار 
بسته غذایی را میان نیازمندان توزیع کنیم و در برخی از مراکز بسیج جامعه پزشکی نیز 
اقدامات قابل توجهی صورت گرفت که جای تقدیری بسیار دارد چراکه این افراد هم 

در عرصه مبارزه با کرونا گام برداشتند هم برای رفع نیازهای مالی مردم کوشا بودند.
وی با بیان اینکه همانطور که امام فرمودند اصلاح جامعه در گرو اصلاح دانشگاه 
است، عنوان کرد: اگر مهربانی و عطوفت در دانشگاه ها رواج یابد، اصلاح دانشگاه ها 

نیز رقم زده می شود.
طاهری ادامه داد: شاید امروزه در عصری هستیم که بر اساس روایات معصومین)ع( 
باید مشخص شود که کدام افراد تا پای دین و جانشان در خدمت مردم هستند و کدام 

افراد فقط مدعی و بدون عمل مشخص هستند.
وی با اشاره به اینکه رفع بلاها بستگی به عملکرد افراد دارد، مطرح کرد: طرح 
مواسات در ماه های محرم و صفر با ساماندهی نذورات مردمی ادامه خواهد داشت و 

نذورات و هیأت ها به منازل مردم نیازمندان منتقل خواهد شد.
مسؤول دفتر نهاد رهبری در دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اربعین امسال که اراده 
الهی بر نرفتن به سمت کربلاست می توانیم هزینه های سفر خود را برای به نیازمندان 
اختصاص دهیم. وی خاطرنشان کرد: در این مرحله از رزمایش مواسات و همدلی 
313 بسته معیشتی به نیت یاران امام زمان)عج( هر کدام به ارزش بیش از 500 هزار 

تومان برای توزیع میان نیازمندان هدف گذاری شده است.
 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد :

برگزاری دوره های آموزشی آشنایی با مخاطرات 
آموزش  دوره های  گفت:  قم  استان  احمر  هلال  جمعیت  داوطلبان  امور  معاون 
همگانی آشنایی با مخاطرات در رده های سنی مختلف اعم از خردسالان، نوجوانان، 

جوانان و بزرگسالان در خانه های هلال سراسر استان می بایست مدنظر قرار گیرد. 
امیرحسین علیمردانی در نشست هماهنگی آموزش، تجهیز و راه اندازی خانه های 
جدید هلال احمر با اشاره به اینکه جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران به 
استناد ماده یک اساسنامه مصوب مجلس شورای اسلامی، موسسه ای خیریه و دارای 
شخصیت حقوقی مستقل است اظهار داشت: این جمعیت با بهره گیری از ظرفیت 
اعضا، داوطلبان، امدادگران و پرسنل خود، پاسخگویی مناسب و موثر در هنگام حوادث 

و سوانح را همیشه مدنظر خود قرار می دهد.
وی افزود: جمعیت هلال احمر با استناد به ماده 3 و 6 اساسنامه خود تلاش می کند 
تا زمینه حضور و مشارکت واقعی و موثر اقشار مختلف جامعه در فعالیت های امدادی و 
بشردوستانه و ارائه خدمات اجتماعی وعام المنفعه را با ایجاد ساختارهای داوطلب محور 
فراهم کند که یکی از همین ساختارهای موثر داوطلب محور ایجاد خانه های هلال در 

سطوح مساجد، ادارات، کارخانجات و روستاها می باشد.
معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: خانه های هلال 
در راستای ترویج فرهنگ صلح و نوع دوستی، اصول و اهداف جمعیت هلال احمر از 
طریق برنامه های فرهنگی و آموزشی، آگاهی های عمومی پیرامون اصول و ارزش های 
انسان دوستانه، تامین سلامت و ایمنی افراد جامعه، جذب، سازماندهی و آموزش افراد 

ساکن در شهرها و روستاها فعالیت خود را آغاز کردند.
علیمردانی با اشاره به اهداف تاسیس خانه های هلال گفت:  آمادگی برای ارائه 
خدمات امدادی و بشردوستانه در هنگام بروز حوادث و سوانح طبیعی و غیرطبیعی، 
تقویت نقش پذیری اجتماعی جوانان با تمرکز بر ایجاد و تقویت روحیه داوطلبی در ارائه 
خدمات بشردوستانه و فرصت سازی برای مشارکت بیشتر داوطلبان در فعالیت های 
جمعیت، ارتقاء فرهنگ توجه به ایمنی و تاب آوری جوامع محلی به منظور کاهش 
خطرپذیری و مقابله موثر با حوادث، کمک به توانمندسازی افراد و جوامع محلی برای 
مواجهه با هرگونه شرایط اضطراری، تقویت امکانات امدادی و آموزشی در خانه های 
هلال و تجهیز تیم های آموزش دیده برای پاسخگویی در زمان حوادث با استفاده از 
ظرفیت ها و منابع داوطلبانه، افزایش سطح دسترسی مردم و جوامع محلی به خدمات 
جمعیت در سراسر کشور و... از مهم ترین اهداف تاسیس خانه های هلال عنوان شده 
است. وی تاکید کرد: دوره های آموزش همگانی آشنایی با مخاطرات در رده های 
سنی مختلف اعم از خردسالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان در خانه های هلال 
سراسر استان می بایست مدنظر قرار گیرد. معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر 
استان قم بیان داشت: تلاش برای برگزاری دوره های آموزشی تربیت مربی، تکمیلی 
و تخصصی و همچنین تشکیل تیم های کنشگر در حوزه های مختلف جمعیت نیز از 

اهداف دیگر آموزش های همگانی خانه های هلال می باشد.

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

آغاز اجرای طرح »عهد سقایی«
 ویژه زائرین جمکران

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران گفت: با توجه به برگزاری مراسم محرم در 
شرایط شیوع ویروس کرونا و همچنین ممنوعیت در اختیار گذاشتن آب شرب در 
مسجد طبق پروتکل های بهداشتی، طرح »عهد سقایی« با هدف تامین آب معدنی 

مورد نیاز زائرین در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.  
مجید سلیمیان با اشاره به فرا رسیدن ماه محرم و برگزاری مراسم عزاداری در مسجد 
مقدس جمکران، اظهار کرد: یکی از سنت های مرسوم در ماه محرم سقایی و سیرآب 
کردن عزاداران حسینی است و در روایات اسلامی نیز بر این موضوع بسیار تاکید و 

صدقه آب به عنوان بهترین صدقه معرفی شده است.
به برگزاری مراسم محرم در شرایط شیوع ویروس کرونا و  با توجه  وی ادامه داد: 
پروتکل های  طبق  مسجد  در  آب شرب  اختیار گذاشتن  در  ممنوعیت  همچنین 
بهداشتی و بسته بودن سقاخانه های این مکان مقدس، امسال طرح »عهد سقایی« 

با هدف تامین آب معدنی مورد نیاز زائرین، در مسجد مقدس جمکران اجرا می شود.
مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: عاشقان و ارادتمندان 
حضرت ولی عصر ارواحنا فداه که مایلند در ثواب تأمین آب معدنی زائرین مسجد 
مقدس جمکران شریک شوند میتوانند از طریق شماره تلفن 02537253331 با 

مدیریت پشتیبانی این مکان مقدس تماس بگیرند. 

در آستانه ماه محرم صورت گرفت؛

آغاز رزمایش »مدافعان سلامت، عاشقان حسینی« 
رزمایش »مدافعان سلامت، عاشقان حسینی« در راستای گام سوم بسیج ملی مبارزه 
با کرونا صبح دیروز در قم آغاز شد. دکتر سیامک محبی، رئیس مرکز بهداشت استان، 
گفت: این رزمایش با هدف تشدید نظارت ها خصوصا در ایام محرم و صفر و برگزاری 
کنکور با مشارکت نمایندگان سازمان ها، ادارات و گروه های صنعتی و صنفی، هلال 
احمر و بسیج انجام می شود. وی هدف از برگزاری این رزمایش را رعایت بهتر شیوه 

نامه های بهداشتی در سطح استان اعلام کرد.

مدیرکل انتقال خون استان  قم:

خیرین سلامت در ساخت مرکز جدید 
انتقال خون قم مشارکت کنند

مدیرکل انتقال خون قم با اشاره به نیاز قم به احداث مرکز جدید انتقال خون در این 
استان گفت: پروانه ساخت، زمین و نقشه ساخت مرکز انتقال خون پردیسان آماده است 

که آغاز احداث این طرح سلامت محور، نیازمند مشارکت خیرین قم است. 
مرتضی نوریان افزود: توسعه فضای فیزیکی و افزایش تعداد مراکز انتقال خون در قم 
متناسب با چشم انداز پنج ساله جمعیتی استان و همچنین بهره برداری از چندین 

بیمارستان جدید در این استان ضروری است.
یک هزار  بیمارستان  جمله  از  بیمارستان  چندین  احداث  روند  داد:  ادامه  وی 
تخت خوابی خاتم در این استان موجب شده تا با توجه به افزایش تخت های بیمارستانی 
در قم و به تبع آن افزایش پذیرش بیمار، نیاز به اهدای قم در ماه ها و سال ها آینده 
افزایش یابد به همین دلیل توسعه مراکز انتقال خون نیز در این استان بیش از پیش 

اهمیت دارد.
مدیرکل انتقال خون قم، اظهار داشت: علاوه بر افزایش مراکز بیمارستانی، به دلیل 
کیفیت بالای خدمات بهداشتی و درمانی، این استان همواره مورد اقبال بیماران از 
استان های دیگر بوده است که این موضوع بر توجه به اهمیت و ضرورت توسعه مراکز 

انتقال خون در قم افزوده است.
وی ادامه داد: با پیگیری های انجام شده، زمینی برای احداث مرکز تخصصی انتقال 
خون در منطقه پردیسان قم اختصاص یافته است که تمام مقدمات قانونی آن از جمله 
پروانه ساخت و نقشه تهیه شده است که برای آغاز عملیات اجرایی ان نیاز به کمک 

خیرین سلامت استان ضروری است.
نوریان، افزود: این مرکز جدید و پیشرفته با زیربنای 3 هزار و 600 مترمربع شامل سالن 
اهدای خون، آزمایشگاه های فنی و تخحصصی ، بخش ها فراوری خون و سردخانه 
برای نگهداری فراورده های خونی در 2 طبقه زیرزمین و 2 طبقه روی هم کف طراحی 
شده است. مدیرکل انتقال خون قم، ادامه داد: با توجه به اینکه هزینه ساخت این مرکز 
به پشتوانه کمک خیرین سلامت ممکن است، از خیرین و مجمع خیرین سلامت استان 
درخواست داریم همانند سایر طرح های بهداشتی و درمانی استان که نقش خیرین 

بسیار کلیدی بوده است،  در این زمینه نیز مشارکت و همکاری کنند.
وی در ادامه با اشاره به تخصیص زمینی در حاشیه بلوار پیامبر اعظم)ص( برای احداث 
مرکز جدید اهدای خون نیز گفت: با مصوبه شهرداری و شورای شهر این زمین برای 
احداث مرکز انتقال خون جدید تخصیص یافته است که این مرکز نیز برای پاسخگویی به 

نیاز آینده استان پیش بینی شده است.
در شهر قم 2 مرکز انتقال خون واقع در میدان روح الله و بلوار 15 خرداد وجود دارد. 
علاوه بر بیماران نیاز به عمل جراحی و مجروح های ناشی از تصادف ها، بیش از یک 
هزار بیمار دیالیزی و حدود 200 بیمار تالاسمی در قم وجود دارند که نیازمند دریافت 

مستمر خون هستند.

با هدف کاهش تخلفات در خرید، فروش و اجاره املاک صورت می گیرد؛

اجرای آزمایشی طرح »سند تعهد به بیع«  درقم
مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم گفت :طرح »سند تعهد به 
بیع« با هدف کاهش تخلفات در خرید، فروش و اجاره املاک، تا 15روز آینده به صورت 

آزمایشی در استان اجرایی می شود.
سعید کاویانی، در نشست خبری، بر ضرورت ساماندهی فعالیت  بنگاه های معاملاتی 
در استان تاکید کرد و گفت: با اجرای طرح »سند تعهد به بیع«، مشاوران املاک پس 
از توافق خریدار و فروشنده یا موجر و مستاجر، نامه معرفی به دفترخانه اسناد رسمی را 
صادر می کنند و طرفین قرارداد با داشتن این نامه برای طی مراحل بعدی به دفاتر اسناد 

رسمی مراجعه می کنند.
با بیان اینکه اجرای این طرح،  مدیر کل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم 
ساماندهی وضعیت بنگاه های معاملاتی استان را موجب می شود، افزود: بر اساس 
قوانین حوزه ثبت، تنظیم قراردادهای خرید و فروش املاک، خارج از دفاتر اسناد 
رسمی فاقد وجاهت قانونی است و همین مشکل زمینه ساز بروز اختلافات و طرح 

دعاوی بعدی در دستگاه قضایی می شود.
وی ادامه داد: با اجرای این طرح هیچ وجهی در بنگاه های معاملات ملکی از سوی 
طرفین قرارداد پرداخت نخواهد شد و حق واسطه گری بنگاه های معاملاتی صرفا پس از 
اخذ استعلام های لازم و انعقاد قطعی قرارداد، در دفاتر اسناد رسمی پرداخت می شود.

مدیر کل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم با اشاره با تاکید مجدد بر ضرورت 
ساماندهی وضعیت بنگاه های معاملات ملکی در قم، گفت: کاهش ریسک معاملات 
شهروندان و مقابله با مواردی مانند فرار مالیاتی، پولشویی، فروش مال غیر، زمین خواری 

و فروش یک ملک یا زمین به چند نفر، از جمله اهداف این طرح است.
وی از فعالیت 20 دفتر مشاور املاک و 5 دفترخانه اسناد رسمی در مرحله آزمایشی 
این طرح، خبر داد و افزود: در این مرحله، دفاتر مشاور املاک پس از توافق طرفین، 
به جای تنظیم قرارداد، طرفین را طی نامه ای به 5 دفترخانه ثبت اسناد تعیین شده، 

معرفی می کنند تا »سند تعهد به بیع« را پس از اخذ استعلام های لازم امضا کنند.
کاویانی برگزاری دوره آموزشی، ویژه بنگاه های معاملاتی را از جمله برنامه های مصوب 
شورای قضایی استان به منظور ساماندهی وضعیت این بنگاه ها اعلام کرد و افزود: 
شرکت در این دوره ها برای صدور مجوز فعالیت دفاتر مشاور املاک جدید یا تمدید 
پروانه دفاتر فعال، الزامی است. مدیر کل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
به ضرورت آشنایی فعالان این صنف، با قوانین تخصصی حوزه کاری شان اشاره کرد و 
در ادامه گفت: سرفصل هایی مانند قانون مجازات اسلامی، قانون کار، قانون تعزیرات، 
مشتری مداری و پیشگیری از جرائمی مانند سرقت، قاچاق، پولشویی و فرار مالیاتی 

برای آموزش به شرکت کنندگان در نظر گرفته شده است.

نماینده استان قم در شورای عالی استان ها عنوان کرد: 

تولید 40 درصد از نیاز کشور به مواد 
ضدعفونی کنند درسلفچگان 

نماینده استان قم در شورای عالی استان ها با اشاره به همکاری شرکت های تولید 
محصولات آرایشی و بهداشتی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان گفت: نزدیک به 40 
درصد از نیاز کشور به مواد ضدعفونی کننده در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان تولید 

می شود. 
ضایعه  یک  کرونا  همه گیری   : اظهارداشت  گفت وگویی  در  شریفی  حسن 
غیرقابل جبران برای کل کشور و به ویژه استان قم بود؛ اما این شرایط فرصت هایی هم 

برای سلفچگان داشت. 
تولیدکننده  شرکت ها  میزبان  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  داد:  ادامه  وی 
لوازم آرایشی و بهداشتی تحت لیسانس شرکت های معتبر جهانی است ازاین رو در 
زمان همه گیری ویروس کرونا که کشور نیاز فوری و شدیدی به وسایل بهداشتی و 
ضدعفونی کننده داشت این شرکت ها با یک اقدام سریع برخی از خطوط تولید خود را 

تعطیل کرده و بجای آن اقدام به تولید مواد ضدعفونی کننده کردند.
شریفی افزود: این همکاری شرکت های منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان بسیار 
ارزشمند و راهگشا بود به طوری که نیاز 100 درصد استان قم و نزدیک به 40 درصد 
از نیاز کشور به مواد ضدعفونی کننده را تولید می کنند که در کنار کمک به کاهش 
همه گیری ویروس کرونا گردش مالی شرکت و منطقه نیز بالا رفته و خیراتی برای منطقه 
و استان دارد. نماینده استان قم در شورای عالی استانها در پایان از دولت خواست تا 
حمایت خوبی از مناطق ویژه اقتصادی داشته باشد تا بتوانیم رونق تولید را عملی کنیم.

مدیر منطقه سه عملیات انتقال گاز کشور اعلام کرد؛

افتتاح بزرگترین سیستم خاموش کننده 
برجی مخازن درسراجه قم

مدیر منطقه سه عملیات انتقال گاز کشور گفت:بزرگترین سیستم خاموش کننده 
برجی حریق در مخازن میعانات گازی کشور در تاسیسات گازی سراجه قم افتتاح شد. 
حیدرعلی صادق پور، ، اهمیت مجتمع ذخیره سازی گاز سراجه قم را مورد توجه قرار 
داد و گفت: به علت احتمال همیشگی بروز حریق در مخازن، ضرورت نصب چنین 
سیستم هایی وجود دارد. مدیر منطقه سه عملیات انتقال گاز کشور افزود: این برج 
اطفای حریق می تواند هشت تا 10 هزار لیتر مواد اطفاکننده را از فاصله یک صد متری 
بر روی مخازن پرتاب کند تا آتش نشانان از خطرات احتمالی حریق به دور باشند، 

حداکثر ظرفیت نمونه برج های اطفای حریق تاکنون 2 هزار لیتر در دقیقه بوده است.

اجتماعی

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

آمادگی ۲۵۰۰ نیروی خدماتی برای برگزاری مراسم محرم

بهروز اشرف سمنانی

پیامدهای  از  یکی  افراد،  زندگی«  »سبک  در  تحول 
همه گیری ویروس کرونا بوده و ابعاد مختلف سبک زندگی 
شهروندان از جمله شیوه فراغت، کار و تحصیل آنان را 

دچار تغییراتی چشمگیر کرده است. 
در  گسترده ای  بسیار  تاثیرات  کرونا،  ویروس  شیوع 
حوزه های مختلف اقتصادی، سیاسی، محیط زیستی، 
این  مجموع  و  گذاشته  برجای  فرهنگی  و  اجتماعی 
تاثیرات باعث شده است تا »سبک زندگی« شهروندان 
و  گیرد  قرار  ویروس  این  همه گیری  شعاع  تحت  نیز 
دچار تغییراتی جدی شود.       سبک زندگی بیشتر در 
انتخاب های فراغتی و نحوه پوشش یا مصرف اعضای 
یک جامعه نمایان می شود. بطور مثال یک نفر با انتخاب 
نوع فراغت و اینکه به چه چیزهایی علاقه نشان می دهد 
یا برای سفر، کدام مقصد را انتخاب می کند، می تواند 
بطور  کند.  آشکار  را  دیگران  با  تفاوت های هویت خود 
معمول جوانان بیش از هر گروه سنی دیگری علاقه دارند 
تا از طریق انتخاب سبک زندگی متفاوت، شکل جدید 
و متفاوت هویتی خود را به نمایش بگذارند. اما شیوع 
ویروس کرونا باعث شده است تا تحولات گسترده ای در 
جامعه ایجاد شود و بسیاری از افراد ناچار شوند تا سبک 
زندگی قبلی خود را کنار گذاشته یا تغییر دهند. این تحول 
از طریق تغییر یا محدودیت در امکان انتخاب برخی از 
انواع فراغت و یا مصرف کالاها صورت گرفته است و تا 
زمانی که همه گیری ویروس کرونا مهار نشود، نمی توان 
انتظار داشت که اعضای جامعه بتوانند شیوه های قبلی و 
سبک زندگی گذشته خود بازگردند. این تغییرات هرچند 
ممکن است با پایان شیوع ویروس کرونا، متوقف شود، 
اما در صورت تداوم همه گیری این بیماری، ممکن است 
برخی از این تغییرات به صورتی پایدار باقی بمانند و برای 

همیشه سبک زندگی افراد را متحول کنند.
سبک زندگی مبتنی بر حضور جمعی؛ تا اطلاع 

ثانوی تعطیل
برخی از انواع سبک زندگی، به صورتی تنگاتنگ به 
بودند، چیزی  وابسته  بزرگ  در جمع های  افراد  حضور 
از  یکی  نیست.  ممکن  دیگر  کرونا  شیوع  دلیل  به  که 
مثال های مشهود در این حوزه، تحولی عمیق در سبک 
زندگی افرادی است که هویت خود را در قالب هواداری از 

تیم های ورزشی تعریف می کردند.
جوانان هوادار تیم های ورزشی در شهرهای مختلف 

ایران، اغلب هویت خود را به هویت تیم ورزشی محبوبشان 
گره می زدند. آنان در ورزشگاه ها حاضر می شدند و بطور 
مداوم مسابقات ورزشی را دنبال می کردند. اما عدم امکان 
حضور تماشاگران در مسابقات ورزشی و به ویژه فوتبال، 
باعث شده است که دست کم در کوتاه مدت، این گروه 
از جوانان ناچار باشند تنها از رسانه ها مسابقات ورزشی 
را دنبال کنند. مسئله ای که می توان در دراز مدت، تعلق 
هویتی این گروه از افراد را متحول کند که سبک زندگی 
سالن های  مدت  طولانی  تعطیلی  دهد.  تغییر  را  آنان 
سینما و تئاتر، سبک فراغتی برخی از جوانان را تغییر داد. 
سبک زندگی های مبتنی بر سفر و گردش نیز با توجه 
به شیوع ویروس کرونا، باید تغییر کنند. برخی از جوانان 
سبک زندگی خود را براساس سفرهای مداوم به نقاط 
دیدنی و گردشگری در اقصی نقاط کشور، کوهنوردی، 
گردش های شهری و مانند آن تعریف می کردند. اما اکنون 
سفرهای برون شهری یا درون شهری، بسیار خطرناک 
تلقی می شوند و این گروه از افراد ناچارند به تفریحات 
دیگری روی آورند. تفریحاتی که ممکن است دلخواه آنان 
نباشد و به انزوای جوانانی بیانجامد که به فعالیت های 

جمعی و حضور در گروه های بزرگ عادت داشتند.
گروه های علاقمند به هنرهایی همچون سینما، تئاتر، 
موسیقی و مانند آن نیز ناچارند تا برای مدتی از تماشای 
این محصولات فرهنگی چشم بپوشند. سینماها، تئاترها، 
کنسرت های موسیقی و موزه ها اغلب تعطیل شده اند و 
سالن های  در  حضور  که  افرادی  از  بسیاری  نتیجه  در 
سینما یا تئاتر بخش ثابتی از زندگی آنان بود، ناچارند به 
اکران های آنلاین دل خوش باشند و یا در خانه به تماشای 
آثار هنری مورد علاقه خود بنشینند. تمامی این تغییرات 
از جامعه  تا سبک زندگی بخش بزرگی  باعث می شود 
متحول شود؛ زیرا که الگوهای فراغتی جامعه به ناچار باید 
با شرایط شیوع ویروس کرونا تطبیق پیدا کند و جوانان 
سبک  دلخواه  صورت  به  گذشته  همچون  نمی توانند 

زندگی مورد نظر خود را انتخاب کنند.
زمانی که در کنار خانواده می گذرد

در ابتدای شیوع ویروس کرونا، کسی تصور نمی کرد 
تا چه اندازه سبک زندگی عموم افراد در سراسر جهان 
به دلیل برخی ممنوعیت ها و محدودیت ها تغییر کند و 
مردم ناچار شوند تا از برخی از روزمره ترین و عادی ترین 
رفتارهای خود دست بکشند. بطور مثال اکنون رفتارهای 
متعارف افراد برای احوالپرسی تغییر کرده است: افراد به 
یکدیگر دست نمی دهند، روبوسی ها که بخش جدایی 

ناپذیر از رفتارهای متعارف فرهنگی بود، متوقف شده 
یافته اند  بسیار کاهش  و دورهمی ها  است. مهمانی ها 
باید  عمومی  محیط های  در  حضور  هنگام  در  افراد  و 
نتیجه  در  کنند،  رعایت  را  مختلفی  بهداشتی  نکات 
ترجیح می دهند تا جای ممکن از حضور در مکان های 
عمومی خودداری کنند. یکی دیگر از تحولات مهم در 
زندگی انسانی، گسترش »دورکاری« است. در حال که 
جدایی محل کار از محل زندگی، همواره به عنوان یکی 
از ویژگی های جهان مدرن تلقی می شد، امروزه بسیاری 
از شرکت ها و سازمان ها به این نتیجه رسیده اند که به 
دلیل توسعه زیرساخت های شبکه های ارتباطی و به ویژه 
اینترنت و گسترش امکانات دولت الکترونیک، دورکاری 
می تواند جایگزین مناسبی برای حضور افراد در محل کار 
باشد و به کاهش خطرات بهداشتی برای افراد بیانجامد. 
تحولاتی  به  است  ممکن  تداوم  صورت  در  که  امری 
اساسی در زندگی افراد بیانجامد و تعاریف رایج از معنای 
محل کار را تغییر دهد. تعطیلی طولانی مدت مدارس 
و دانشگاه ها، بطور حتم تاثیری جدی بر سبک زندگی 
معنای  گذشت.   خواهد  جوانان  و  نوجوانان  کودکان، 
تحصیل و آموزش نیز بر اثر شیوع ویروس کرونا تغییر 
کرده است. مکان هایی همچون مهدکودک ها، مدارس 
و دانشگاه ها تعطیل شده اند و تداوم این تعطیلی، سبک 
زندگی کودکان، نوجوانان و جوانان را تغییر داده است. 
برای  بیشتری  زمان  اکنون  و جوانان  نوجوانان  ویژه  به 
فراغت دارند و در صورت تداوم این همه گیری، ممکن 
کمی  برایشان  پیشین  شرایط  به  آن ها  بازگشتن  است 
دشوار باشد. حضور مداوم فرزندان در خانه، باعث شده 
است تا والدین نیز به ناچار زمان حضور خود در خانه را 
افزایش دهند و اعضای خانواده، به جای گذراندن بخش 
عمده زمان خود در خارج از خانه، بیش از گذشته در کنار 
دیگر اوقات خود را سپری کنند. مسئله ای که می تواند به 
نزدیکی بیشتر اعضای خانواده منجر شود و سبک زندگی 
آنان را متحول کنند. کرونا سبک زندگی شهروندان را به 
صورت گسترده ای تحت تاثیر قرار داده است و مشخص 
نیست این همه گیری تا چه زمانی ادامه داشته باشد؛ اما 
بطور حتم بازگشت به زمان پیش از شیوع ویروس کرونا به 
آسانی ممکن نیست و این احتمال وجود دارد تغییراتی 
که بر اثر ویروس کرونا در سبک زندگی افراد ایجاد شده 
پایان این همه گیری  از  تا مدتی پس  است، دست کم 
نیز ادامه داشته باشد و سیمای کلی زندگی در دوران 

پساکرونا را نیز دستخوش تحولاتی اساسی کند.

سبک زندگی مبتنی بر حضور جمعی؛ تا اطلاع ثانوی تعطیل ؛
وقتی که کرونا زندگی ها را متحول می کند
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اقتصادی

گزارش از هادی سلگی

 برآوردها نشان می دهد، کشور در سال جاری به مازاد تولید روزانه 27 میلیون 
لیتر بنزین برسد، یعنی رقمی نزدیک به 10 میلیارد لیتر در سال که می تواند در 

صادرات این محصول برای ایران جایگاه ویژه ای کسب کند. 
در اواخر سال 1397 بود که خبر خودکفایی ایران در تولید بنزین به صورت 
رسمی منتشر شد. موضوعی که اهمیت این خبر را که برای نخستین بار در 
کشور رخ می داد، دوچندان کرد، این بود که بعد از تلاش های فراوان این هدف 
دیرینه، آن هم در دورانی که فشار تحریم گلوی اقتصاد را می فشرد، محقق 
شد؛ آن هم محصولی که نیازمند تجهیزات مدرن، دانش و سرمایه گذاری 

بالایی است.
بویژه  پالایشی  جدید  طرح های  از  بهره برداری  با  یادشده  هدف  تحقق 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس شکل گرفت؛ پروژه ای که راه اندازی آن میزان 
تولید روزانه بنزین را به بالای 100 میلیون لیتر رساند و از این طریق، نه تنها 

کمبود بازار از بین رفت، بلکه میزان تولید فراتر از نیازهای داخل شد.
پالایشگاه ستاره خلیج فارس ابتدا با هدف پالایش 360 هزار بشکه میعانات 
گازی تولیدی کشور به طور روزانه و در جهت تبدیل آن به محصولات با ارزش 
افزوده بالاتر تأسیس شد. قرار شد با تکمیل همه فازهای این پالایشگاه )سه 
فاز( در مجموع به میزان 36 میلیون لیتر در روز بنزین و 13 میلیون لیتر در روز 
گازوئیل تولید شود. همان طور که در جداول این گزارش آمده، تولید بنزین 
در این پالایشگاه از سال 1396 تا اواخر 1397 )بعد از شروع به کار فاز سوم( 

بیش از سه برابر شده است.
تولید بنزین در این پالایشگاه در اسفندماه 1395 آغاز شده و افتتاح رسمی 
فاز نخست آن در اردیبهشت  ماه سال 1396 و فاز دوم در تیرماه سال 1397 
صورت گرفت. فاز سوم این پالایشگاه نیز در بهمن ماه 97 افتتاح شد و ظرفیت 

تولید بنزین در ایران به روزانه 105 میلیون لیتر رسید.
هرچند هدفگذاری ابتدایی 36 میلیون لیتر بود، اما خبرهای جدید حکایت 
از افزایش 9 میلیون لیتری تولید بنزین در این پالایشگاه در سال جاری 

می دهد و حتی قرار است در شهریورماه به این ظرفیت هم اضافه شود. 
به تازگی محمدعلی دادور مدیرعامل پالایشگاه ستاره خلیج فارس گفته، 
اکنون به طور میانگین روزانه 45 میلیون لیتر بنزین و 17 میلیون لیتر نفت 
گاز در این پالایشگاه تولید می شود که این مقدار تولید با افزایش ظرفیت 
پالایشی در پایان نیمه نخست امسال )شهریور( به ترتیب به حدود روزانه 54 
میلیون لیتر و 20 میلیون لیتر خواهد رسید. با اضافه شدن این 1۸ میلیون 
لیتر انتظار می رود که تولید بنزین روزانه ایران تنها از این محل به بالای 120 
میلیون لیتر برسد. پس بی دلیل نیست ستاره خلیج فارس عنوان بزرگ ترین 
پالایشگاه میعانات گازی دنیا را کسب کرده است. ایران در سال های گذشته 
ناچار به واردات 10 تا 20 میلیون لیتر بنزین در روز بود، اما از سال 1397 پس 
از راه اندازی فازهای پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس و همچنین 
چند طرح توسعه در پالایشگاه هایی مانند بندرعباس توانست به خودکفایی 
رسیده و واردات را متوقف کند. نکته قابل توجه اینکه در آغاز به کار دولت 
یازدهم، ایران واردکننده بنزین و گازوئیل بود، اما از سال 1397 با تلاش های 

انجام شده در طول فعالیت دولت های یازدهم و دوازدهم ایران در تولید بنزین 
به عنوان کالای استراتژیک به خودکفایی رسیده است.

آمارها نشان می دهد میزان تولید بنزین کشور به روزانه 105 میلیون لیتر 
رسیده که نسبت به مدت مشابه در سال 1396 رشد 67 درصدی داشته 

است.
علیرضا صادق آبادی، معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی با تشریح جزئیات افزایش تولید، گفته بود: ظرفیت تولید بنزین کشور در 
آبان 1396، 63 میلیون لیتر در روز بود که این مقدار در دی  1397 با تثبیت 
تولید در فاز یک پالایشگاه ستاره خلیج فارس 24 درصد افزایش یافت و به 7۸ 

میلیون لیتر در روز رسید.
مازاد تولید بر مصرف

در مورد میزان دقیق مصرف و تولید بنزین در سال 139۸ هنوز آماری به 
صورت جامع و دقیق از سوی منابع رسمی منتشر نشده است، با این حال 
آمارها نشان می دهد میانگین روزانه مصرف بنزین کشور در بازه زمانی 30 
روزه آذرماه سال 139۸ یعنی بعد از طرح اصلاح قیمت بنزین در آبان ماه، 
به 75 میلیون و 500 هزار لیتر رسیده بود. این رقم در حالی محقق شد که 
طبق گفته مسئولان میانگین مصرف روزانه بنزین کشور از ابتدای سال 139۸ 

حدود 94.4 میلیون لیتر بوده است.
با استفاده از این آمارها می توان محاسبه کرد که میانگین مصرف بنزین 
کشور در سال 139۸ به میزان ۸۸.2 میلیون لیتر در روز بوده است. در مقابل 
اگر آمارهای تولید بنزین اواخر سال 1397 را در نظر بگیریم، میزان مازاد 
تولید بنزین کشور به رقم 12.3 میلیون لیتر در روز می رسد، اتفاقی که برای 
نخستین بار و بعد از همه سال ها واردات بنزین رخ داد. در سال 1399 نیز 
همانطور که نشان داده شد، دست کم میزان تولید بنزین در اواخر شهریور به 

120 میلیون لیتر خواهد رسید.
بر همین مبنا میانگین 115 میلیون لیتری را درنظر خواهیم گرفت. از سوی 
دیگر براساس محاسبات انجام شده توسط کارشناسان این مرکز بر مبنای 
بنزین سهمیه ای اختصاص یافته و مصرف کنونی بنزین آزاد و سوپر، مصرف 
بنزین در سال 1399 حدود ۸۸ میلیون لیتر در روز پیش بینی شده است، 
رقمی که البته پیش از شیوع وسیع بیماری کرونا و کاهش شدید مصرف 
بنزین در ماه های ابتدایی امسال که به کمتر از 50 میلیون لیتر رسیده بود، 

اعلام شده بود.
آمار تولید و مصرف بنزین در کشور)رقم ها با میلیون لیتر در روز(

ارقام سال های 9۸ و 99 برآوردی است. 
با احتساب همین آمار برآورد می شود امسال کشور با مازاد تولید روزانه 27 
میلیون لیتر بنزین برسد. یعنی رقمی نزدیک به 10 میلیارد لیتر در سال که 
می تواند در صادرات این محصول برای ایران جایگاه ویژه ای کسب کند. 
همانطوری که وزیر نفت چهارشنبه 22 مرداد در حاشیه جلسه هیات دولت 
به روند افزایش تولید در پالایشگاه ها اشاره کرد و به خبرنگاران گفت: در زمینه 
پالایشی نیز تولید بنزین و گازوئیل از نظر کمی و کیفی پیشرفت داشته و حتی 

صادرات نیز انجام می شود.
در این رابطه می توان به صادرات بنزین در چند ماه اخیر به ونزوئلا اشاره 
کرد؛ آن هم در شرایطی که دو کشور تحت شدیدترین تحریم های یکجانبه 

آمریکا هستند.

ایمان  گزارش می دهد؛

رئیس کمیسیون انرژی مجلس تشریح کرد:تحقق یک خواسته در اوج تحریم؛ تبدیل واردات به صادرات بنزین

طرح مجلس برای اختصاص سهمیه بنزین 
به کد ملی

 رئیس کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به اینکه موضوع فروش بنزین به قیمت 90 
درصد فوب خلیج فارس در مجلس مطرح نشده است،  گفت: یکی از طرح ها برای تغییر 

در سهمیه بندی بنزین این است که بنزین را به کد ملی افراد اختصاص دهیم. 
»فریدون عباسی« دیروز در حاشیه مراسم امضای 13 قرارداد برای نگهداشت تولید نفت 
در جمع خبرنگاران، افزود: امضای این قراردادها به معنای گشایش بیشتر و استفاده از 

ظرفیت های داخلی برای حل مشکلات است.
وی با اشاره به اینکه اینکار باعث می شود توان مدیریتی کشور در حوزه نفت و گاز تقویت 
شود، ادامه داد:  اجرای این قراردادها به رونق ساخت داخل تجهیزات کمک می کند 
و استفاده از نیروهای ایرانی در پروژه های داخلی را تقویت کرده و زمینه را برای صدور 

خدمات تخصصی در حوزه نفت و گاز هموار می کند.
عباسی به توجه به مسوولیت های اجتماعی در صنعت نفت اشاره کرد و گفت: هر کار 
صنعتی که صورت می گیرد جمعیت را متمرکزتر از گذشته می کند و تمدن جدید صنعتی 
ایجاد می شود. این جمعیت نیازمند اقدامات خاصی است که مسولیت های اجتماعی آن 
را محقق خواهد کرد.   وی در خصوص مطرح شدن بحث تغییر سهمیه بندی بنزین در 
مجلس تاکید کرد: شدت مصرف انرژی در ایران بالا است زیرا حمل و نقل شهری و حمل 
ونقل عمومی توسعه مطلوب نداشته است. بنابراین در راستای صرفه جویی در مصرف 

سوخت باید بین سه وزارتخانه صنعت،  کشور و نفت هماهنگی ایجاد شود.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس افزود: مصرف سوخت در بنزین و گازوئیل منطقی 
نیست و هر زمان که تصمیمی برای کنترل این مصرف گرفته می شود،  با افزایش قیمت 
ارز،  دوباره تصمیمات بی اثر خواهد شد. در کنار آن همواره میل به قاچاق وجود دارد زیرا 
به مناطق مرزی برای اشتغال توجه نشده و از تفاوت قیمت در سوخت استفاده می کنند.

به گفته عباسی تا زمانی که نرخ ارز کنترل نشده، ارزش پول ملی حفظ نشود و قیمت 
بنزین را واقعی نکنیم، مصرف بی رویه خواهیم داشت و بهره وری هم ایجاد نمی شود.

وی ادامه داد:  برای این منظور،  درباره طرح های مختلفی بحث می شود که یکی از 
آنها این است که  بنزین را به کد ملی اختصاص دهیم و این سهمیه قابل فروش باشد. 
طرح دیگر که جامع تر است اینکه واحد جامع انرژی تعریف کنیم که این کار مدیریت را در 
مصرف انرژی ممکن خواهد کرد. عباسی افزود:  سعی می کنیم با همفکری با وزارت نفت 

طرحی را ارائه کنیم که قابل اجرا باشد و دولت آن را قبول کند.
وی با تاکید بر اینکه از کارهای شتاب زده نتیجه نمی گیریم، گفت:  مجلس درک می کند 
که دولت مشکلات مالی دارد و می خواهد به هر نحوی نقدینگی جامعه را کنترل کند. در 
کنار آن کسری بودجه نیز وجود دارد. رئیس کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد:  تا زمانی 

که قیمت بنزین واقعی نشود، قاچاق آن ادامه خواهد یافت.
به گفته عباسی،   موضوع فروش بنزین به قیمت 90 درصد فوب خلیج فارس در مجلس 

مطرح نشده و ممکن است تنها نظر شخصی یکی از نمایندگان باشد.
وی رابطه مجلس و وزارت نفت را مطلوب دانست و افزود:  تا کنون جلسات متعددی با 
وزیر نفت و معاونان وزارت نفت داشتیم. البته ممکن است نمایندگانی وابسته به جناح 
خاصی باشند و حرکات مورد نظر خود را انجام دهند اما جو قالب، جو همدلی و همراهی 

است.

یک کارشناس بازار سرمایه:

حمایت دولت، بورس را دوباره
 صعودی می کند

 یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه حمایت دولت روند بورس را به طور حتم 
صعودی خواهد کرد، گفت: سرمایه گذاران نباید همانند دو ماه نخست امسال، از این پس 

در انتظار رشد پرشتاب شاخص بورس باشند. 
»مجید محمدعلیزاده آرانی« در گفت وگویی به افت این روزهای بورس اشاره کرد 
و افزود: برخی از تصمیمات اتخاذ شده از سوی مقامات اقتصادی و اختلافات موجود 
بین مدیران اقتصادی در زمینه عرضه صندوق دارا دوم، منجر به ایجاد برخی از رفتارهای 
هیجانی در بازار شد که زمینه افت شاخص بورس و ایجاد حساسیت بین سرمایه گذاران 

بورس را فراهم کرد.
وی اظهار داشت: برخی از افراد به منظور جلوگیری از ضرر و زیان های احتمالی، اقدام 
به شناسایی سود در بورس کردند و اکنون با احتیاط بیشتری به سرمایه گذاری در این 
بازار نگاه می کنند. این کارشناس بازار سرمایه گفت: برخی از تصمیم گیری ها بدون در 
نظر گرفتن شرایط فعلی در بازار بوده است که این موضوع می تواند ضربه جبران ناپذیری 

را به روند بازار وارد کند.
علی زاده آرانی خاطرنشان کرد: عدم شفافیت اطلاعاتی که بخواهد سرمایه گذاران را 
به سمت خاصی جهت دهد، باعث ایجاد شایعاتی می شود که همین موضوع به تنهایی 

باعث افت شاخص بورس خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: این مسایل به عنوان ریسک هایی هستند 
که باعث می شود سرمایه گذاران نسبت به سرمایه های خود واکنش و حساسیت  شدید 

نشان دهند.
وی با تاکید بر اینکه بازار امروز روند بهتری را نسبت به چند روز گذشته در پیش گرفته 
است و امیدواریم که بازار طی یک یا دو روز آینده به روند صعودی خود بازگردد، گفت: 
سرمایه گذاران نباید از این به بعد در انتظار رشد پرشتاب شاخص بورس مانند اردیبهشت 
و خردادماه باشند. علی زاده آرانی افزود: اکنون در این موقعیت، نوسان گیرها در حال 
سواستفاده از روند کنونی بازار هستند که این موضوع چندان به نفع وضعیت فعلی بازار 
نیست. این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه نوسان جز ذات بازار سرمایه است، 
گفت: روند صعودی و نزولی شاخص بورس نباید با شتاب صورت گیرد، زیرا  باعث نگرانی 

و رفتارهای هیجانی از سوی سرمایه گذاران می شود.
وی اظهار داشت: تحولات سیاسی نیمه دوم امسال و همچنین شکل گیری آرایش 
سیاسی در جناح های کشور ممکن است در روند بازار تاثیرگذار باشد و مانع از رشد پرشتاب 
بورس شود. علی زاده آرانی با بیان اینکه حمایت دولت روند بورس را به طور حتم صعودی 
خواهد کرد، گفت: سهامدار اصلی بورس، دولت است بنابراین دولت می تواند از این بازار 

حمایت و دوباره روند صعودی را به معاملات بازار بازگرداند.

اصلاح  مسیر  دارند  اعتقاد  سرمایه  بازار  تحلیلگران 
شاخص بورس به تدریج متوقف خواهد شد و بازار به یک 

تعادل نسبی خواهد رسید.
طی  را  پرنوسانی  دوران  روزها،  این  تهران  بورس 
تا جایی که روزیکشنبه  سقوط تاریخی ۸9  می کند؛ 
هزار واحد را تجربه کرد. شاخص کل بورس که از ابتدای 
سال رشد عجیبی را در پیش گرفته بود، پس از ثبت 
چند رکورد و افزایش غیرمترقبه، سرانجام در هفته سوم 
مردادماه ریزش های سنگینی را تجربه کرد؛ تا جایی که 

رکوردهای ریزش از رکوردهای صعود پیشی گرفت.
در پنج روز معاملاتی اخیر منحنی شاخص بورس افت 
ثبت  به  را  درصدی  معادل 12.7  واحدی،  هزار   265
رساند. برآوردها حاکی از آن است که به دنبال نزول بازار، 
در 5 روز گذشته، 60 میلیارد دلار از ارزش بورس تبخیر 
شده؛ با این وجود، تحلیلگران بازار سرمایه اعتقاد دارند 
روند اصلاح شاخص بورس به تدریج متوقف می شود و 

بازار به تعادل نسبی خواهد رسید.
سقوط تاریخی بورس چرا رقم خورد؟ 

علیرضا حیدری، تحلیلگر بازار سرمایه  گفت: من فکر 
می کنم ریزش بازار به شکل گیری حس بی اعتمادی در 
بازار باز می گردد. بالاخره این فضا ایجاد شد که سایر 

نهادها با دولت هماهنگی چندانی ندارند.
درباره  غریب  و  عجیب  بحث های  طرح  افزود:  وی 
طرح گشایش اقتصادی از یک سو و اتفاقات دیگر نظیر 
با  را  بازار  از سوی دیگر،  منتفی شدن عرضه دارا دوم 

مکث و وقفه روبه رو کرد.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: ریزش قیمت 
ادامه  زمانی  تا  البته  بازار  اصلاح  فنی تر  عبارت  به  یا 
دارد که سهامداران به این نتیجه برسند سمت و سوی 
برنامه های همه نهادها حمایت از بازار سرمایه است. در 
این صورت می توان انتظار داشت نقدینگی تازه مجددا 

وارد این بازارها شود.
بهانه هایی که برای افت شاخص مطرح 

می شود
نوید خاندوزی، کارشناس بازار سرمایه نیز درباره علت 
افت شاخص کل در معاملات بازار سرمایه، گفت: به 
نظر من سرعت رشد بازار در چند هفته اخیر مقداری 
بالا بود؛ به خصوص در گروه پتروشیمی ها. ضمن اینکه 
علاوه بر بالا بودن سرعت رشد بازار اما در روزهای اخیر 
دولت دست به کارهایی زد که فشار فروش و عرضه در 

بازار افزایش یابد.
وی افزود: به نظر من آنچه درباره علت افت معاملات 
امروز مانند عدم رای اعتماد به وزیر پیشنهادی صمت یا 
اختلال در هسته معاملات گفته می شود، بهانه ای برای 
به اصلاح  مایل  بازار  اما در اصل  افت شاخص است، 

قیمت هاست.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: من با ریزش 
بازار موافق نیستم؛ به نظر من افت شاخص در روزهای 
اخیر بیشتر برای اصلاح قیمت ها انجام می شود. البته 
با  و  داشت  نقش  قیمت ها  کاهش  این  در  نیز  دولت 

افزایش عرضه شرکت های پالایشی و نیز اعلام اینکه 
قرار است ارزش سهام شناور شرکت ها افزایش یابد، به 

این اصلاح کمک کرد.
خاندوزی عنوان کرد: اقداماتی که دولت انجام داد، 
سبب افزایش عرضه شد، اما از سمت تقاضا حمایتی 
نشد و تقاضا به سمت ضعف پیش رفت. همچنین هر 
افزایش  رفتیم، قیمت سهام  پیش  بیشتر  بازار  در  چه 

یافت، اما قدرت خرید فعالان بازار کاهش داشت.
کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه عدم تعادل در 
عرضه و تقاضا در بازار یکی از عوامل اصلی کاهش رشد 
شاخص بوده و نباید حاشیه ها و شایعاتی مانند عدم رای 
اعتماد یا مسائلی مانند آن را عامل افت شاخص بدانیم، 
تصریح کرد: بازار به این اصلاح نیاز داشت ولی مجدداً 
خواهد  قرار  صعود  مسیر  در  بازار  بود  خواهیم  شاهد 
گرفت چرا که مولفه هایی که سبب رشد بازار بوده است 

همچنان به قوت خود باقی هستند.
 روند شتابان بازار سرمایه ادامه دارد؟ 

یادداشتی  در  اقتصاددان  قاسمی،  سیامک 
دولت  حمایت  دست  احتمالا  نوشت:  اینستاگرامی 
آمد  خواهد  بیرون  حقوقی ها  آستین  از  روزها  همین 
تبعات  از  و جلوگیری  بازار  ریزش  از  برای جلوگیری  و 
جدی سیاسی، اجتماعی و امنیتی آن، اجازه کاهش 
بیشتر را نخواهد داد، اما این که بازار پس از این اصلاح 
به ادامه روند شتابان خود پس از دو اصلاح اسفند ماه و 

اردیبهشت ماه ادامه دهد، کمی بعید به نظر می رسد.
بازار سرمایه مرز ۲ میلیونی را رد می کند؟ 

در  نیز  سرمایه  بازار  کارشناس  دارابی،  همایون 
خصوص وضعیت بازار سرمایه اظهار داشت: باید توجه 
داشت بازار در محور مقاومت دو میلیون واحد، وارد یک 
فاز نوسانی سینوسی شده است و این فضای نوسانی 

سینوسی بازار ادامه خواهد داشت.
وی افزود: فعلا بازار برای اینکه بتواند مرز 2 میلیون 
واحد را پشت سر بگذارد، همان رفتاری را نشان می دهد 
که ما در مرز یک میلیون واحد یا یک و نیم میلیون واحد 

تجربه کردیم.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: به هر حال 
باید معامله شود. سهام  اینجا  قابل قبول سهام  مدل 
دست به دست شود، نقدینگی جدید وارد بازار شود، 
تاثیرات خبرها خودش را نشان دهد و گزارش ها بیاید تا 
بازار پتانسیل شکستن این مقاومت بسیار قوی را داشته 

باشد.
دارابی عنوان کرد: در چند هفته آینده با این مقاومت 
همچنان دست به گریبان خواهد بود و جریان سینوسی 

به خبرها واکنش اصلاحی رشدی نشان می دهد.
وی پیش بینی کرد بازار همچنان نیز در فاز نوسانی 
باقی بماند و سیاست یک گام به پیش و دو گام به پس را 

در دستور کار داشته باشد.
بازار در وضعیتی خنثی خواهد بود

همچنین مصطفی صفاری، کارشناس بازار سرمایه 
با اشاره به روند کنونی معاملات بورس، گفت: به طور 

معمول برگزاری مجامع شرکت ها در خرداد و تیر ماه، 
برای  افزایش سرمایه شرکت ها  و  تقسیم سود مجامع 
سال آینده باعث می شود تا در مرداد و شهریور ماه با 

آرامش و تعادلی در معاملات بازار همراه شویم.
وی با بیان اینکه در این دو ماه نمی توان در انتظار رشد 
بود،  ماه گذشته  مانند چهار  بورس  پرشتاب شاخص 
تصریح کرد: روند معاملات در بازار در برخی از روزها 
منفی و در دیگر روزها مثبت است، اما در کل براساس 
آرام  شیبی  با  بازار  روند  گرفته  صورت  پیش بینی های 

صعودی خواهد بود.
ریزش قیمت ها پیش بینی می شد

حمید میرمعینی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره به 
این که وقتی شاخص از مرز روانی دو میلیون واحد عبور 
کرد، بسیاری از کارشناسان ریزش قیمت را پیش بینی 
کردند، گفت: معلوم بود این مقطع مقاومت نقطه ای 
اساسی است و قیمت سهم ها را نه داده های اقتصادی 
تایید می کرد و نه عوامل بنیادینی که در رشد شاخص 
موثر بودند، از این رو عقب نشینی شاخص از این مرز 
این  نیز  آتی  روزهای  و من معتقدم در  آغاز شد  روانی 

وضعیت ادامه می یابد.
وی تاکید کرد: باید در نظر داشت با رسیدن قیمت ها 
تغییر  دستخوش  شرایط  جذاب  قیمت  مرحله  به 
می شود، اما شاید برای برخی تلخ باشد که بگویم این 
ریزش حتی ممکن است 20 تا 30 درصدی باشد اما 
در نهایت هر چه اصلاح در این مرحله عمیق تر باشد، 
پس  بود.  خواهد  تر  محکم  رشد  روند  آتی  مرحله  در 
می بینید که این وضعیت به ضرر سفته بازان و به سود 

سرمایه گذاران است.
این کارشناس با اشاره به اینکه در سال 99 پارادایم 
سودمحوری  به  محوری  سرمایه  از  بورس  بر  حاکم 
تغییر کرد، گفت: بازار سرمایه باز هم به مدار رشد باز 

می گردد، اما بعید می دانم این اتفاق در روزهای آتی رخ 
دهد اما در نهایت رشد بازار سرمایه از طلا و سکه و ارز و 

مسکن بیشتر خواهد بود.
رشد و سودآوری شرکت ها با ارزش ذاتی آنها 

متناسب نیست
فرزین آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه در خصوص 
علت اُفت بازار بورس گفت: بازار سرمایه از ابتدای سال 
99 تا به امروز حدود 290 درصد بازدهی داشته و به 
مقطعی رسیدیم که رشد و سودآوری صنایع و شرکت ها 
دلیل  همین  به  نیست.  متناسب  آنها  ذاتی  ارزش  با 

شاهد اصلاح در بازار هستیم.
او افزود: ما اکنون به نقطه ای رسیدیم که شرایط بازار 
ایجاب می کند که قیمت ها اصلاح شود و شرکت های 
پروزن و بزرگی که به عنوان لیدر موثر در شاخص کل 
محسوب می شوند، در فرآیند اصلاح قیمت اثر خود را 

بازار گذاشتند.
حجم  اگر  کرد:  تصریح  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
معاملات به صورت افزایشی و بالای 24 هزار یا 25 هزار 
میلیارد تومان باشد، از لحاظ تکنیکال می توان گفت 
اصلاح موقتی است و بازار مجدد به روند رشد خود باز 
فراهم  عده ای  برای   را  خرید  جذابیت  زیرا  می گردد، 
می کند. اما در حال حاضر به علت اینکه شاهد اُفت 
حجم معاملات در کنار  اصلاح قیمت منفی هستیم، 
خریداران کماکان امیدوار و یا منتظر اصلاحات قیمت 

هستند.
آقا بزرگی متذکر شد: براساس نمودارها پیش بینی 
می شود اگر شاخص کل از یک میلیون و هشتصد هزار 
واحد به سمت منفی برود، قطع به یقین تا پایان هفته 
ماشاهد اُفت شدید اما موقتی خواهیم بود، مجموع این 
اتفاقات سبب یک جهش بزرگ در بازار می شود به علت 

اینکه با اُفت شدید جذابیت خرید بیشتر می شود.

پیش بینی ۷ کارشناس از فضای احتمالی روزهای آینده بازار سرمایه؛

ریزش بورس تا کجا ادامه دارد؟

آگهی ابلاغیه
با احترام در موضوع پرونده کلاسه 9900419 به استحضار می رساند با 

توجه به شناسایی وجه دیه به مبلغ 4/323/000/000 ریال بابت بدهی مهریه 
به خانم آتنا حسن پور توقیف و به حساب بستانکار آتنا حسن پور واریز می گردد. 
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آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱۳۹۸۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۳۷۷۳/۱

ثبت:  شماره  خاص(  )سهامی  قم  امین  فولاد  شرکت  به 1(  وسیله  بدین 
416543 تاریخ ایجاد: 13۸5/10/26 شناسه ملی: 010۸61010410 و 
2( آقای حسین اشعری فرد  نام پدر: مهدی  تاریخ تولد: 1334/01/01 شماره 
ملی: 03۸1955151 شماره شناسنامه: 2479 بدهکاران پرونده کلاسه فوق 
با شماره بایگانی 9۸04046که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید. 

ابلاغ می گردد که بموجب دو فقره چک صادره به شماره های
بازگشت:  تاریخ   1391/12/24 چک:  تاریخ   ۸72۸/07-366492
1391/12/24، بانک ملی ایران شعبه بورس کالای ایران کد 459، شماره 
گواهی نامه: 210337 و 07-۸72۸/366473، تاریخ چک: 1391/12/16، 
تاریخ بازگشت: 1391/12/16، شماره گواهی نامه: ۸19322، بانک ملی 
ایران شعبه بلوار فردوس کد 1611 مبلغ 14/000/000/000 ریال به آقای 
ملی:  شماره  تولد: 13۸۸/01/15  تاریخ  نقی  پدر:  نام  نژاد  حسین  رهبر 
1530151627 شماره شناسنامه: 15173 بدهکار می باشید که بر اثر عدم 
پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجراییه نموده است و پس از انجام 
تشریفات قانونی اجراییه صادر شده و به شماره کلاسه ی فوق در این اداره 
مطرح می باشد، لذا طبق ماده 1۸ آیین نامه ی اجرایی مفاد اسناد رسمی 
به شما ابلاغ می گردد که از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجراییه 
محسوب است و فقط همین یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد، ظرف مدت 
ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید، در غیر این صورت بدون 
انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد 

شد. )م الف 12797(
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سه شنبه -بیست وهشتم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65098
ورزشی

 در هفته پایانی لیگ نوزدهم چند تیم برای نیفتادن می جنگند و چند تیم برای 
کسب سهمیه اما در این بین رقبای این تیم ها باید برای حفظ شرافت و برای به پا 

داشتن عدالت با تمام قوا به میدان بروند. 
پنجشنبه همین هفته پرونده نوزدهمین دوره لیگ برتر پس از 364 روز بسته 
خواهد شد. فصلی فرسایشی و پر از اتفاقات عجیب و غریب که باعث می شود 
لقب عجیب ترین لیگِ تاریخ فوتبال کشورمان را بتوانیم با خیال راحت به آن نسبت 
بدهیم. حالا اما به پایان این لیگ رسیده ایم و در هفته پایانی قرار است دیگر تیم 
سقوط کننده و همچنین تیم هایی که به صورت قطعی سهمیه آسیایی را بعد از 
پرسپولیس می گیرند مشخص شوند. همین مساله جذابیت چند بازی را بسیار 

بالا برده است و تقریبا به جز دیدار شهرخودرو و نساجی، در الباقی بازی ها یک 
یا هر 2 تیم در راه کسب سهمیه یا در پی بقا به میدان می روند. تکلیف دیدارهایی 
مثل ذوب آهن-گل گهر، پیکان-سپاهان و فولاد-تراکتور مشخص است. هر 2 تیم 
درگیر هستند و باید با تمام قوا وارد زمین شوند و حریف خود را شکست دهند و یا 
با جدیت تمام بازی را انجام دهند. البته در بازی ذوب و گل گهر، هر 2 تیم با کسب 
یک تساوی بقایشان قطعی می شود و نمی توان در صورت احتیاط بیش از حد به 
آنها خرده گرفت چون کار عاقلانه ای نیست.اما در چهار بازی، یک سوی ماجرا 
تیمی است که هدفی مهم دارد و در سوی دیگر تیمی قرار دارد که نتیجه نهایی 

مسابقه تاثیری در آینده و رتبه اش نخواهد داشت.

بازی پرسپولیس و سایپا، سرخپوشان تهرانی قهرمانی شان قطعی شده  در 
است. آنها می توانند همچنان به آمار بیشترین برد و همچنین بیشترین امتیاز 
برسند اما باخت هم در قهرمانی آنها خللی به وجود نمی آورد. اما در سوی مقابل 
سایپا برای بقا باید در این دیدار حداقل یک امتیاز را بگیرد و در صورت برد تیم های 
پایین دستی اش برای برد به میدان برود. حال باید دید یحیی با در نظر گرفتن 
اینکه 6 روز بعد از این مسابقه تیمش باید در برابر استقلال قرار بگیرد با چه ترکیب 
و آرایشی به زمین می آید. انتظار می رود مانند بازی با گل گهر، شاهد یک بازی 

پرقدرت از قهرمان چهار دوره اخیر لیگ برتر باشیم.
شاهین بوشهر دیگر تیمی است که بازی هفته آخر برایش اهمیت ندارد. تیم 
مهدی پاشازاده تحت هر شرایطی آخر می شود و به لیگ دسته اول سقوط می کند 
اما همین تیم می تواند در مسیر کسب سهمیه موثر باشد چرا که حریفش استقلال 
با پیروزی، قطعا سهمیه آسیا را می گیرد و دوم می شود اما تساوی و یا باختش 
ممکن است آنها را از رسیدن به سهمیه آسیا دور کند. باید دید مهدی پاشازاده در 
جدال برابر تیم محبوبش چه نمایشی خواهد داشت. او همیشه داعیه سرمربیگری 

استقلال را داشته و حالا بهترین فرصت برای خودنمایی است.
نفت مسجدسلیمان دیگر تیمی است که نقشی مهم در هفته  آخر خواهد داشت. 
نماینده شهر اولین ها از مشکلات عدیده مالی رنج می برد و تارتار هم هشدار داده 
که تیمش ممکن است با تمام قوا وارد زمین نشود. همین مساله نگرانی هایی را به 
وجود آورده است. حریف نفت یعنی پارس جنوبی جم در صورت پیروزی و یا حتی 
کسب تساوی در شرایطی خاص می تواند در لیگ بماند و باخت در بازی آخر حکم 
به سقوطش خواهد داد. آنها در رده پانزدهم قرار دارند و برای بقا باید به آب و آتش 
بزنند و در این بین واکنش نفت می تواند بسیار مهم باشد. جامعه فوتبال منتظر 

نمایشی شرافتمندانه از مهدی تارتار در برابر تیم سابقش خواهد بود.
در نهایت به صنعت نفت آبادان می رسیم. تیمی که مانند پرسپولیس و شاهین 
جایگاهش در پایان لیگ مشخص است  و در رده هفتم قرار می گیرد. صنعت نفت 
با تمام قدرت به مصف شاهین رفت و سقوط این تیم را قطعی کرد. حالا هم آنها 
باید در تبریز به مصاف ماشین سازی بروند. تیم هومن افاضلی بعد از پارس جنوبی 
جم، اصلی ترین کاندیدای سقوط است و با یک برد خیالش از بابت بقا راحت 
می شود. انتظاری جز این نمی رود که برزیلِ ایران در هفته آخر هم با تمام قوا به 
میدان برود تا در نهایت لیگ نوزدهم در حالی به اتمام برسد که شایسته ترین ها 
بمانند و شایسته ترین ها صاحب سهمیه آسیایی شوند. لیگ نوزدهم باید طوری 
به اتمام برسد که در پایان، مانند مصاحبه قلعه نویی درباره مجید جلالی در لیگ 

هشتم، همه به هم بگویند »خیلی مَردی«.

پنجشنبه پرونده نوزدهمین دوره لیگ برتر بسته می شود؛

آخرین قسمتِ لیگ نوزدهم؛ ایستگاه شرافت

سرپرست هیات فوتبال استان قم با اعمال تغییر و تحولات وسیع در این هیات 
ورزشی پرمخاطب، مسوولان جدید کمیته های مختلف را معرفی و منصوب کرد.  

بعد از مجمع فوق العاده 28 اردیبهشت ماه سال جاری که در حضور حیدر بهاروند 
سرپرست فدراسیون فوتبال به برکناری کریم بهرامی از ریاست هیات فوتبال قم 
منجر شد و همچنین پس از ابلاغ سرپرستی قدرت الله باقری در روز ششم خرداد 
ماه، بیش از دو ماه هیات فوتبال قم به دلیل اختلاف وزارت ورزش و جوانان با 

فدراسیون فوتبال تعطیل بود.
سرانجام در مرداد ماه با پیگیری های استانداری و اداره کل ورزش و جوانان قم، 
این هیات از تعطیلی خارج شد و قدرت الله باقری با تحویل گرفتن ساختمان هیات 
فوتبال، رسما فعالیت خود را در این هیات ورزشی پرمخاطب آغاز کرد و فوتبال قم را 

از حالت تعطیلی و خواب بار دیگر احیا کرد.
پس از این تحولات، هیات فوتبال استان قم در تلاش برای حضور چهره های 

موفق و تاثیرگذار در بدنه خود، جلسه ای برگزار کرد و در پس از این جلسه دکتر 
مسوولان  جداگانه ای  احکام  در  ورزشی  هیات  این  سرپرست  باقری  قدرت الله 

کمیته های مختلف هیات فوتبال را معرفی و منصوب کرد.
بر این اساس جواد رنگرز جدّی که در هیات قبل مسوولیت کمیته برگزاری 
مسابقات را بر عهده داشت در این جایگاه ابقاء شد، علی شریفی همانند گذشت در 
کمیته جوانان به فعالیت خود ادامه خواهد داد، رضا بمانی نیز پس از عملکرد موفق 

در کمیته فوتسال بار دیگر در این کمیته ماندنی شد.
مهدی رضایی نژاد مربی سابق تیم صبای قم در لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور به عنوان مسوول کمیته توسعه فنی هیات فوتبال قم منصوب شد، رضا 
غفاری ریاست کمیته داوران را پذیرفت و سرانجام حسین گنجیان مربی بدن ساز 
تیم های لیگ برتری فوتبال و فوتسال قم مسئولیت کمیته آموزش را بر عهده گرفت.
نگاهی به چهره های معرفی شده در هیات جدید فوتبال قم نشان می دهد که 

قدرت الله باقری و همکارانش برخلاف تصور برخی ها که گمان می کردند این هیات 
به دنبال تسویه حساب های شخصی نیست، در واقع نه تنها چنین چیزی اتفاقی 
نیفتاد بلکه بنا بر صلاحیت ها و عملکرد مثبت کمیته های هیات سابق، برخی از آنها 

در سمت خود ابقا شده اند.

از سوی سرپرست هیات فوتبال استان قم  انجام شد؛

انتصاب چهره های جدید در فوتبال قم

خبر هولناک سال -محکومیت ایران در پرونده ویلموتس؛

166 میلیارد تومان به سرمربی
 بی مصرف باختیم

 اتاق حل اختلاف فیفا با تایید قسمتی از درخواست ویلموتس، فدراسیون 
فوتبال را محکوم غرامت 6 میلیون یورویی به سرمربی بلژیکی کرده است. شد.

در حکم فیفا آمده که فدراسیون فوتبال ایران باید شش میلیون و 137 هزار یورو 
بابت جدایی این مربی بلژیکی به او بپردازد.

همچنین علاوه بر آن هزینه دیرکرد و دادرسی نیز برعهده فدراسیون فوتبال ایران 
است. با نرخ فعلی دلار به 166  میلیارد تومان می رسد.

به موجب حکمی که از سوی کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فیفا خطاب به 
فدراسیون فوتبال ایران و 3 وکیلش لودویک دلشات، رضا شاه منصوری و علی 
مهدی زاده اعلام شده و امضای اریکا مونته مور فریرا رییس این دپارتمان را پای 
خود دارد، شکایت ویلموتس از فدراسیون فوتبال ایران با حکمی که تاریخ 17 

آگوست )27 مرداد( صادر شده، مورد پذیرش قرار گرفته است.
رای نهایی قاضی این پرونده در ۸ بند به فدراسیون فوتبال ایران اعلام شده که 
مهم ترین بند آن به جریمه 6 میلیون و 137 هزار و پانصد یورویی به این سرمربی 
به همراه 5 درصد اشاره دارد. مهلت پرداخت این پول فقط یک ماه است که البته 
باتوجه به اعتراض قطعی ایران به دادگاه عالی ورزش این زمان به تعویق خواهد 
افتاد.البته درصورتی که اقدامی از سوی ایران صورت نگیرد و پولی  در این زمان 
به ویلموتس پرداخت نشود پرونده به کمیته انضباطی فرستاده می شود.همچنین 
میزان بهره بانکی این چریمه از زمان ژانویه 2020 )هشت ماه پیش( محاسبه 
خواهد شد. در بند 3 قرارداد تاکید شده که سایر ادعاهای ویلموتس مورد پذیرش 
قرار نگرفته و همچنین لوایحی که ایران در دفاع از خود به فیفا فرستاده بود نیز مورد 
پذیرش کمیته تعیین وضعیت قرار نگرفته است. طرف محکوم پرونده)ایران( باید به 

محض پرداخت پول فیفا و همچنین برنده این شکایت را از این مساله مطلع کند.
فدراسیون فوتبال: 

هیچ رایی در مورد ویلموتس از سوی فیفا ابلاغ نشده است
روابط عمومی فدراسیون فوتبال نسبت به اخبار منشتر بابت جریمه ایران در 
به گزارش سایت رسمی  داد.   نشان  واکنش  ملی  تیم  پرونده سرمربی سابق 
فدراسیون فوتبال، با توجه به انتشار شایعاتی مبنی بر صدور حکم فیفا درباره 
پرونده سرمربی سابق تیم ملی برای تنویر افکار عمومی به اطلاع می رساند هیچ 
رایی در این باره از سوی فدراسیون جهانی به این فدراسیون واصل نشده است. 
به گزارش فارس، در فضای مجازی اخباری مبنی بر جریمه شش میلیون یورویی 
ایران در ماجرای پرونده شکایت ویلموتس مطرح شده است اما فدراسیون فوتبال 

منکر این موضوع است. 

نیما نکیسا: 

عملکرد رادوشوویچ پرنوسان است 
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: رادوشوویچ در 2 بازی اخیر عملکرد 

پرنوسانی داشته و برای حل مشکلات، نیاز به زمان دارد. 
نیما نکیسا در خصوص عملکرد بوژیدار رادوشوویچ در چند بازی اخیر پرسپولیس 
اظهار داشت: دروازه بانی که 4 سال نیمکت نشین بوده برای اثبات توانایی خود به 
عنوان دروازه بان اول نیاز به زمان دارد. به نظر من رادو ۸ هفته رمان می خواهد تا 

بتوان عملکرد او را محک زد.
وی ادامه داد: رادوشوویچ عملکرد پرنوسانی داشته است. او در بعضی بازی ها 
فوق العاده سرحال است و در بعضی مسابقات هم مثل بازی با ذوب آهن و گل گهر 

روی گل ها مقصر است. 
پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: داود فنایی به عنوان مربی دروازه بان 
های پرسپولیس یک مربی با علم و با دانش است. او حتماً موارد ضعف رادو را 
دیده است. حال یا این موارد با کمک خود رادو حل می شود یا تصمیم دیگری 
گرفته خواهد شد. پرسپولیس برای اینکه فصل آینده هم مدعی باشد حتما یک 

دروازه بان درجه یک دیگر می خواهد.
نکیسا در خصوص اینکه آیا واقعا دروازه بان ایرانی در سطح پرسپولیس در فوتبال 
ایران وجود دارد یا خیر؟ گفت: به جز چهار دروازه بان، شاید دیگر دروازه بان کاملا 
مطمئن نداشته باشیم. متاسفانه ما در تربیت دروازه بان ضعیف های بزرگی داشته 
ایم. از زمانی که چمن مصنوعی وارد فوتبال شد نتوانستیم دروازه بان با کیفیتی 
تربیت کنیم. از طرفی آکادمی های تخصصی دروازه بانی هم وجود ندارد تا به 

باشگاه ها کمک کند.
دپارتمان  یک  که  دادم  پیشنهاد  فوتبال  فدراسیون  به  قبلا  داد:  ادامه  وی 
دروازه بانی تشکیل شود تا بتوان دروازه بان های بزرگی را تربیت کرد اما این اتفاق 
رخ نداد. همچنین باشگاه ها باید آکادمی های تخصصی دروازه بانی داشته باشند 

تا بتوانند دروازه بان بزرگ تحویل دهند.
دروازه بان سابق تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص حضور علیرضا بیرانوند در 
لیگ برتر بلژیک عنوان کرد: با توجه به اینکه خودم سابقه بازی کردن خارج از 
ایران را دارم با بیرانوند در مورد چند مسئله صحبت کردم. به او گفتم که خودش 
را درگیر مسائل غیرفوتبالی نکند و البته خیلی زود زبان یاد بگیرد. به نظر من 
رفتن بیرانوند به اروپا خیلی مهم نیست، بلکه مهم تداوم ماندن در آنجا است. 
اگر بیرانوند بتواند خودش را ثابت کند و در فوتبال اروپا بماند راه برای دیگر 
دروازه بان های ما هم باز می شود، اما اگر غیر از این باشد کار برای نفرات بعدی 

سخت می شود.
نکیسا در پایان گفت: بیرانوند ظرفیت این را دارد تا در اروپا موفق شود. به نظر 
من برای اولین تیم اروپایی انتخاب خوبی داشت چون خیلی در چشم نیست و 

می تواند با تمرکز بالا به موفقیت برسد.

هادی طباطبایی:

 استقلال نیازمند حمایت و دوری
 از حاشیه است

آستانه دیدار مهم و حساس  تهران گفت: در  باشگاه استقلال  پیشکسوت   
استقلال با پرسپولیس، آبی پوشان نیاز به حمایت بیشتر و البته به دور از حاشیه 

دارند. 
»هادی طباطبایی« با اشاره به قرعه جام حذفی در مرحله نیمه نهایی اظهار 
داشت: این بازی یک دیدار مهم برای 2 تیم به شمار می رود و استقلالی ها باید 
توانمندی خود را در این بازی به اثبات برسانند. البته برای ایجاد انگیزه این تیم 
نیاز به حمایت دارد و پیشکسوتان و مدیران باشگاه باید به بهترین شکل ممکن از 

تیم حمایت کنند.
دروازه بان اسبق تیم ملی فوتبال ایران گذری به ناکامی های چند سال اخیر 
استقلال زد و گفت: نباید این تیم دیگر در شرایط پیشین قرار گیرد. تیم استقلال 

نیاز به تقویت دارد و باید برای فصل بعد اقدامات لازم در این زمینه انجام گیرد.
او در پایان گفت: در چند روز گذشته اخباری از حواشی تیم منتشر شده و من 

نمی خواهم با صحبت های خود به آن دامن بزنم.

به نظر می رسد سرمربی ناموفق شهرخودرو به دنبال 
ساخت سپر، از گلر باسابقه فوتبال ایران برای سرپوش 

گذاشتن بر ناکامی های اخیر است. 
بیست و چهارم تیرماه، سهراب بختیاری زاده در شرایطی 
پیروزی  دو  تیم،  این  که  اختیار گرفت  در  را  شهرخودرو 
متوالی برابر ذوب آهن و گل گهر در آغاز دوباره لیگ کسب 
کرده بود و با 42 امتیاز، شانه به شانه سپاهان در رده سوم 

جدول لیگ برتر قرار گرفته بود.
سیرجان،  گل گهر  به  پیوستن  و  سرآسیایی  جدایی 
تساوی خانگی مقابل سایپا با هدایت کوزین و در نهایت 
را  خوبی  روزهای  نوید  بختیاری زاده،  پرحاشیه  معارفه 
برای فوتبال مشهد نمی داد. حضور سهراب بختیاری زاده 
که از ابتدا هم با انتقادات زیادی همراه شد، در نهایت 
شهرخودرو خراسان را از حضور دوباره در آسیا محروم کرده 
و این تیم در پایان هفته بیست و نهم، با 45 امتیاز در رده 

ششم جدول جای گرفته است.
نماینده خراسان رضوی در لیگ برتر با بختیاری زاده، دو 
بار مقابل پارس و سپاهان شکست خورد و در مصاف برابر 
استقلال، تراکتور و صنعت نفت آبادان به نتیجه ای بهتر 
از تساوی دست نیافت. شهرخودرو هرگز با بختیاری زاده 

طعم پیروزی را نچشید و تنها صاحب 3 امتیاز شد.
حالا اما پس از پایان رویای آسیایی مشهدی ها، از اردوی 
شهرخودرو اخبار عجیبی به گوش می رسد و در تازه ترین 
تیم  این  ناکام  سرمربی  بختیاری زاده،  سهراب  رخداد، 
اعلام کرده که مهدی رحمتی به دلیل جروبحث با داوود 
سیدعباسی در اصفهان و پس از شکست مقابل سپاهان 

دیگر جایی در این تیم ندارد.

در شرایطی که باید بختیاری زاده برای اذهان عمومی 
برتر  لیگ  در  ناکامی  علل  خراسانی،  فوتبال دوستان  و 
نوزدهم را شرح می داد، به نظر می رسد او سعی کرده با 
استفاده از مسائل بعضا کوچک رخ داده در اصفهان، از 
گلر باسابقه فوتبال ایران که امسال یکی از تکیه گاه های 
پرقدرت شهرخودرو بوده، سپری برای سرپوش گذاشتن 

بر ناکامی های اخیر بسازد.
سرآسیایی،  مجتبی  و  گل محمدی  یحیی  گواه  به 
سرمربیان سابق شهرخودرو و سایر دست اندرکاران این 
باشگاه، مهدی رحمتی امسال یکی از آرام ترین سال های 
حاشیه  بدون  کاملا  و  گذراند  مشهد  در  را  فوتبالی اش 
در خدمت نماینده خراسان رضوی بود. اوج هنرنمایی 
رحمتی به جز لیگ برتر، در مراحل پلی آف  لیگ قهرمانان 
آسیا رقم خورد که او توانست یک تنه شهرخودرو را مقابل 
الرفاع بحرین و السیلیه قطر برنده از زمین خارج کند تا 
فوتبال خراسان برای نخستین بار در تاریخش به مرحله 

گروهی لیگ قهرمانان آسیا راه یابد.
بازوبند  به  مربوط  مسائل  خصوص  در  حتی  رحمتی 
کاپیتانی نیز هیچگاه حاشیه ای نساخت و کاملا در اختیار 
تیم بود. به نظر می رسد بختیاری زاده و داوود سیدعباسی، 

در  بازی  سابقه  که  شهرخودرو  نیمکت  روی  او  دستیار 
و  مسائل  می توانند  اینکه  به  علم  با  دارند،  را  استقلال 
حواشی گذشته را حول رحمتی زنده کنند و زمین بازی 
اقدام  این  به  دست  کنند،  دور  پاسخگویی  فضای  از  را 
زده باشند. نکته عجیب دیگر اما به عدم هماهنگی میان 
بختیاری زاده و قائم مقام باشگاه شهرخودرو بازمی گردد. 
در شرایطی که خبر کنارگذاشته شدن رحمتی در رسانه ها 
کنار  شهرخودرو  قائم مقام  علی پور،  شده بود،  مطرح 
گذاشتن رحمتی را تکذیب کرد، اما دقایقی بعد سهراب 
بختیاری زاده در مصاحبه خود بر اخراج رحمتی تاکید 

کرد!
کنار گذاشتن رحمتی در شرایطی رقم خورده که متین 
شهرخودرو  ذخیره  گلر  دو  کیا،  محمدجواد  و  صفاییان 
هیچ تجربه ای ندارند و این تیم باید به زودی به جز بازی 
برابر نساجی در چارچوب هفته پایانی لیگ برتر، در لیگ 
قهرمانان آسیا نیز به مصاف رقبای سرسختی مثل الهلال 

و پاختاکور برود.
حذف ناگهانی رحمتی در حالیکه فصل فوتبالی هنوز 
برای  اقدامی  شاید  نرسیده،  پایان  به  شهرخودرو  برای 

توجیه نتایج آتی در آسیا هم باشد.

شهرخودرو چگونه آسیایی نشد؛

غائله رحمتی، سپری برای فرار سهراب؟

تیم  راهی  کرد  امیدواری  ابراز  ایران  فوتبال  ملی  تیم  هافبک 
بشیکتاش در فوتبال ترکیه شود. 

به گزارش ایسنا و به نقل از کانال فوتبال سوئد، فصل قبل برای 
سامان قدوس فصل بدی بود و این بازیکن 4 ماه به دلیل محرومیت 
برای تیمش بازی نکرد و در ادامه نیز لیگ فرانسه به دلیل شیوع 
ویروس کرونا زودتر از موعد به پایان رسید تا او نتواند خودش را نشان 

دهد.
آینده  فصل  برای  شرایطش  از  خود  ارزیابی  در  قدوس  سامان 
شود  می  مند  علاقه  شما  به  بشیکتاش  مثل  تیمی  گفت:وقتی 
خوشحال می شوید. من واقعاً خوشحالم و منتظر رسمی شدن این 

پیشنهاد هستم. در حال حاضر اطلاعاتی در اختیار دارم و منتظر پیشنهادی از سوی بشیکتاش هستم.
مهاجم سامان قدوس که در امیان بازی می کرد همراه این تیم به لیگ 2 در فرانسه سقوط کرد و حالا قصد دارد تیم خود را 

تغییر دهد و راهی تیمی دیگر شود.
این بازیکن 26 ساله با بیان اینکه منتظر پیشنهاد رسمی بشیکتاش است، گفت: من اطلاعاتی را از طرف مدیر برنامه هایم 
در اختیار دارم و در روزنامه ها نیز می خوانم تیم هایی به من علاقه مند هستند. شما خوشحال می شوید وقتی می بینید تیمی 

مثل بشیکتاش به شما علاقه مند است. من واقعاً خوشحال هستم ، انتظار دارم این پیشنهاد رسمی شود.
این مهاجم ایرانی با اشاره به اینکه نمی خواهد در لیگ 2 بازی کند  گفت: همه می خواهند در بهترین لیگ ها و بهترین تیم 
ها بازی کنند. من فصل گذشته نتوانستم خودم را نشان دهم. بعد از بازگشت از مصدومیت و مجازات ، یک گل برابر مارسی 
به ثمر رساندم و سپس ویروس کرونا آمد.  شاید مجبور شوم حضور در لیگ 2 را بپذیرم. اگر یک پیشنهاد جالب و خوب به دستم 

برسد من خوشحال می شوم که  آمیان را ترک کنم. 
 قدوس که در مجموع 35 بازی در فرانسه انجام داد ، 5 گل و 5 پاس گل  ثبت کرد و عملکرد خوبی در تیم آمیان داشت.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: یحیی گل محمدی 
باید در خط دفاع بازیکن جدید جذب کند تا رفته رفته تبدیل به 

جانشین قابل اعتماد برای سید جلال حسینی شود.
بهنام ابوالقاسم پور در خصوص عملکرد پرسپولیس در دو هفته 
اخیر پس از تثبیت قهرمانی خود در لیگ برتر گفت: این تیم با 
وجود تمام حاشیه های مدیریتی نتایج خیلی خوبی گرفت و به 
پوکر قهرمانی رسید. تمرکز در رختکن پرسپولیس برای کسب 
پیروزی های متوالی از بین نرفت. پس از قهرمانی هم طبیعی 
است که انگیزه بازیکنان کمتر شود اما فکر می کنم کیفیت بازی 
آنها افت نداشته است. پیشکسوت پرسپولیس درباره دلایل تکرار 

قهرمانی این تیم بدون برانکو ایوانکوویچ و با حضور یحیی گل محمدی در راس کادرفنی سرخپوشان افزود: ثبات در لیست 
بازیکنان و اتحاد ذهنی که بین آنها بود باعث شد تا پرسپولیس با کمترین حاشیه در مسابقات حاضر شود و به نتیجه برسد. 
یحیی گل محمدی به وحدت بین بازیکنان کمک کرد تا این تیم  تمرکز خود را حفظ کند. البته نمی توان منکر تفکرات 
باقیمانده از دوران برانکو شد. وی درباره احتمال موفقیت پرسپولیس در نیمه نهایی جام حذفی مقابل استقلال تهران تصریح 
کرد: دربی در هر شرایط خاص است. این دو تیم می توانند یک جام را با یک پیروزی در نزدیکی خود لمس کنند. قطعا بازی 
سنگینی را شاهد خواهیم بود که با ذهن بازیکن پیش می رود. هر تیمی بتواند از لحاظ روحی شرایط بازی کردن در این دیدار 
را برای خودش ایده آل کند به برد خواهد رسید. ابوالقاسم پور ادامه داد: بدون شک توانایی های فنی پرسپولیس بیشتر از 
استقلال است اما فکر می کنم در چنین بازی های حساسی هر اشتباه حکم تغییر نتیجه را خواهد داشت. مهاجم پیشین 
پرسپولیس با اشاره به لیست خرید یحیی گل محمدی برای تقویت سرخپوشان یادآور شد: این تیم حتما به مهاجم تمام کننده 
نیاز دارد. مشکل اصلی این تیم در خط حمله و همچنین دروازه بانی است. البته یحیی گل محمدی باید در خط دفاع هم 

بازیکن جدیدی جذب کند تا رفته رفته تبدیل به جانشین قابل اعتماد برای سید جلال حسینی شود.

شاید مجبور شوم حضور در لیگ ۲ را بپذیرم

قدوس: منتظر پیشنهاد رسمی بشیکتاشم
بهنام ابوالقاسم پور ؛

یحیی باید دنبال جانشین برای سیدجلال باشد
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واقعیت های کشور و غرولندهای کودکانه ؛

تقابل با دولت به بهای انکار واقعیت

 تقابل با دولت حتی اگر به بهای انکار واقعیت های روشن کشور هم باشد، 
رویکردی از سر لجبازی های سیاسی است که مخالفان دست از آن نمی کشند 
و از هر رویداد، تصمیم و عملکردی چه به نفع کشور باشد چه به ضرر آن، 
سوژه ای برای تقابل با دولت می یابند و می سازند، بی آنکه به پیامدهای نه 

چندان مثبت آن اندیشیده باشند. 
رد پیش نویس قطعنامه آمریکا برای تمدید تحریم های تسلیحاتی علیه 
ایران، به اذعان بسیاری از مقامات، مسوولان، تحلیلگران و رسانه های داخلی 
و خارجی نشان آشکار انزوای آمریکا در سطح جهان بود. با گذشت سه روز 
از این رویداد قابل تامل اما واکنش ها به آن در داخل کشور به چند دسته 
مشخص تقسیم پذیر است. افکار عمومی و مردم عادی و نیز تحلیلگران و 
شخصیت های سیاسی اصلاح طلب و اعتدال گرا از »نه« گفته شده به زیاده 
خواهی های آمریکا خشنود هستند و دلیل این اتفاق کم سابقه را تدابیر 
دستگاه دیپلماسی و محتوای منطقی و محکم توافق برجام میدانند. گروه دوم 
که عمدتا از جریان های سیاسی مخالف دولت هستند گرچه در بخش نخست 
گزاره فوق یعنی خوشحالی از شکست آمریکا با گروه دوم مشترک هستند اما 
آگاهانه درباره نقش دولت در این زمینه یا سکوت میکنند یا این نقش و برجام 
را تضعیف کننده منافع ملی تفسیر میکنند. چنین دیدگاهی تنها مختص 
به برجام یا سیاست داخلی نیست بلکه شواهد اعم از نامه ها و اظهارات و 
اقدامات درباره برنامه های اقتصادی دولت در داخل کشور هم نشان می دهد 
که منتقدان و رقبای سیاسی دولت در سال پایانی فعالیت آن از هیچ کنشی 

برای تضعیف قوه مجریه دریغ نمی کنند.
کینه دیرینه از برجام

مخالفان سیاسی دولت به فاصله کوتاهی پس از رای منفی شورای امنیت 
سازمان ملل به پیشنهاد آمریکا تحلیل های خود را آغاز کردند. ابتدا و مکررا 
تاکید کردند که دلیل رای منفی و البته کم سابقه متحدان آمریکا یعنی اتحادیه 
اروپا نه حمایت از برجام و ایران بلکه به دلیل اطمینان از وتوی قطعنامه از سوی 
چین و روسیه بوده است. در صورت قبول این استدلال باید پرسید که چه 
موضوعی سبب شده است که چین و روسیه که پیش از این و در دولت های 
نهم و دهم به قطعنامه های بسیار سنگین تر و 6 گانه علیه ایران رای مثبت داده 
اند؛ در این برهه احتمال وتو از سوی آن ها وجود دارد؟ این دو کشور در ٣١ 
جولای 2٠٠٦ )٩ مرداد ١٣8٥( به قطعنامه ١٦٩٦، در 2٣ دسامبر 2٠٠٦ 
)2 دی ١٣8٥( به قطعنامه ١٧٣٧، در 2٤ مارس 2٠٠٧ )٤ فروردین ١٣8٦( 
به قطعنامه ١٧٤٧، در ٣ مارس 2٠٠8 )١٣ اسفند 8٦( به قطعنامه ١8٠٣، 
در2٧ سپتامبر 2٠٠8 )٦ مهر ١٣8٧( به قطعنامه ١8٣٥ و سرانجام در ٩ ژوئن 
2٠١٠ )١٩ خرداد ١٣8٩( به قطعنامه شماره ١٩2٩ شورای امنیت سازمان 
ملل رای مثبت دادند. با این تاریخچه آیا جز این است که برجام و مستندات 
حقوقی آن هم پیمانان ایران را به هم پیمانی مصمم تر ساخته و متحدان آمریکا 

را از اتحاد با کاخ سفید مردد؟
بخش دیگری از تحلیل های با محوریت هجمه به برجام، با این استدلال 
انجام می شود که توافق هسته ای امکانی چون مکانیسم ماشه را در اختیار 
آمریکا قرار داده است و واشنگتن با بهره گیری از آن می تواند تحریم تسلیحاتی 
ایران را تمدید کند و برجام را نابود کند. این فرضیات هم گرچه از منطق به دور 
است اما باید گفت که مکانیسم ماشه یا بازگرداندن تحریم ها علیه ایران، برای 
اعضای حاضر در توافق است و ایالات متحده آمریکا از سال 201۸ و همزمان 
با اعلام رسمی خروج از توافق هسته ای با ایران، دیگر عضو این توافق نیست 
که بتواند از مکانیسم پیش بینی شده در آن بهره ببرد. اما اگر چنین تصمیمی 
بگیرد و عملی کند موضوع دیگر پایه های قانونی و حقوقی برجام نیست بلکه 
حاکمیت قانون جنگل از سوی آمریکا در روابط بین الملل است. موضوع 
بحث برانگیز دیگر از سوی مخالفان برجام این است که از یک سو فریاد بی 
ارزش بودن و ضدیت برجام با منافع ملی را میزنند و از سوی دیگر نگران و 
دغدغه مند بودن نابودی آن توسط آمریکا هستند! اگر دولت و وزارت امور 
خارجه به سبک این گروه در دیپلماسی عمل می کرد و از برجام خارج می شد 
اکنون نه تنها  قطعنامه آمریکا مانند 6 قطعنامه در دولت سابق رای می آورد بلکه 
اجماعی جهانی هم علیه ایران شکل می گرفت. شاید به همین دلیل است 
که »محمدجواد ظریف« روز گذشته در تحلیل رد قطعنامه آمریکا گفته است: 
»سوالی که برای مردم پیش آمده این است که چطور برجامی که در داخل 
کشور چندین بار تشییع و دفن شد، توانست آمریکا را 13 به 2 شکست دهد؟ 
چون ما نخواستیم از خودمان دفاع کنیم بنابراین نگفتیم اخبار مرگ زودرس 

برجام با حقیقت فاصله زیادی دارد.«
روی آوردن به استدلال های عجیب در تضعیف برجام و وزارت امور خارجه 
تنها به دلیل مخالفت بنیادین منتقدان با دستاوردهای دولت است. زیرا چنین 
رویه ای درباره دیگر اقدامات قوه مجریه هم کم و بیش درحال اجراست. رای 
رد به وزیر پیشنهادی دولت، احضار وزرا و تهدید به استیضاح آن ها و کنایه های 
سیاسی به رییس جمهوری نشانه های این نوع رویکرد است اما گاهی موضوع 
منافع ملی و اداره کشور هم در این هجمه های گم شده و نادیده گرفته 
می شود. نمونه بارز آن تلاش دولت در مسیر اداره کشور و در راستای گشایش 
اقتصادی اقدام به عرضه نفت در بورس انرژی یا به اصطلاح فنی فروش اوراق 
سلف نفتی در بورس انرژی کرده است. موضوعی که با همه ابهامات و اما و 
اگرهای آن از سوی تحلیلگران اقتصادی مثبت ارزیابی شده است. در کنار 
انتقادات مبتنی بر علم اقتصاد که از سوی دولت هم مورد پذیرش و رسیدگی 
واقع می شود، دسته دیگری از مخالفت ها اما به غرولند سیاسی بیشتر شبیه 
است تا انتقادات راهگشا. برای نمونه از همان ابتدا گروهی از این اقدام دولت 
تعبیر به میدان مین و زمین سوخته برای دولت آینده کردند. دیدگاهی که 
حجت الاسلام »حسن روحانی« آن را کودکانه خواند و با توجه به مناسبات 
حکومت داری در جهان به واقع این نوع نگاه به اقدامات دولت کودکانه به 
نظر می رسد. واقعیت آن است که دولت ها در همه جهان میراث دار سلف 
خود هستند روحانی هم از این قائده مستثنا نیست و پروژه های غیراصولی 
اما بسیار گسترده ای چون مسکن مهر، قطعنامه های غیرعادلانه اما سنگینی 
چون قرار گیری زیر فصل هفت منشور سازمان ملل، طرح های نه چندان 
معقولی چون یارانه تنها نمونه هایی از میراث برجای مانده از دولت پیشین 
است که حل و فصل آن ها پروسه دشواری بوده است و مقایسه طرح اقتصادی 
فروش نفت با تضمین های علمی و منطقی در برابر این پروژه های اشاره شده 

قیاس مع الفارق است.
برخی دیگر از منتقدان این طرح اعلام کرده اند که چنین طرحی در بودجه 
دولت نیست، یا دیگر قوا در تهیه و پیشنهاد آن نقشی نداشته اند؛ در پاسخ به 
این دست از ایرادات باید گفت که منتقدان یا شرایط بسیار خطیر امروز کشور 
را به واسطه کرونا درک نمی کنند یا انتظار دارند دولت به عنوان قوه مجری و 
مسوول شرایط در هر طرح و اقدامی از آن ها استجازه کند! واقعیت آن است 
که تحریم های شدید آمریکا فروش نفت را به صفر نزدیک کرده و کرونا هم 
امکان اخذ مالیات از مردم را دشوار، پس دولت دو منبع اصلی اداره کشور را 
در عمل ندارد. کشورداری در چنین شرایطی همان هنر تدبیر و امید است که 
رییس جمهوری بارها گفته است اگر مخالفان جز کنایه های انتخاباتی راه حل 

دیگری برای این مهم دارند اعلام و ابراز کنند.  

سیاسی

رییس جمهوری در جمع مدیران ارشد صدا و سیما تاکید کرد: اگر اشکالات 
بیان می شود، شرایط سخت تحریم و دستاوردها و خدمات دولت و واقعیت ها هم 

باید به مردم گفته شود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر روز دوشنبه در نشست با 
مدیران ارشد صدا و سیما با اشاره به اظهارات مدیران این سازمان افزود: فلسفه 
این جلسه عمدتا برای تشکر از صدا و سیما است که از پایان بهمن تا امروز برای 
این که کشور به خوبی اداره شود، با همه توان و قدرت در صحنه بوده است تا 
مردم اطلاعات لازم را داشته باشند و به یک بیان رسانه واقعا به صورت رسانه ملی 

ظهور و نمود بیشتری پیدا کرد.
رییس جمهوری با بیان این که صدا و سیما رسانه ویژه ای است، گفت: همه 
مطبوعات و فضای مجازی و دیگران، آنهایی که تریبون های مختلف دارند در 
صحنه بیان و اطلاع رسانی فعال هستند اما صدا و سیما امتیازات ویژه ای دارد. 
علاوه بر این که یک رسانه بسیار گسترده ای است و ملی به این معنا که سراسر 
کشور را تحت پوشش قرار می دهد و انحصارا آنتن پخش را در اختیار دارد، از 

طرف دیگر برای مردم این رسانه بسیار مهم است.
وی یادآورشد:  اگر مردم بخواهند نسبت به فرزند و جوان و اقوام خود از فضای 
مجازی استفاده کنند ممکن است دغدغه های مختلف از نظر اعتقادی، سیاسی 
و اخلاقی داشته باشند اما در صدا و سیما این گونه نیست. در صدا و سیما مردم 

دغدغه اخلاقی و اینکه  از نظر اعتقادی ضربه ای وارد  شود، ندارند.
 صدا و سیما صدا و سیمای نظام است

روحانی با بیان اینکه صدا و سیما، صدا و سیمای نظام است، گفت: وقتی صدا 
و سیما خبری می دهد دنیا به عنوان خبری که مورد قبول نظام است می شنود. 
اگر روزنامه  یا سایتی بخواهد حرفی بزند حتی خبرگزاری ها اگر رسمی باشند باز 

جایگاه رسانه ملی و صدا و سیما را ندارند.
رییس جمهوری افزود: اگر بخواهیم کارمان را به دنیا یا به مردم خودمان معرفی 
کنیم یکی از راه ها مقایسه است. یعنی کارمان را باید با کار همسایگان و دنیا 
مقایسه کنیم یا با کار مقاطع دیگر قبل از تاریخی که انجام می دهیم در کشور 
خودمان مقایسه کنیم. اگر مقایسه نکنیم موفقیت، کامیابی یا ناکامی خیلی 

روشن و واضح نیست.
رییس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری از سخنانش گفت: در داستان کرونا 
ایران، قابل مقایسه با کشورهای منطقه بود با کشورهای اروپایی و آمریکایی، 
آفریقایی و جاهای دیگر و بی تردید نظام جمهوری اسلامی ایران، و ملت ایران در 
این حادثه و موضوع مهم فراگیر و بین المللی، درخشیدند. ما نمی توانیم بگوییم 
کم و کسری از کشورهای دیگر داشتیم. در بعضی از جاها، حتما توفیق بیشتر 

داشتیم در بعضی از جاها مشابه کشورهای دیگر بودیم.
روحانی افزود: ما در هر دو موج، هم در موج اول که از اواخر بهمن شروع شد و 
هم در اواخر خرداد ماه که با موج دوم مواجه شدیم، مشابه این در کشورهای دیگر 
هم بوده و هست و آنها هم، هم موج اول و موج دوم را داشتند. اتفاقاً رسانه های 
فارسی زبان بیگانه معاند چند هفته ای بود که در اوایل موج دوم می گفتند که این 
ناکارآمدی نظام ایران است و می بایست تعطیلات را یک ماه دیگر ادامه می داد و 

کار را زود آغاز کرد و اگر تعطیلات را ادامه می دادند، موج دوم نداشتند.
 واقعیات نشان داد که رسانه های بیگانه چقدر بی اعتبار هستند

وی یادآورشد: همه کشورهایی که این حرف را می زدند خودشان بعد از یک ماه 
همه با موج دوم مواجه شدند. رسوایی این رسانه ها و تبلیغات بیگانه نشان داده 
شد. واقعیت های مشهودی که امروز وجود دارد، برای مردم روشن کرد که این 
رسانه ها چقدر بی اعتبار هستند و این یکی از نکات مهم بود که مردم به رسانه ملی 
اعتماد کنند و نسبت به رسانه های بیگانه با تردید بنگرند و این واقعیتی است که 

مردم در زندگی خودشان به خوبی مشاهده می کنند.
روحانی با بیان اینکه این موفقیت نشان داد که قانون اساسی ما و ساختار نظام 
ما، برای حوادث و موقعیت های ویژه ای که پیش می آید ساختار مناسبی است، 
افزود: در همان روزهای اولیه شیوع کرونا شورای عالی امنیت ملی تشکیل جلسه 
داد. اولین جلسه ما درباره کرونا، شنبه سوم اسفند بود و همان روز یک مصوبه 
داشتیم که در آن، ستاد ملی کرونا تصویب شد و در آنجا گفته شد که مصوبات 
این ستاد  از لحاظ لزوم تبعیت همتراز با مصوبات شورای عالی امنیت ملی است و 

مقام معظم رهبری این را امضا کردند.
رییس دولت دوازدهم اظهار داشت: تمام کارهایی را که ما توانستیم هماهنگ 
کنیم، کلید آن را همین مصوبه سوم اسفند زد و بر این مبنا حرکت شروع شد. اگر 

ما این مصوبه را نداشتیم مشکلات بسیاری برای ما به وجود می آمد.  
رییس جمهوری گفت: زمانی که می خواستیم بگوییم مغازه ها در شهرستان ها 
یا تهران باز شود یا وقتی که می خواستیم رفت وآمد در استان ها آزاد شود همه 

اینها مقاطع حساسی بود و در این مقاطع حساس تصمیماتی که این ستاد 
می خواست بگیرد می بایست پشتوانه لازم را از لحاظ حقوقی و شرعی داشته 

باشد.
روحانی افزود: در ماه رمضان که اوایل شروع کرونا بود یا ماه فروردین و اعیاد 
ملی که داشتیم، در همه این ایام، تصمیماتی که اتخاذ می شد اگر یک مرکزیتی 
نبود و این مرکزیت پشتوانه حقوقی نداشت، نمی توانستیم تصمیم قاطع بگیریم 
و بگوییم این مسجد بسته یا این نمازجمعه تعطیل یا این نماز با این شرایط باز یا 

این حرم و صحن آن که این همه مورد تقدس و اهتمام مردم ماست، بسته شود.
  صدا و سیما آنچه در هفت سال شده را با دولت های دیگر مقایسه کند
 روحانی اضافه کرد: در دولت های قبلی هم هر سال برق را اضافه می کردند 
ولی صداوسیما آنچه در این هفت سال شده را با دولت های دیگر مقایسه کند و 

این مقایسه درس آموز خواهد بود.
وی تصریح کرد: وقتی که ما از دولت یا از تلاش های آن بحث می کنیم، بحث 
یک فرد یا هیات وزیران نیست بلکه بحث همه کارگران، مهندسان، تلاشگران و 
چند میلیون نفر کارمند دولت است که دست به دست هم داده اند که این کارهای 

بزرگ انجام گرفته است.
رییس دولت تدبیر و امید در ادامه گفت: کشاورزی ما که 97 میلیون تن مواد 
غذایی تولید می کرد الان تولید این بخش 126 میلیون تن شده. اگر همان 
شرایط سابق بود نمی توانستیم کشور را اداره کنیم. در این شرایط  کرونا هم راه ها 
بسته شد وهم برخی کشورهای صادر کننده مواد غذایی صادر نکردند ولی ما 
روی پای خود ایستادیم آن هم به خاطر این که امکانات در کشور آماده شده بود.  
روحانی افزود: امروز به مردم می گوییم به ادارات مراجعه نکنید و از طریق فضای 
مجازی و دیجیتال تماس ها را انجام دهید. اگر زیرساخت دیجیتال ما همان 
زیرساخت 7 یا ۸ سال پیش بود آیا می توانستیم از مردم بخواهیم که از طریق 
فضای مجازی استفاده کنند. مقایسه کنید که این موبایل هوشمند نسبت به آن 
زمان چقدر بوده است، 300 هزار یا حداکثر 500 هزار بوده است در حالی که 

الان 70 میلیون است که قابل مقایسه نیست.  
رییس جمهوری ادامه داد: حرکتی که در فضای مجازی انجام گرفته و توانمندی 
ما سی و چند برابر شده است، کاری که در شبکه ملی اطلاعات انجام گرفته 
و اقدامات دیگر و زیرساخت هایی که انجام گرفته خیلی کمک کرد که بتوانیم 
بسیاری از کارهای اداری را انجام دهیم. این که 21 میلیون خانوار که می خواهند 
وام بگیرند بدون مراجعه به هیچ بانکی بتوانند وام خود را از طریق فضای ارتباطات 
مجازی بگیرند و فضای مجازی توانست تحمل کند این کار خیلی بزرگی است.  

شده  وارد  مختلف  اسم های  به  آموزش  بخش  در  که  شبکه ای  گفت:  وی 
دانش آموزان را اداره می کند و بین معلم و دانش آموز ارتباط برقرار می کند، اگر 
این امکانات نبود ما چه کار می کردیم. این مقایسه بسیار مهم است که ما در چه 
شرایطی الان هستیم و چه زحماتی کشیده شده که کشور ما در 6 ماه که با کرونا 

مواجه بوده مقاومت و ایستادگی کند.
روحانی افزود: در میان این همه تلاش ها صدا و سیما نقش بسیار ارزشمندی 
داشت. صدا و سیما از اول به صحنه آمد، در ایام فروردین واقعا در این ایام ما هم 
روزهای بسیار مهم ملی و هم روزهای مهم دینی داشتیم و صدا و سیما جایی 

است که مسایل دینی و ملی و انقلابی را کنار هم می چیند.
 روایت رییس جمهوری از شنبه ای که رسانه ها ساختند

وی گفت: دشمنان در همان روزهای اولیه شیوع کرونا اصرار داشتند و به افکار 
عمومی فشار آوردند که کشور را به تعطیلی بکشانند. اگر کشور را می توانستند به 

تعطیلی بکشانند و اگر ستاد ملی نبود شاید خیلی مشکلات داشتیم.
رییس جمهوری افزود: در همان روز اول و در همان اولین جلسات در این 
زمینه تصمیم گرفته شد که البته همان تعبیری که من کردم که طور دیگر آن را 
در رسانه ها تغییر دادندو گفتند که رییس جمهور گفته از شنبه همه چیز عادی 
می شود در حالی که من گفتم از شنبه همه چیز در روال معمول و عادی خودش 
است مگر مواردی که ستاد ملی کرونا می گوید. من آن طرفش را تاکید می کردم 
که هیچ نهاد و هیچ فرد دیگر حق ندارد تصمیم بگیرد. چرا همه استان ها برای 
خودشان تصمیم جداگانه میگرفتند در حالی که هیچ استانی نمی تواند برای 
استان خود تصمیم بگیرد و مرکزیت ستاد ملی کرونا است که تصمیم گیری 

می کند.
 دولتهای اروپایی هم کشورهای خود را در شیوع کرونا تعطیل نکردند

روحانی ادامه داد: این شرایطی که دشمنان به ما تحمیل کنند یعنی اگر کشور 
تعطیل می شد چه وضعی پیش می آمد. خود اروپا هم با این که تعطیل نکرد اما 
مشکلاتی چه در زمینه موادغذایی و چه بهداشتی برایشان پیش آمد و تا هفته 
ها گرفتار بودند. یعنی شما در یک کشور پیشرفته اروپایی اگر دستمال کاغذی و 

وسایل بهداشتی و مواد غذایی می خواستی اگر از ساعت 10 صبح می گذشت 
معلوم نبود پیدا کنید در حالی که در کشور ما اصلا اینگونه نبود. همه چیز به وفور 

بود. الان هم به وفور است.
وی با اشاره به شرایط دولت در سال آخر گفت: در سالگرد دولت هستیم و 
آخرین هفته دولت تدبیر و امید را اول هفته شهریور داریم و سال آینده دولت 
جدید سرکار خواهد بود. معمولا آغاز دولت که می خواهد فعال شود هفته دولت 
هم هست مثل سال 92 که برای ما بود بنابراین این آخرین هفته دولت در این ۸ 
ساله است و من اشاره می کنم صدا و سیما که باید ملجاء باشد و سخن حق باید 
از آنجا شنیده شود، البته شما حق انتقاد دارید باید هم از دولت انتقاد کنید. همه 

ما نقص و ایراد و اشکال داریم هیچ کدام معصوم نیستیم و انتقاد هم باید شود.
 نقد نباید تبدیل به یاس شود

رییس جمهوری افزود: اما انتقاد نمک طعام است زیاد که بریزید آن غذا را 
نمی شود خورد. یعنی از اول شروع کنید به نقد،   نقد تبدیل می شود به یاس. نقد 
نباید تبدیل به یاس جامعه شود نقد باید وسیله ای برای بهبود باشد. شما کاری 
اگر اشکال دارد باید آن را رفع کنید یعنی نقد کنید بگویید چرا این گونه است باید 

این گونه شود و راهکار بدهید.
  نشست اخیر شورای امنیت یک پیروزی بزرگ سیاسی و تاریخی برای ماست

سیاسی  بخش  در  دولت  اقدامات  به  اشاره  با  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
اظهارداشت: اینکه شورای امنیت سازمان ملل در 2 جلسه مهم، یکی سال 
97 که خود ترامپ آمد ریاست جلسه را برعهده گرفت در همان ایامی که من 
در نیویورک بودم در آن جلسه، 14 عضو با وی مخالفت کردند، در تاریخ شورای 

امنیت چنین موضوعی نداریم که 14 کشور همه مخالفت کنند.
 وی گفت: این جلسه به صورت مستقیم پخش می شد. که البته من اطلاع ندارم 
که در ایران هم همه آن جلسه یا بخشی از آن پخش شده باشد ولی در آنجا به 

 صورت مستقیم پخش می شد.
روحانی عنوان کرد: این بارهم که آمریکا خواست روز جمعه یک قطعنامه علیه 
ایران تصویب کند دیدید که از این 15 عضو، فقط یک کشور مانند دومنیکن با وی 

موافقت و همراهی کرد. این یک موفقیت بزرگ سیاسی و تاریخی برای ما است.
رییس جمهوری عنوان کرد: ما در یک سال گذشته در دادگاه لاهه 2 بار آمریکا 
را محکوم کردیم. آیا در تاریخ سابقه دارد که دادگاه بین المللی در یک سال، در 

دعوای ما با آمریکا، 2 بار این کشور را محکوم کند. همه اینها یک واقعیت است.
 وی گفت: خواهش من این است که واقعیت ها را برای مردم توضیح بدهیم و 
تشریح کنیم و این را بدانیم که آرامش، نشاط و امید برای مردم بسیار مهم است. 
اگر ما بتوانیم همین سه مورد را در کنار هم بچینیم، و به مردم امید و آرامش بدهیم 

تا مردم آرام باشند.
رییس جمهوری افزود: معنی واقعی امنیت همان آرامش است اگر همه مردم 
آرام بودند یعنی امنیت وجود دارد و اگر مردم آرام نبودند، به دلایل امنیتی، 

انتظامی، نظامی و امنیت ملی گرفته تا امنیت قضایی و صدا و سیما است.
روحانی با اشاره به اینکه صدای جمهوری اسلامی ایران، امنیت خاطر می دهد، 
عنوان کرد: زمانی که شما رادیو را روشن می کنید اگر خدای نکرده ببینید که روی 
موج جمهوری اسلامی ایران صدایی نمی آید چه وضعیتی برایتان پیش می آید. 
هر ایرانی ببیند صدای جمهوری اسلامی ایران خاموش شده، نه در یک ساعت 
بلکه در یک لحظه، چطور آرامش برهم می خورد و همه می گویند که چه خبر شده 

و چه اتفاقی افتاده است.
رییس جمهوری بیان داشت: خود صدای جمهوری اسلامی ایران و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران، یعنی رسانه ملی، دقیقه به دقیقه آن، آرامش می دهد 

وقتی که این آنتن در حال پخش شدن است وجودش به مردم آرامش می دهد.
روحانی گفت: چرا ما نباید به آینده امیدوار نباشیم. ما که توانستیم از همه این 
مشکلات عبور کنیم و توانستیم از آن جنگ هشت ساله نیز عبور کنیم و این 
روزها، سی امین سالگرد آزادگان عزیز ما بود که آزاد شدند و موفقیت هایی که به 
دست آوردیم، رزمندگان بزرگ ما این موفقیت را برای ما کسب کردند در آن دوره 

هم صدا و سیما بسیار مهم بود.
رییس جمهوری عنوان کرد: مارشی که صدا و سیما می زد و صدایی که از این 
اخبار 31 خرداد آن نشاطی که در سراسر ایران به وجود آمد با آن صدایی که 
ساعت 2 آن خبر را اعلام کرد که گفت خونین شهر یا خرمشهر آزاد شد، کشور 
تکان خورد. آن روزی هم خبر هفت صبح اعلام کرد که روح امام )ره( به ملکوت 

اعلا پیوست ببینید چطور غم و اندوه برای جامعه ایجاد کرد.
روحانی خاطرنشان کرد: نشاط، شادی، غم، اندوه ما هم به هم وابسته است 
و واقعیت های جامعه ما تبیین می شود. بنابراین صدا و سیما بسیار مهم است. 
ما می توانیم امید، نشاط و آرامش را برای مردم به وجود بیاوریم و مردم ما در این 
مدت احساس کردند و دیدند که شما یک روز یا یک شب استراحت نکردید و البته 

همیشه کار صدا و سیما به گونه ای است که تعطیل بردار نیست.
رییس جمهوری یادآور شد: همه دولت از آن آخر بهمن، نه جمعه و نه شنبه 
و هیچ روزی نبود که برای ما تعطیل باشد و حتی 13 فروردین شاهکار مردم در 
مبارزه با کرونا بود، ما برای اولین بار در تاریخ ایران جلسه دولت داشتیم، 12 

فروردین که تعطیل رسمی بود ما ستاد کرونا داشتیم.
رییس دولت تدبیر و امید گفت: نشاط، شادی، غم، اندوه ما هم به هم وابسته 
است و واقعیت های جامعه ما تبیین می شود. بنابر این صدا و سیما بسیار مهم 
است. ما می توانیم امید، نشاط و آرامش را برای مردم به وجود بیاوریم و مردم 
ما در این مدت احساس کردند و دیدند که شما یک روز یا یک شب استراحت 
نکردید و البته همیشه کار صدا و سیما به گونه ای است که مداوم و دائمی است 

و تعطیل بردار نیست.
 روحیه دشمن را باید شکست؛ راه دیگری نداریم

وی با تاکید بر اینکه به رغم  تحریم، کرونا و سایرمشکلات،  جهش تولید مدنظر 
رهبری صورت گرفته است، افزود:  تا امروز نیز این جهش تولید محقق شده و به 

مردم نشان دادیم که هر هفته یک کار بزرگ و عظیم انجام شده است.
شکست،  را  دشمن  روحیه  باید  فعلی  شرایط  در  اینکه  بیان  با  روحانی 
اظهارداشت: هیچ راه دیگری برای ما وجود ندارد. این که در این دو سال و چند 
ماه توانستیم مقابل تحریم شدید آمریکا بایستیم و خدمات لازم را به مردم ارائه 
دهیم، این پیروزی است. اینکه اجازه ندادیم آمریکا موفق شود، پیروزی است. 
اینکه اجازه ندادیم برای خرید موادغذایی در فروشگاه ها صف درست شود و اجازه 
ندادیم آب، برق، گاز، آموزش، بهداشت و درمان و  داروی موردنیاز مردم قطع 

شود، همه اینها پیروزی است.
رییس دولت دوازدهم به منتقدانی که می گویند دولت چه کار کرده؟ گفت: 
بزرگترین کار دولت، تحرک بزرگ در هر بخشی بوده که به رغم همه مشکلات، 

تحریم و کرونا حاصل شد.

رییس جمهوری در جمع مدیران ارشد صدا و سیما تاکید کرد: 

شرایط سخت تحریم و واقعیات به مردم گفته شود

معاون اسبق رئیس جمهور گفت: ایالات متحده به لحاظ 
نظام سیاسی و اجتماعی بسیار تضعیف شده و در حال 
حاضر دولت ضعیفی است و دیگر توان اجماع سازی بر سر 

مکانیسم ماشه در شورای امنیت را ندارد.
و  زاده، معاون حقوقی اسبق رئیس جمهور  امین  الهام 
شکست  درباره  اسلامی  شورای  مجلس  اسبق  نماینده 
آمریکا در تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران در نشست 
 2231 قطعنامه  اساس  بر  گفت:  امنیت  شورای  اخیر 
ایران  علیه  ملل  سازمان  قطعنامه های  کلیه  اکنون  هم 
متوقف شده و در حال حاضر همه تحریم هایی که هست 

تحریم های یکجانبه آمریکا است.
مشروعیت  دنبال  به  همواره  متحده  ایالات  افزود:  وی 

بخشی به اقدامات خود از طریق سازمان ملل بوده و الان 
هم می خواهد همین کار را انجام دهد، زیرا تحریم های 
یکجانبه او از نظر حقوق بین الملل به طور کلی غیر قانونی 

است.
وی همچنین گفت: آمریکا در حال مبارزه با حق توسعه 
و حق تعیین سرنوشت اقتصادی یک ملت است، بنابراین 
سعی می کند این اقدامات را در قالب های زیبا و مشروع 
سازمان های بین المللی پیگیری کند تا کشورهای مهم 
دنیا را با خود همراه کند. این یک سناریوی همیشگی است 
که ایالات متحده با استفاده ابزاری از سازمان ملل تلاش 

می کند اقدامات نامشروع خود را مشروع جلوه دهد.
امین زاده با اشاره به اینکه آمریکا پیش از این در موضوعات 
حقوق بشری و پرونده هسته ای ایران تا حدودی موفق به 

این اقدامات شده بود، اظهار داشت: آمریکا در حالی تلاش 
می کند مکانیسم ماشه را به کار گیرد که با توجه به خروج 
آمریکا از برجام و اقدامات غیر قانونی او در این پرونده هیچ 

ربطی به ایالات متحده پیدا نمی کند.
این کارشناس مسائل حقوق بین الملل تاکید کرد: با 
توجه به اتفاقاتی که در ایالات متحده افتاده و این کشور به 
لحاظ نظام سیاسی و اجتماعی بسیار تضعیف شده و در 
حال حاضر دولت ضعیفی است، سران آمریکا تلاش کردند 
تا با تمدید تحریم ها در شورای امنیت یک برگ برنده برای 

مصارف داخلی خود داشته باشند.
معاون سابق رئیس جمهور در امور حقوقی در پاسخ به 
این سوال که آیا آمریکا در به کارگیری مکانیسم ماشه موفق 
خواهد بود، گفت: با توجه به اینکه آمریکا با ضعف های 

موقعیتی مثل خروج از برجام و نقض حقوق سیاه پوستان 
مواجه است، دیگر توان اجماع سازی بر سر مکانیسم ماشه 

در شورای امنیت را ندارد.
وی در پایان گفت: در همین نشست اخیر دیدیم که اغلب 
اعضای دائم و غیر دائم از جمله کشورهای اروپایی ترجیح 
دادند که با ایالات متحده همراهی نکنند و او را با یک کشور 

ذره بینی تنها بگذارند.

امین زاده معاون حقوقی اسبق رئیس جمهور:

آمریکا توان اجماع سازی برای »مکانیسم ماشه« را ندارد



طرح: محمد علی رجبی

امارات از پشت به آرمان فلسطین خنجر زد

کلاهبرداری جدید با عنوان سهام عدالت جاماندگان 
سازمان خصوصی سازی با انتشار اطلاعیه ای نسبت به شیوه جدید کلاهبرداری و اخاذی از مردم با عنوان 
"ثبت نام و تخصیص سهام عدالت به جاماندگان" هشدار داد. به گزارش روابط عمومی سازمان خصوصی سازی، 
پیرو انتشار خبر های نادرست توسط برخی افراد سودجو با مقاصد کلاهبرداری و اخاذی تحت عنوان "تخصیص 
سهام عدالت به جاماندگان" از طریق انتشار لینک سایت های جعلی منتسب به نام سازمان خصوصی سازی در 
شبکه های مجازی، این سازمان اعلام کرد: حسب اطلاع واصله، اخیرا لینک سایت اینترنتی جعلی منتسب به 
سازمان خصوصی سازی در شبکه های مجازی تحت عنوان تخصیص سهام عدالت به جاماندگان منتشر گردیده 
است.در همین رابطه افراد با ورود به این لینک جعلی و وارد کردن کد ملی جهت ثبت نام سهام عدالت، مستقیماً به 
یک درگاه الکترونیکی هدایت می شوند که متعاقب آن برای ثبت نام، درخواست پرداخت هزینه شده و از حساب 
کاربران مبالغی کسر می شود.این سازمان ضمن تکذیب موضوع تخصیص سهام عدالت به افراد جدید یا جامانده 
اعلام می کند، اکنون برنامه ای برای توزیع سهام عدالت وجود ندارد و سازمان خصوصی سازی با پیگیری این 
موضوع از طریق مراجع قضایی و پلیس فتا، نسبت به برخورد قانونی با شخص یا اشخاص خاطی اقدام می کند و 

نتیجه امر نیز به اطلاع عموم مردم خواهد رساند.

بیمارستان جم: شرایط شجریان خوب نیست
دکتر حیدری اقدم، رئیس بیمارستان جم درمورد آخرین وضعیت استاد شجریان گفت: شرایط ایشان هنوز 
 ـمدیرعامل بیمارستان جم ـ  خوب نیست و نیاز به مراقبت ویژه دارد. هوشیاری او خوب نیست. بابک حیدری اقدم 
در مصاحبه ای با شبکه خبر درباره آخرین وضعیت سلامت محمدرضا شجریان بیان کرده است: استاد شجریان دو 
روز قبل با تابلوی شوک سپتیک یا شوک عفونی به بیمارستان منتقل شدند که در آن زمان شرایط بالینی مناسبی 
نداشتند. وضعیت جسمانی ایشان همراه با افت فشار، تنگی نفس، ترشحات ریوی بسیار زیاد و هوشیاری پایین 
بود. ایشان سریعا به آی سی یو منتقل شد و اکنون در آی سی یو هستند و نسبت به روز اول بستری وضعیت فشار 
و تنفس بهتری دارند، ولی وضعیت هوشیاری او اصلا خوب نیست. او ادامه داد: یکسری درمان های لازم برای 
ایشان انجام شده، ولی هنوز به مراقبت های ویژه بخش آی سی یو نیاز دارند و به این زودی امکان ترخیص ایشان 
از این بخش وجود ندارد؛ چون شوک عفونی ایشان هنوز برطرف نشده و فشارشان با دارو های تقویت کننده بهتر 

شده است. منشا شوک عفونی ایشان احتمالا به خاطر ذات الریه یا عفونت ریه بوده است.

ادعای عجیب درباره سلامت روانی نمایندگان سابق 
عضو کمیسیون شورا های مجلس معتقد است افرادی که قصد کاندیداتوری برای پارلمان را دارند باید پیش از 
ثبت نام به مراجع درمانی مراجعه کرده و نسخه سلامت روانی اخذ کنند. ابوالفضل ابوترابی با بیان اینکه برخی از 
نمایندگان سابق مشکلات روحی و روانی داشتند، بیان داشت: نکته مهمی که در این اصلاحیه آمده است بحث 
مشکلات روحی و روانی است که باید نامزد های انتخابات مجلس به پزشکی قانونی مراجع کنند و یک برگه صحت 

سلامت کسب کنند و به نهاد های نظارتی ارائه دهند که از نظر روانی سلامت هستند.

 یک سوم نمایندگان مجلس عراق کرونا گرفته اند
 یکی از نمایندگان پارلمان عراق اعلام کرد که یک سوم از نمایندگان مجلس این کشور به کرونا مبتلا شده اند.  به 
گزارش خبرگزاری مهربه نقل از بغداد الیوم، سلیم همزه نماینده پارلمان عراق اعلام کرد که یک سوم از نمایندگان 
مجلس این کشور به کرونا مبتلا شده اند.وی افزود: کرونا به بالاترین رقم خود در عراق رسیده است. یک سوم 
نمایندگان پارلمان در حال حاضر کرونا گرفته اند که حال برخی از آنها وخیم است و برخی از آنها در آستانه شفا 

یافتن از بیماری قرار دارند.

منشا کرونا کشف شد: 8 سال قبل در یک معدن!
محققان اعلام کردند منشاء گسترش کرونا بازار ووهان نبوده بلکه متعلق به کارگران و معدنچیانی بوده که مدفوع 
خفاش ها را در سال 2012 میلادی پاکسازی می کردند. به گزارش ایران آنلاین به نقل از دیلی ساینس، در آن 
زمان 6 معدنچی به بیماری کرونا مبتلا شده و 3 تن از آن ها جان خود را از دست داده اند و بافت نمونه بیماری آن ها 

۸ سال پیش به آزمایشگاه ووهان چین فرستاده شده بود تا علت مرگ کارگران معدن روشن شود.

الیاس نادران به کرونا مبتلا شد 
نماینده مردم تهران به عنوان بیست و سومین نماینده در مجلس یازدهم به ویروس کرونا مبتلا شد. الیاس نادران 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی به ویروس کرونا مبتلا شد.حال عمومی وی در حال حاضر مساعد 

است و برای ادامه درمانش در قرنطینه  به سر می برد.

نخستین واکسن ضد کرونا چین ثبت شد 
اعتقاد  به  این کشور خبر دادند موضوعی که  از ثبت نخستین واکسن ضد کرونا ساخت  مقامات چینی 
کارشناسان اثربخشی واکسن را نشان می دهد و اعتماد بین المللی به واکسن های COVID-19 ساخت چین 

را افزایش می دهد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد :

 اجرای طرح ترمیم درختان آسیب دیده 
کهنسال در تمام مناطق شهری

قم  ترمیم درختان  و فضای سبز شهرداری  پارک ها  مدیرعامل سازمان 
آسیب دیده با مواد پلی اورتان طرحی نوآورانه خواند و گفت: این طرح با توجه 
به موفقیت آمیز بودن نتایج آن از مرحله پایلوت خارج شده و از پاییز در تمام 

مناطق شهرداری قم اجرایی می شود.
به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، 
پیام جوادیان با اشاره به اهمیت حفظ و نگهداری فضای سبز با روش های 
نوین علمی، اظهار داشت: توسعه فضای سبز تنها بخشی از رسالت سازمان 
بوده و حفظ و نگهداری از آن نیز بخش مهمی از وظایف و دغدغه های سازمان 

پارک ها و فضای سبز شهرداری را به خود اختصاص می دهد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم حفظ و نگهداری از 
فضای سبز را نیازمند توجه به دستاوردهای روز دنیا دانست و افزود: امروز 
حفظ و نگهداری فضای سبز و درختان به صورت تخصصی و علمی موردتوجه 
قرارگرفته و شهرداری قم نیز پیشگام با علوم روز در این حوزه حرکت می کند.
جوادیان نحوترمیم درختان آسیب دیده را تشریح و تصریح کرد: طرح ترمیم 
و پانسمان درختان آسیب دیده و پوسیده از دو سال پیش در قم کلید خورد که 

از روش های مختلفی در این زمینه استفاده میشد.
وی از آغاز اجرای طرح ترمیم و پانسمان درختان آسیب دیده با مواد پلی 
اورتان در قم خبر داد و گفت: طرح ترمیم و پانسمان درختان آسیب دیده با 
مواد پلی اورتان به صورت آزمایشی و نوآورانه با تعدادی از درختان به صورت 

پایلوت در چند منطقه آغاز شد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ساختار مواد پلی 
اورتان را موردبررسی قرارداد و بیان کرد: مواد پلی اورتان کاملًا خاصیت 
چسبندگی داشته و تمام حفره را پرکرده و مانع نفوذ هوا و رطوبت به عنوان دو 

عامل گسترش پوسیدگی در تنه درخت می شود.
و  آن  نبودن  آتش زا  مواد  این  ویژگی های  دیگر  از  داد:  ادامه  جوادیان 
تحمل دمای بالا و پایین محیط بوده و ماندگاری بالا و خاصیت ارتعاشی 
آن کمک می کند تا با رشد درخت، تنه درخت دچار آسیب دیدگی بیشتر و 
ترک خوردگی نشود. وی با ابراز رضایت از نتایج تحقیقات این مواد در طی دو 
سال گذشته، مطرح کرد: امسال این طرح به صورت گسترده در بوستان های 
منطقه 7 که درختان کهن سال نارون قابل ملاحظه ای دارد اجرایی و از مرحله 

پایلوت خارج شده است.
ترمیم  مراحل  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
درختان با مواد پلی اورتان را توضیح داد و خاطرنشان کرد: ابتدا آسیب دیدگی 
تنه درختان با چسب هرس و مواد حشره کش و قارچ کش پانسمان شده 
و درنهایت با مواد پلی اورتان پرشده و با رنگ مناسب قسمت ترمیم شده و 

هم رنگ درخت می شود.

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح کرد:

تکمیل 40 درصد از عملیات عمرانی 
تونل جمهوری

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: مسیر تونل خیابان 
جمهوری حدود 500 متر بوده که تا امروز بیش از 260 متر از طول مسیر 
بتن ریزی و جدول گذاری شده و خاک برداری ادامه مسیر در حال انجام است.
سید ابوالفضل میریک امامی تکمیل تقاطع غیر هم سطح میدان امام 
حسین)ع( در ادامه پروژه خیابان جمهوری را تشریح کرد و اظهار داشت: 
پروژه جمهوری در قسمت میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام به صورت 

تونل کلید خورده است.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از انجام عملیات عمرانی 
مدول یک تا 6 خبر داد و افزود: مدول 7 و ۸  معارضات ملکی دارد که در حال 

رفع آن هستیم و امیدواریم به زودی وارد مرحله اجرایی آن شویم.
میریک امامی طول مسیر تونل را حدود 500 متر اعلام کرد و گفت: بیش 
از 260 متر از طول مسیر بتن ریزی و جدول گذاری شده و خاک برداری ادامه 

مسیر در حال انجام است.
وی مراحل انجام شده در این پروژه را تشریح و بیان کرد: شمع گذاری و 
دیوارگذاری قبل بلوار جمهوری در حال انجام بوده و در داخل میدان امام 

حسین )ع( نیز شمع گذاری و حفاری آن در حال تکمیل است.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ادامه داد: مدول 6 حفاری 
انجام شده و آرماتوربندی اجزای عرشه نیز در حال اجرا بوده و پروژه مرحله 
مرحله در حال تکمیل است. میریک امامی مشکلات تأسیسات زیرزمینی 
را یکی از چالش های پیش روی پروژه دانست و خاطرنشان کرد: تأسیسات 
زیرزمینی مانند  فاضلاب، آب، گاز و مخابرات باید تغییر مسیر داده و شبکه 
فاضلاب که معضل بزرگی بود حل شده است. وی در پایان اعتبار پروژه را ۸۸ 
میلیارد تومان اعلام کرد و یادآور شد: مشکلات تملکی این پروژه به سرعت 
در حال حل بوده و خوشبختانه شهروندان این منطقه همکاری خوبی را با 

شهرداری داشته که قابل تقدیر است.
 

فرماندارقم اعلام کرد :

ممنوعیت واگذاری امتیاز چند نانوایی 
به یک نفر 

فرماندار قم گفت :شورای سیاست گذاری گندم، آرد و نان شهرستان قم از 
واگذاری امتیاز چند نانوایی به یک نفر جلوگیری خواهد کرد.

مرتضی حیدری در سومین جلسه این شورا با اشاره به اینکه نان کالای 
استراتژیک و یارانه دار است گفت: این مسئله موجب شده برخی به علت 
تفاوت قیمت بدنبال کسب امتیاز چند واحد نانوایی به طور همزمان باشند، 

اما فرمانداری قطعا از آن جلوگیری می کند.
حیدری تصریح کرد: فرمانداری در مقابل چنین مسئله ای با قاطعیت 
می ایستد و به هیچ وجه فرد یا گروه دارای نفوذ اجازه چنین کاری نخواهد 
داد. رادمنش مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم هم از وجود رانت در دریافت 
نانوایی به طور همزمان پرده برداشت و گفت: تقاضای دائم  چند امتیاز 
برای انتقال امتیاز نانوایی اثبات کننده این مسئله است. وی افزود: مجوز 
40 درصد نانوایی های قم بنام بانوان است که نوعی زد و بند بشمار می رود. 
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی با اشاره به اینکه تفاوت قیمت یک کیسه آرد 
آزاد و دولتی حدود 110 هزار تومان است بر جلوگیری از صدور چند مجوز 
نانوایی برای یک نفر بطور همزمان تاکید کرد. هم اکنون ۸00 نانوایی در 

استان قم مشغول فعالیت است.
 

رییس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم اعلام کرد:

وجود ۹۸ معدن غیرفلزی در قم
رییس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم با اشاره به وجود 9۸ معدن 
و عمدتا غیرفلزی در قم از برنامه ریزی برای فرآوری آن ها در منطقه صنعتی 
نیزار خبر داد و گفت: عمده این معادن گچ و آهک و امثال آن است که مصمم 
هستیم با فرآوری آن ها، محصولاتی مانند گچ طبی و آهک هیدراته مورد نیاز 

صنابع پتروشیمی تولید و به بازار عرضه کنیم.
سیجانی سیاست استان را فرآوری در کنار معادن عنوان کرد و گفت: این 
امر به کاهش هزینه تولید منجر می شود و نخستین مورد آن فرآوری منگنز در 

منطقه صنعتی نیزار است که امسال آغاز می شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بهترین مهریه 
 سبك ترینِ آن است .

سه شنبه -بیست وهشتم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5098

المستدرك على الصحیحین : ج ٢ ص 198 ح ٢٧٤٢

 معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
سلامتی دانش آموزان در اولویت قرار دارد، گفت: استان قم با تمام ظرفیت 

آماده آموزش دانش آموزان در هر شرایطی است.
علی الهیار ترکمن دیروز در جلسه شورای معاونین آموزش و پرورش استان 
قم در تالار آموزش مجتمع رفاهی خانه معلم شماره یک این استان با اشاره 
به اینکه نحوه و شکل آموزش براساس تصمیم ستاد کرونای استان اجرا 
می شود، گفت: استان قم از زمان شروع کرونا عملکردی چابک و به موقع 

داشته است که این برنامه برای سال تحصیل جدید هم اعمال می شود.
و  استان ها  شرایط  به  منوط  را  ترکیبی  و  حضوری  مجازی،  آموزش  وی 

مصوبات ستاد کرونای استان برشمرد.
الهیار ترکمن با بیان اینکه محتوای کتاب های درسی مناسب تربیت فرزندان 
ما نیست و ارتباط چندانی با پرورش دانش آموزان برای ورود به زندگی همراه با 
حیات طیبه ندارد، گفت: حجم بالای برنامه های درسی، وجود مافیای به نام 
آموزشگاه های کنکور و دخالت های بیرونی از جمله مهمترین مشکلات پیش 

روی وزارت آموزش و پرورش است.
ترکمن با بیان اینکه مطابق گزارش سازمان جهانی بهداشت این بیماری 
دست کم تا پنج سال آینده به طور کامل مدیریت نخواهد شد افزود: مطمئن 
باشید وقتی این دوره تمام شود به شرایط قبل از کرونا بر نمی گردیم، چرا که 
آموزش بیشترین تاثیر را از کرونا گرفته و زمینه های کار و شیوه های عمل نیز 

تغییر پیدا کرده است.
معاون وزیر آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: در دوران کرونا و پس از آن 
آموزش ها از گروهی به فردی و همچنین شیوه های ارتقا سنجی آموزشی نیز 

تغییر می کند، و در واقع آموزش ها پودمانی خواهد شد.
ترکمن با بیان اینکه ما در تلاقی این تغییر و تحول ها سال تحصیلی 400 - 
99 که ورود به قرن جدید است را آغاز می کنیم، اذعان داشت: با این جهشی 
که ویروس کرونا دارد هیچ چیز قابل پیش بینی نیست، ولی به حال پیش 
بینی ها این است که درصد بالایی از آموزش ها به شکل مجازی شکل بگیرد 
و یک درصدهایی نیز ترکیبی از مجازی و حضوری خواهد بود، به همین علت 

باید به نحوی برنامه ریزی کنیم که دانش آموزان آسیب نبینند.
معاون وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه معلمان در این شرایط در خط 
مقدم جهاد آموزشی قرار دارند، گفت: باید کاری کنیم که به لحاظ طی کردن 

فرآیندهای آموزشی نیز یاس و ناامیدی بر خانواده ها راه پیدا نکند.
وی با تاکید بر توجه نمودن به کارکردهای فرعی آموزشی در کنار کارکردهای 
اصلی آن گفت: وقتی آموزش در جامعه شکل می گیرد، این امر امید را در 
افراد افزایش می دهد، و این عامل مهمی در تقویت سیستم ایمنی آنها به 

شمار می آید.

معاون وزیر آموزش و پرورش رسالت نهاد متبوع خود در تغییرات ایجاد شده 
بواسطه کرونا را عظیم توصیف کرد و افزود: ما پیش بینی می کنیم که آموزش 
ها به صورت مجازی انجام شود و همچنین پیش بینی می کنیم یک درصدی 
از خانواده ها فرزندان خود را در مدرسه ثبت نام نکنند ولی همه این پیش 

بینی ها اجازه نمی دهد منفعلانه وارد این موضوع شویم.
معاون برنامه ریزی، توسعه منابع و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
بیماری کرونا تمام زیست بوم برنامه ریزی های مختلف از جمله آموزشی را 
تغییر داده از این رو آموزش و پرورش در این تغییرهایی که صورت می گیرد 

رسالت عظیمی را بر عهده دارد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  :

با بالاترین تراکم کمترین کسری فضای آموزشی را داریم
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  نیز در این جلسه گفت: طی هفت سال 
گذشته و از ابتدای دولت تدبیر و امید 1۸7 واحد آموزشی در قم احداث شده 

که این رقم از زمان استان شدن قم بی نظیر است. 
"حمیدرضا شیخ الاسلام" اظهار داشت: در سال 92 قم طبق آمار ارائه 
شده از سوی نوسازی مدارس کشور از نظر فضاهای آموزشی در رتبه 32 

کشور قرار داشت ولی هم اکنون رتبه این استان 26 می باشد.
شیخ الاسلام با بیان اینکه قم تنها استانی در کشور است که 97 درصد تعداد 
دانش آموزان و همچنین مساحت فضاهای آموزشی آن در سطح شهر قرار 
دارد، گفت: در دولت های یازدهم و دوازدهم بیش از 71 هزار تَن به جمعیت 
دانش آموزی قم افزوده شد، و هم اکنون با بالاترین تراکم کمترین کسری 
فضای آموزشی را داریم و علت آن هم تمرکز تراکم دانش آموزی در شهر است. 
مدیرکل آموزش و پرورش قم یادآور شد: در سال تحصیلی 93 - 92 تعداد 
دانش آموزان ورودی استان 202 هزار تَن بود ولی برای سال تحصیلی 400 - 

99 تعداد دانش آموزان استان 273 هزار تَن پیش بینی می شود.

معاون وزیر آموزش و پرورش در قم :

شرایط برای شروع سال تحصیلی درقم مهیاست
سلامت دانش آموزان در اولویت قرار دارد 

مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم :

اهدای اعضای بدن مرد ۵۵ ساله دچار مرگ مغزی 
مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای حیاتی یک مرد 55 ساله که 

دچار مرگ مغزی شده بود 
ولی الله صمدی روز دوشنبه در گفت و گویی افزود: ششمین مورد اهدای عضو در سال جاری، امروز 
رقم خورد و با رضایت خانواده نوعدوست، اعضای حیاتی یک آقای 55 ساله اهدا شد. وی ادامه داد: 
این فرد دچار مرگ مغزی شده و در بیمارستان شهید بهشتی قم بستری بود که با این اقدام، چندین 
بیمار بدحال در لیست انتظار وزارت بهداشت و درمان، زندگی و حیات دوباره گرفتند.مسئول واحد 
پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: این ششمین مورد اهدا عضو در استان قم در 
سال جاری بود و سال گذشته نیز  ١٤ مورد اهدای عضو انجام شد. وی تاکید کرد: اهدا عضو از بیماران 
مرگ مغزی کاملا رایگان بوده  و بدون دریافت هیچ وجهی انجام می شود متقاضیان دریافت کارت 
اهدای اعضا می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر در این زمینه به سامانه واحد فراهم آوری اعضای 
پیوندی به نشانی اینترنتی www.ehda.ir مراجعه کنند. اعضای قابل اهدا از فرد مرگ مغزی شامل 
قلب، ریه ها، کبد، روده ها، لوزالمعده و کلیه ها و برخی بافت های بدن از جمله پوست و قرنیه، تاندون، 

غضروف، استخوان و دریچه قلب نیز قابل پیوند است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

وخامت حال ۸3 بیمارکرونایی در قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از بستری بودن 344 بیمار مبتلا به کرونا در مراکز درمانی قم خبر داد 

و گفت: حال ۸3 بیمار مبتلا به کرونا در قم وخیم است.
دکتر محمدرضا قدیر ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به آمار بیماران مبتلا به کرونا در 24 
ساعت گذشته اظهار کرد: در این مدت ۸6 نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و 
مشکوک به کرونا پذیرش شدند. وی از بستری شدن 47 بیمار جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس 
بیمارستان ها خبر داد و گفت: همچنین  56 نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند، 
ترخیص شدند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر 344 نفر بستری 
مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال ۸3 نفر آنها وخیم است. وی گفت: همچنین در 24 

ساعت گذشته یک نفر که تست کرونای وی مثبت بود، جان خود را از دست داد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

آمار بیماران کرونایی در قم پنج برابر شده است
 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر کرونا در قم کم و یا تمام نشده، و 

متاسفانه تعداد بیماران در این استان به پنج  برابر افزایش یافته است. 
سیامک محبی در رزمایش مدافعان سلامت، عاشقان حسینی که در مسجد جمکران برگزار شد 
افزود: با ادامه این روند و با توجه به پیش رو بودن مناسبت های مختلف از جمله برگزاری کنکور سراسری 
و عزاداری ماه محرم به نظر می رسد در 4٠ الی 5٠ روز آینده استان در شرایطی مشابه اسفندماه سال 

قبل قرار خواهد گرفت و مدافعان سلامت نیز روزهای سختی را در پیش دارند.
محبی همچنین ضمن درخواست از همشهریان گفت: همکاری خود را با مدافعان سلامت افزایش 
داده تا بتوانیم هر چه سریع تر کرونا را شکست دهیم. در ادامه خادمان مسجد جمکران با اهدای هدیه 
ای متبرک به آستان جمکران از مدافعان سلامت قدردانی کردند. این رزمایش به همت مرکز بهداشت 
استان و با حضور مسئولان مرکز بهداشت استان، مدیرکل مدیریت بحران استانداری، نمایندگان نیروی 
انتظامی، تعزیرات حکومتی، صمت، اصناف، اداره کل تبلیغات، آتش نشانی و هلال احمر برگزار شد. 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

محکومیت 23,۵ میلیاردی قاچاقچیان کالا در قم 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت 23,5 میلیاردی قاچاقچیان کالا دراین استان 

خبرداد. 
مهدی ریاضی با اعلام این خبر اظهارداشت : مامورین پلیس امنیت اقتصادی استان قم در حین 
کنترل خودروهای عبوری مستقر در محورهای مواصلاتی استان در عوارضی سلفچگان - ساوه به یک 
دستگاه خودرو کامیون کشنده مظنون که خودرو را توقیف و در بازرسی از خودرو از اقدام نا فرجام 
قاچاقچیان مبنی بر انتقال محموله سرویس قاشق و چنگال به ارزش 9 میلیارد ریال مطلع شده و با 
دلالت خودروی مذکور به اداره کاشف، مراتب جهت سیر مراحل قانونی طی تشکیل پرونده به اداره کل 
تعزیرات حکومتی استان قم اعلام شد. وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات 
قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم با توجه به اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت کالاهای 
مکشوفه و عجز از ارائه مدارک مثبته گمرکی، پس از رسیدگی متهمان را علاوه بر ضبط کالاهای قاچاق 
مکشوفه، با احتساب جزای نقدی بدل از ضبط خودرو کامیون کشنده، جمعاً به مبلغ 23 میلیارد و 

پانصد میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمودند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم گفت: در حال حاضر روزانه 250 
هزار عدد ماسک سه لایه و دو هزار و پانصد عدد ماسک ان 95 نیاز روزانه استان 
است که در ماه های گذشته بیش از 2 برابر این مقدار ظرفیت تولید ایجاد شده 

است.
غضنفری که در یازدهمین جلسه تنظیم بازار سخن می گفت به تولید روزانه 200 
هزار عدد ماسک 3 لایه در بخش صنعت اشاره کرد و افزود: دست کم روزانه 40 تا 

60 هزار عدد ماسک در بخش خانگی و کارگاهی تولید میشود.
وی به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا برای اختصاص روزانه 17 هزار ماسک 3 
لایه برای تامین ذخایر استراتژیک ماسک استان اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
500 هزار عدد ماسک 3 لایه و 1۸0 هزار عدد ماسک ان 95 در انبار های ذخایر 

استراتژیک موجود است و دانشگاه علوم پزشکی میتواند برای افزایش این ذخایر 
از طریق تولیدات استان اقدام کند.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار با اشاره به تکلیف دستگاه های اجرایی 
برای حمایت از تولید در کنار حفظ حقوق مصرف کننده افزود: دستگاه های 
اجرایی و اقتصادی مسئول تمام حلقه های تولید و مصرف هستند و نمیتوان با 
تقویت یک بخش باعث تضعیف بخش دیگری شد. وی با تاکید بر اینکه دامنه 
اختیارات کارگروه تنظیم بازار استان نهایتا افزایش قیمت تا سقف 15 هزار و 700 
تومان است افزود: تا زمان تعیین نرخ جدید توسط کارگروه مرغ های تولیدی 
استان باید به مبلغ 15 هزار و 200 تومان و مرغ های وارداتی از سایر استان ها نیز 

حداکثر 15 هزار و 700 تومان به فروش برسد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

توان قم بر تولید ماسک دو برابر نیاز استان است

معاون توسعه منابع و مدیریت اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم گفت: خدمات این 
اداره کل که به صورت الکترونیکی ارائه می شود 
به 50  امسال  اردیبهشت ماه  در  خدمت  از 15 

خدمت افزایش یافته است. 
اعظم شالبافان با اشاره به ارائه 113 خدمت 
توسط این اداره کل افزود: تاکنون 44 درصد از 
کل خدمات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 

به صورت الکترونیکی شده است.
کل  اداره  این  عملیاتی  برنامه  داد:  ادامه  وی 
ارتقای تعداد خدمات ارائه شده توسط این اداره 
کل به صورت الکترونیکی از 50 خدمت به ۸4 

خدمت تا پایان سال جاری است.
معاون توسعه منابع و مدیریت اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم، صدور مجوز چاپ کتاب را 
یکی از مهمترین خدمات ارائه شده به صورت 
الکترونیکی دانست و افزود: سالانه 10 هزار مجوز 
کتاب در قم صادر می شود که تمام این مجوزها 
و  دستی  صورت  به  گذشته  در  که  آن  فرایند  و 
بسیار زمان بر بود به صورت الکترونیکی تبدیل 

شده است.
شالبافان، با بیان اینکه قم با چاپ بیش از50 
درصد از کتب مذهبی، رتبه نخست کشوری را 
در این زمینه دارد، گفت: قم  دومین استان کشور 
است که تمام فرایند صدور مجوز کتاب در آن به 

صورت کامل الکترونیکی است.
وی در ادامه با اشاره به فعال شدن سامانه جامع 
صدور مجوز کتاب و بهره گیری از این سامانه در 
یکسال گذشته در قم، ادامه داد: با توجه به اینکه 
استان قم رتبه اول چاپ کتاب دینی و رتبه دوم 
چاپ کتاب در کشور را داراست، به همین دلیل  
بهره گیری از این سامانه، بخش زیادی از فرایند 
دست و پا گیر صدور مجوز به صورت سنتی حذف 

شد.
معاون توسعه منابع و مدیریت اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه الکترونیکی 
شدن خدمات به عنوان یک اولویت در دستور کار 
است، گفت: ارائه صدور مجوز کتاب به صورت 
الکترونیکی علاوه بر صرفه جویی درمصرف کاغذ 
نقش مهمی در افزایش سرعت صدور مجوز کتاب 

دارد.
شالبافان، ادامه داد: صدور پروانه نشر، مجوز 
چاپخانه،  تاسیس  مجوز  کتاب،  انتشار  و  چاپ 
فرهنگی  محصولات  واردات  و  صادرات  مجوز 
مسابقات،  برگزاری  مجوز  همچنین  و  هنری  و 
جشنواره ها و نمایشگاه های فرهنگی هنری از 
جمله خدماتی است که به صورت الکترونیکی 

ارائه می شود.
وی افزود: صدور پروانه اجرای نمایش، مجوز 
تاسیس  آثار موسیقایی، مجوز  اجرای  و  انتشار 
نگارخانه، پروانه فیلم سازی، پروانه نمایش فیلم، 
پروانه ساخت آثار غیرسینمایی، مجوز تاسیس 
آموزشگاه هنری، مجوز انتشار رسانه، پروانه کانون 
تبلیغاتی، پروانه تکثیر و انتشار نرم افزار و همچنین 
مجوز تاسیس کانون فرهنگی وهنری مساجد از 

دیگر خدمات الکترونیکی این اداره کل است.
اداره  رسمی  پایگاه  طریق  از  خدمات  این 
نشانی به  قم  ارشاداسلامی  و  فرهنگ   کل 
میزخدمت  بخش  در  و   qom.farhang.gov.ir  

قابل دسترسی است.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

44 درصد ازخدمات  ارشاد قم الکترونیکی شده است

برابر  سید حسن نصرالله: در 
دادند  انجام  اماراتی  آنچه سران 
را  کاری  آنها  نشدیم  غافلگیر 
انجام دادند که مدت هاست در 
آن مسیر قرار دارند.  اقدام امارات 
خیانت به امت اسلام و فلسطین 

و خنجر از پشت بود


